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الزامی که کرونا آن را به یک اصل تبدیل کرد 

نالهکرونادرگوش
دولتالکترونیک
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 تحقق دولت الکترونیک، هدفی است که چند سالی است بر عملیاتی کردن آن توسط دولتمردان تاکید می شود و اقدامات 
گسترده ای نیز برای آن انجام شده است، اما شیوع کرونا و ضرورت های دورکاری، قرنطینه  و فاصله گذاری اجتماعی، بیش از پیش 
اهمیت خدمات الکترونیک و نیز کاستی های و ضرورت هر چه فراگیرتر شدن دولت الکترونیک و عبور از سد مقاومت ها و موانع 

زیرساختی و فرهنگی آن را آشکار کرد. دولت الکترونیک؛ هدفی که چند سالی است بر عملیاتی کردن آن توسط دولتمردان تاکید

استاندار قم گفت: مدافعان سلامت همچون دفاع مقدس از 
جان خود در دفاع از جان مردم گذشتند و این جان فشانی ها و 
ازخودگذشتگی ها به عنوان نقطه عطفی در تاریخ ایران اسلامی 

آیین  در  یکشنبه  عصر  سرمست  بهرام  درخشید.   خواهد 
تجلیل از بانوان خیر استان قم آرامش نسبی امروز را مدیون 

رفتار ستودنی کادر درمانی، پرستاری ،پزشکی و خدماتی

400 طرح اشتغالزایی 
درقم اجرایی می شود

فعالیت  یافتن  رونق  گفت:   قم  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،   سازمان  رییس 
ویروس کرونا،   اثر شیوع  در  آمده  به وجود  ویژه  واحدهای صنعتی قم درشرایط 
نیازمند اجرای سیاست های حمایتی از سوی دستگاه های مختلف به خصوص در 
حوزه امور بانکی، مالیاتی و تامین اجتماعی است.  محمود سیجانی بیان کرد: برخی 
واحدهای تولیدی استان به علت رکود بازار و عدم فروش محصولات دراثر شیوع 

ویروس کرونا دچار کمبود نقدینگی شده اند و برای حفظ و توسعه فعالیت خود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: سال گذشته ۲۴۴ فقره 
قرارداد حق بهره برداری درشهرک ها و نواحی صنعتی این استان منعقد شد.  
اسرافیل شعاعی بیان کرد: این موضوع نشان از جذب سرمایه گذاری و درنهایت 
افزایش تولید و سرمایه گذاری در سطح استان دارد. وی افزود: همچنین حجم 
طرح های عمرانی در سطح شهرک ها و نواحی صنعتی استان در سال ۹۸، ۱۲۰ 

میلیارد تومان بوده که نسبت به سال ۹۷ حدود سه برابر افزایش داشته است.

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

کروناموجبرکودشدیدصادراتاستانقمشدهاست
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد:

انعقاد244قراردادحقبهرهبرداریدرشهرکهایصنعتی

44

مراسم  گفت:  اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای  قائم مقام 
بهداشتی  پروتکل های  رعایت  با  قدس  جهانی  روز  بزرگداشت 
شهرهای با موقعیت قرمز و سفید کرونایی در تمام کشور برگزار 
شورای  درجلسه  دوشنبه  روز  لطفی  نصرت الله  شد.   خواهد 
هماهنگی تبلیغات اسلامی قم ویژه روز قدس، اضافه کرد: موضع 
ایران در رابطه با برگزاری روز جهانی قدس بر تعطیلی ناپذیری، اقتضا 
اجتماعی  فاصله گذاری  و  بهداشتی  پروتکل های  حفظ  و  پذیری 

است. وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: بزرگداشت روز

 رئیس قوه قضائیه با تاکید بر تسریع در تعیین تکلیف پرونده های 
معوقه گفت: به روزرسانی و اتمام کار پرونده های قضایی معوقه 
در همین روزهای ابتدای سال امکانپذیر است اما همکاران قضا 
نباید موجب  این پرونده ها  به  دقت داشته باشند که رسیدگی 
معوقه شدن پرونده های جاری شود.  به گزارش روز دوشنبه مرکز 
ابراهیم  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت  قضائیه،  قوه  رسانه 
رئیسی در جلسه امروز شورای عالی قوه قضائیه با قدردانی از 

اقدام جهادی همکاران دستگاه قضا در سراسر کشور برای

قائم مقام شورای تبلیغات اسلامی:

مراسمروزقدسدرهمهشهرها
برگزارمیشود

رئیس قوه قضائیه:

پروندههایمعوقهبایدسریعتر
تعیینتکلیفشوند
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فرماندار قم :

دستگاه های اجرایی موانع سرمایه گذاری را برطرف کنند

باید مردم را برای اجرای طرح های اشتغالزا تشویق کرد 

باید انقلابی در جهش تولید در روستاها شکل بگیرد
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رییس جمهوری گفت: اقدامات ضدحقوق بشری آمریکا برنامه هدفمند ایران برای 

مقابله با شیوع کرونا را با چالش مواجه کرده است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در نشست مجازی سران 
کشورهای عضو گروه تماس جنبش عدم تعهد، با نکوهش اقدامات ضدایرانی و ضد 
حقوق بشری آمریکا اظهارداشت که با اقدامات ضدحقوق بشری آمریکا، تهیه ملزومات 
پزشکی مورد نیاز برای ایران معمولا طولانی تر و گاه ناممکن شده است و برنامه هدفمند 

ایران برای مقابله با شیوع این ویروس را با مشکل و چالش مواجه کرده است.
رئیس جمهور همچنین تضعیف سازمان جهانی بهداشت را به معنای تضعیف 
مبارزه مشترک جهانی علیه کرونا برشمرد و گفت که اقدام توجیه ناپذیر، شتابزده و 
غیرمسوولانه دولت آمریکا در محروم کردن سازمان جهانی بهداشت از مبالغ مالی مورد 

نیاز آن سازمان را باید یک اشتباه راهبردی دیگر این دولت دانست.
 روحانی تاکید کرد که جمهوری اسلامی ایران به منظور همکاری با تمامی کشورهای 
جهان برای دستیابی به واکسن و درمان قطعی ویروس کووید- ۱۹  اعلام آمادگی کرده 

و از هرگونه درخواست همکاری استقبال می کند.
کرونا یک تهدید بین المللی است

وی در ادامه گفت: از الهام علی اف رییس جمهور آذربایجان برای ترتیبات این 
اجلاس و نیز کمک به کشورم در مقابله با کووید ۱۹ تشکر و قدردانی کنم. همچنین از 
همه اعضای جنبش عدم تعهد و دیگر کشورها که در مبارزه جهانی با تهدید بین المللی 

کووید  ۱۹ همدیگر را یاری کرده اند، قدردانی می کنم.
روحانی یادآور شد: تجربه جهانی مقابله با کووید-۱۹ نشان داد که چگونه یک 
بیماری واگیردار می تواند تمامی کشورهای جهان را صرف نظر از مرز، ملیت یا نژاد مورد 

تهدید قرار داده و سلامت تک تک مردم جهان را به خطر اندازد. 
رییس جمهور تاکید کرد: این یک هشدار جدی به همه کشورها است که انسان ها به 
اندازه کافی در معرض تهدیدهای بزرگ مانند تخریب محیط زیست، افزایش دمای کره 
زمین و تهدیدهای طبیعی مانند ویروس کرونا هستند و وقت آن رسیده است که اعمال 
فشار و تهدید، تروریزم پروری، اعمال فشار به ملت ها در قالب تروریزم اقتصادی و تهدید 
نظامی، جای خود را به همکاری های دوجانبه، چندجانبه و بین المللی برای مبارزه با 

تهدیدهای واقعی و مشترک دهد. 
وی گفت: این تجربه نشان داد که آسیب پذیری قدرت های جهانی که زرادخانه های 
خود را از سلاح های کشتار جمعی آکنده اند، در برابر تهدید یک بیماری واگیردار مانند 

کووید-۱۹ اگر از دیگر کشورها بیشتر نباشد، کم تر نیست.
روحانی افزود: جمهوری اسلامی ایران با چنین دیدگاهی از همان روزهای ابتدایی 
شیوع ویروس در جهان، ضمن همکاری با سازمان جهانی بهداشت و با توجه به 
مقررات بین المللی بهداشت )IHR( نسبت به تهیه برنامه راهبردی ملی هدفمند برای 

مبارزه با این ویروس اقدام و با دیگر کشورهای جهان همکاری کرد.
شش محور برنامه راهبردی ایران برای مبارزه باکرونا

وی با اشاره به برنامه راهبردی ایران گفت: پاسخ به بحران با مشارکت همه نهادهای 
مسوول، مشارکت اجتماعی، همکاری بین بخشی و رویکرد تأمین سلامت برای 
از طریق  بیماری  ثبت  با روش های  بیماری کووید-۱۹  همگان؛ مبارزه ملی علیه 
بررسی های تلفنی و اینترنتی، بکارگیری ۱۷۰ هزار کارمند بخش درمان، تعیین هزار 
مرکز بهداشتی جامع و منتخب، ایجاد سامانه برای خود غربالگری و به راه انداختن 
واحدهای قرنطینه به منظور شناسایی موارد ابتلا به کووید-۱۹ و ارائه درمان های 

تکمیلی از برنامه های راهبردی ایران است. 
روحانی ایجاد شبکه تشخیص و مدیریت بیماری از جمله تست های آزمایشگاهی و 
الگوریتم تشخیصی؛ اجرای سیاست های فاصله گذاری اجتماعی؛مدیریت تحقیقات 
سلامت و زیست پزشکی و ارائه بسته های حمایتی برای اقشار کم درآمد و آسیب پذیران 

از محدودیت های ایجاد شده را از دیگر برنامه های راهبردی ایران برشمرد. 
ایران  رییس جمهوری گفت: در نتیجه این اقدامات تاکنون جمهوری اسلامی 

موفق به جلوگیری موثر شیوع ویروس در بسیاری از شهرها و مناطق کشور شده و 
عملکرد جمهوری اسلامی ایران در زمینه مبارزه و کنترل ویروس در مواردی فراتر از 
استانداردهای بین المللی مورد ارزیابی قرار گرفته است. البته تدابیر هدفمند جمهوری 

اسلامی ایران برای مقابله با شیوع این ویروس همچنان در کشور و منطقه ادامه دارد.
آمریکا تهدیدی برای همکاری های بین المللی محسوب می شود

 وی اضافه کرد: زمانی که ویروس کرونا به صورت تهدیدی مشترک برای امنیت 
جهانی و سلامت عمومی درآمده و سازمان جهانی بهداشت در خط اول مبارزه جهانی 
با تهدید کرونا عمل می کند، تضعیف سازمان جهانی بهداشت به معنای تضعیف مبارزه 

مشترک جهانی علیه کرونا، اقدامی بسیار نابهنگام و توجیه ناپذیر است. 
روحانی تاکید کرد: اقدام شتابزده و غیرمسوولانه دولت آمریکا در محروم کردن 
سازمان جهانی بهداشت از مبالغ مالی مورد نیاز آن سازمان را باید یک اشتباه راهبردی 

دیگر این دولت دانست که مبارزه مشترک جهانی با کرونا را به چالش می کشد. 
رییس جمهور یادآور شد: البته از دولت آمریکا که تاکنون بارها به صورت یک جانبه 
از توافق های معتبر بین المللی خارج شده و حقوق بین الملل را مکرراً نقض کرده 
است انتظاری جز این نمی توان داشت.آمریکا سال ها است با تحریم های یک جانبه 
و غیرقانونی، نه تنها مردم ایران را از دسترسی به حقوق خود محروم ساخته، بلکه 
محسوب  بین المللی  همکاری های  و  چندجانبه گرایی  برای  تهدیدی  اقداماتش 

می شود.
روحانی افزود: در حالی که همه کشورهای جهان در حال برنامه ریزی و همکاری 
برای مقابله با این تهدید هستند و نسبت به تهیه اقلام مورد نیاز خود از کشورهای دیگر 
اقدام می کنند، ایران نیز با توجه به نیازهای پزشکی خود در پی تهیه اقلام دارویی و 
تجهیزات پزشکی خود بوده، ولی متاسفانه به دلیل تحریم های غیرقانونی و یک جانبه 
آمریکا، شرکت های تولیدکننده این اقلام نمی توانند محصولات خود را در زمان مورد 

نیاز به ایران ارائه کنند.
رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: به واسطه این اقدام ضد حقوق بشری آمریکا، 
تهیه ملزومات پزشکی مورد نیاز برای ایران معمولا طولانی تر و گاه ناممکن شده است و 
برنامه هدفمند ایران برای مقابله با شیوع این ویروس را با مشکل و چالش مواجه کرده 
است. وی یادآورشد: لازم است از همین جا از تمامی پزشکان، پرستاران و کارکنان حوزه 
بهداشت و سلامت در جمهوری اسلامی ایران و همه کشورها قدردانی کنم که در خط 
مقدم مبارزه با این ویروس قرار دارند. باید تاکید کنم که جمهوری اسلامی ایران به 
منظور همکاری با تمامی کشورهای جهان برای دستیابی به واکسن و درمان قطعی 

این ویروس اعلام آمادگی کرده و از هرگونه درخواست همکاری استقبال می کند.

حجت الاسلام رفیعی:

معیارهای ازدواج در کشور مناسب نیست
 عضو هیئت علمی جامعه المصطفی العالمیه با بیان اینکه حضرت خدیجه)س( 
مشاور پیامبر)ص( و صدیق امت بود، گفت: این بانوی بزرگ اسلام هیچ گاه گرفتار 

فرهنگ غلط جاهلی نشد. 
حجت الاسلام ناصر رفیعی بعد از ظهر دوشنبه در جلسه تفسیر سوره انبیا که در حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( برگزار شد، با بیان اینکه جهان اسلام مدیون تلاش ها، 
ایثار، فداکاری و زحمات حضرت خدیجه )س( است، افزود: به فضل خدا کارهای 
خوبی در سال های اخیر نسبت به این بانوی بزرگوار صورت گرفته اما هنوز کم است زیرا 
حضرت خدیجه )س( به دلیل ۲۵ سال همراهی و فداکاری و گذشت در زندگی با پیامبر 

)ص( به گردن همه ما حق دارند.
وی بیان کرد: پدر حضرت خدیجه )س( از مردان و شخصیت های مشهور هستند 
و نامشان در تاریخ به عنوان شخصیتی بزرگ مطرح شده و چهار برادر و سه خواهر نیز 
داشتند که ثروت انبوهی به حضرت خدیجه )س( به ارث رسیده بود و خانه ای داشت 

که نزدیک به مسجد الحرام بود.
این استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه پیامبر )ص( پس از ازدواج با حضرت خدیجه 
)س( به خانه ایشان آمدند، افزود: متأسفانه جریان تند، غیر عقلانی و جاهلانه وهابیت 
که ضربه های بسیاری به تاریخ وارد ساختند این خانه را خراب کردند در حالی که این 

خانه وحی و مرکز ورود و آمدن ملائکه بود.
وی با بیان اینکه حضرت خدیجه )س( بیشترین زندگی را با پیامبر )ص( داشته است، 
تصریح کرد: در جامعه جاهلیت که از نظر اجتماعی منحط بودند حضرت خدیجه )س( 

به دنبال اعتقادات جاهلیت نرفتند و نور نبوت را در پیامبر )ص( دیدند.
حجت الاسلام رفیعی تصریح کرد: حضرت خدیجه )س( زیباترین زن زندگی زمان 
خود و کامل ترین از نظر عقل و خرد بود و تا ایشان در قید حیات بودند، پیامبر )ص( هیچ 

همسری اختیار نکرد و با مهر در کنار یکدیگر زندگی کردند.
وی ضمن انتقاد از آمار بالای طلاق در کشور افزود: متأسفانه معیارهای ازدواج در 
کشور مناسب نیست در حالی که چنانچه زن و مردم توانستند بر اساس معیارهای 
صحیح یکدیگر را انتخاب کنند هیچ گاه به بیماری و پیر شدن یکدیگر از هم سیر 
نمی شوند. عضو هیئت علمی جامعه المصطفی )ص( در خصوص ویژگی های حضرت 
خدیجه )س( تصریح کرد: اولین ویژگی حضرت خدیجه )س( سرعت و سبقت در کار 
خیر بود که در آیاتی از قرآن کریم نیز آمده که در کارهای مثبت سبقت بگیرید و حضرت 
خدیجه )س( نیز سبقت در اسلام داشت و یکی از مصادیق این آیات بود، دومین ویژگی 

ایشان پاکیزگی و طهارت است زیرا هیچ گاه گرفتار فرهنگ غلط جاهلی نشد.
وی ادامه داد: سومین ویژگی حضرت خدیجه )س( مهرورزی و مهربانی و چهارمین 

ویژگی مشاور اعظم پیامبر )ص( و پنجمین ویژگی ایشان صدیق امت بود.
انتخاب  )س(  خدیجه  حضرت  ششم  ویژگی  کرد:  اضافه  رفیعی  الاسلام  حجت 
آگاهانه، هفتم دفاع همه جانبه، هشتم ایثار و نهم عزم و اراده و حس هم نوعی و هم 

دردی و رسیدگی به فقرا و مستمندان بود.

غلامرضا ظریفیان:

سیاستمداران به دنبال حل مشکلات 
معیشتی مردم باشند

یک فعال سیاسی با بیان اینکه ماه رمضان و بیماری کرونا فضای سیاسی کشور را 
تلطیف کرده است، گفت: فضای دوقطبی سیاسی و رقابت های سیاسی مسئله جامعه 
نیست، بلکه جامعه انتظار دارد که سیاستمداران به دنبال حل مشکلات معیشتی آنها 

باشند. 
غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به این که ماه رمضان همیشه بر روی 
حوزه های مختلف تاثیر گذاشته است، اظهار کرد: ماه رمضان توجه ها به سمت امر 
متعالی است؛ یعنی برگشتن به خویشتن، توجه به خطاها و اشتباهات گذشته و طلب 
مغفرت است. روزه دار سعی می کند در این ماه غیبت و تهمت نداشته باشد و به راحتی 
درباره دیگران قضاوت نکند. این ماه بر کنش  بسیاری از انسان ها به ویژه سیاست ورزان 

تاثیر دارد و آنها را به سوی تامل بیشتر و همدلی و تفاهم بیشتر سوق می دهد.
وی ادامه داد: امسال ماه رمضان تحت تاثیر بیماری کرونا است. خود بیماری کرونا 
تا حدی موجب شده که فضای سیاسی کشور معتدل تر شود و گفت وگوها با تامل 
بیشتری انجام شود. رقابت های انتخاباتی و خط کشی های جدی آن مقطع در فضای 
کرونا کاهش پیدا کرده است. ماه رمضان هم تا حد زیادی فضای سیاسی کشور را 
تلطیف کرده است؛ البته در آینده نزدیک با بازگشایی مجلس یازدهم و انتخابات ریاست 
این مجلس و بعد آن یعنی آغاز انتخابات ریاست جمهوری  ممکن است گفت وگوها در 

فضای جدی تر دنبال شود.
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: کرونا مشکلات زیادی برای جامعه جهانی و البته 
جامعه ما ایجاد کرده است. اکنون جامعه ما از فضای سیاست ورزی دو قطبی خارج 
شده است و چنین فضایی را مطالبه نمی کند زیرا با تنگناها و مشکلات اقتصادی 
و معیشتی جدی رو به روست و این دو قطبی سازی ها مسئله جامعه نیست و از 
سیاستمداران انتظار می رود که به فکر مشکلات جامعه باشند جامعه هم اگر مشارکت 
سیاسی دارد باید تاثیر آن را بر زندگی خود ببیند. ظریفیان با بیان این که سرمایه 
اجتماعی جریان اصلاح طلب و اصول گرا کاهش یافته است، تاکید کرد: جامعه به 
جای دنبال کردن فضای دو قطبی سیاسی به دنبال حل مشکلات معیشتی خود 
است. اگر سیاست ورزان به این مطالبه توجه نکند، فاصله ملت و دولت که منظور 
کل حاکمیت است افزایش یافته و  جریان های سیاسی هم اعتبار خود را از دست 
می دهند؛ بنابراین همه دست اندرکاران سیاسی چه آنهایی که در قدرت هستند و چه 

آنهایی که نیستند باید به سمت حل مشکلات معیشتی مردم حرکت کنند.
این فعال سیاسی در پایان گفت: اگر جامعه مشاهده کرد که جریان های سیاسی 
درگیر  قطب بندی های خود هستند و صدای آنها با صدای مردم متفاوت است نسبت 

به آینده خود نگران شده و این جریان ها هم راه به جای نمی برند.
 

معاون وزیر کشور:

 ساماندهی ظرفیت های مردمی
 نیاز امروز کشور است

 معاون وزیر کشور و رئیس کمیته اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری 
کرونا گفت: باید با سازماندهی مناسب، ظرفیت های مردمی و عمومی را در جهت حل 

مشکلات در بلایای طبیعی و غیرعادی ساماندهی کنیم. 
»حسین ذالفقاری« روز دوشنبه در نشست کارگروه ملی مشارکت های مردمی مبارزه 
با کرونا در سالن پیامبر اعظم )ص( وزارت کشور افزود: کشورمان همواره با بلایا و 
بحران های طبیعی از قبیل سیل و زلزله مواجه است و به همین دلیل، باید زمینه 

مشارکت مردم به طور اصولی فراهم شود.
وی با تاکید بر اینکه اقدامات ما در امر مبارزه با کرونا نباید محدود به خود کرونا باشد، 
خاطرنشان کرد: باید به سمتی حرکت کرد که بتوانیم ظرفیت های بالقوه را در کشور 
حفظ و سازماندهی دقیق کنیم و  این ظرفیت ها را برای پاسخگویی به چالش های 

عمومی کشور به کار گیریم.
ذوالفقاری گفت: برای رسیدن به مرز آمادگی کامل باید نخست، شناخت دقیقی 
از حجم ظرفیت های مردمی در کشور داشته و سپس، این ظرفیت ها را سازماندهی 

و ساماندهی کنیم.
معاون وزیر کشور با تاکید بر اینکه در صورت سازمان یافتگی دقیق ظرفیت ها در 
کشور، بهتر می توانیم بر مشکلات فائق آییم، گفت: ظرفیت های بزرگی در حوزه های 
عمومی و مردم نظیر سازمان هلال احمر، کمیته امداد امام خمینی )ره(، بسیج، 
گروه های جهادی، ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، تولیت اماکن مقدس، افراد خیر و 
نیکوکار و موسسات خیریه، سمن ها و آحاد مختلف مردمی وجود دارد که می توانیم 

با شبکه سازی درست، از ظرفیت آنها برای حل مشکلات جامعه بهره برداری کنیم.
این  به  برای رسیدن  افزود:  کرونا  ملی  انتظامی ستاد  و  اجتماعی  رییس کمیته 
ظرفیت ها باید سازماندهی مناسب با هدف شناخت ظرفیت ها -تعیین اولویت ها- تهیه 
برنامه و انجام هزینه بر مبنای اولویت ها و در چارچوب برنامه ها ساماندهی شود تا از 
موازی کاری و بخشی عمل کردن جلوگیری شود. البته سازماندهی و ساماندهی امور 
به هیچ وجه نباید مانع اقبال عمومی شده و بلکه باید همه ظرفیت ها و توانمندی ها چه 

مادی و چه فکری و چه عملی افراد را شکوفا نماید.
ذوالفقاری به همین دلیل یادآور شد:  باید اولویت بندی درستی از مشکلات داشته 

باشیم و متناسب با این اولویتها، امکانات و هزینه ها تخصیص داده شود.
وی با تاکید بر اینکه در توزیع کمک ها و حمایت ها باید رویکردی متوازن داشته باشیم، 
گفت: طبق گزارش های واصله در جریان بحران کرونا، در برخی مناطق و محله ها، 
کمک های مردمی و دولتی چند بار توزیع شده اما در برخی محله ها، حمایتی از مردم و 

خانواده های که واقعا نیازمند هستند، صورت نگرفته است.

حذف چهار صفر
 ضروری یا نمایشی

گفتگو در مورد حذف چهار صفر از پول ملی در شرایط 
حاضر چیزی شبیه تجویز جراحی زیبایی برای بیمار 

مبتلا به سرطان است.
دوستان صحبت از کاهش هزینه های حسابداری بر اثر این تغییر می کنند که  در 
میان مدت حرف صحیحی است.   البته در کوتاه مدت این اقدام، با توجه به لزوم اصلاح 
ارقام آمارها و صورت های مالی سال های گذشته برای مقایسه پذیر شدن، هزینه زاست 
و شانس خطا هم در دوران تغییر، در محاسبات مالی بالا می رود. اما به طور کلی، در 

مقیاس ناکارآمدی های نظام اقتصادی ایران، این اعداد و ارقام خنده آور است.
در ایران، دولت تقریبا هم اندازه تولید ناخالص داخلی نومینال، سوبسید پیدا و پنهان 
توزیع می کند؛ و این سوبسید در برخی حوزه ها همچون آب و انرژی، علاوه بر ایجاد 
ناکارآمدی اقتصادی شدید، اثرات مهمی بر ناپایدار کردن زیست بوم ایران دارد؛ که 

بهای آن را نسل های بعدی به سختی خواهند پرداخت. 
ای فقط یک قلم از مشکلات حاد ماست و حالا در میان فهرست مطول مشکلات 
ناکارامدی کشور، چرا دوستان نگران هزینه های حسابداری به دلیل وجود صفرهای 
اضافه شده اند؟! - انگار در انباری که شتر با بارش در آن گم می شود؛ شما برای 
افزایش دقت انبارداری، واحد اندازه گیری ارزن ورودی انبار را، از کیلوگرم به دانه تغییر 
دهی!  - در کوتاه مدت هم، اثر حذف چهار صفر از پول ملی، با گرد شدن قیمت ها به 

سمت بالا، اثر تورمی خواهد بود.
- اما در مجموع این فعالیت یک کار غیرضروری و نمایشی است که هیچ اثر و ارزش 
واقعی در اقتصاد کشور ندارد و امیدواریم مسئولان به جای ادامه این مسیر مخرب بازی 

با اعداد، به فکر حل مشکلات واقعی اقتصاد ایران باشند.
*  نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران

راهکار مقابله با داعش
 دور تازه حملات داعش با توجه به شرایطی که عراق 
متبادر  به ذهن  را  قرار گرفته است سه سناریو  آن  در 

می سازد. 
 ۱۳ شنبه،  بامداد  الشعبی«  »حشد  سازمان 

اردیبهشت اعلام کرد که ۱۰ نفر از نیروهایش در حملات تروریست های داعش به 
اطراف شهر سامراء استان صلاح الدین به شهادت رسیدند.

هر چند نیروهای حشد الشعبی موفق شدند چند حمله دیگر داعش از محورهای 
مختلف حومه سامراء را خنثی کنند، اما حملات داعش همچنان متوقف نشده و این 
گروهک تروریستی همچنان به حملات خود از چهار محور مختلف و البته با برخی 
تجهیزات جدید ادامه می دهد. خیزش مجدد داعش در شرایط کنونی در حالی است 
که طبق گفته برخی مقامات عراقی از جمله »باقر الزبیدی« وزیر کشور اسبق عراق، 
داعش از چند ماه قبل به مناطقی از عراق نفوذ کرده و مضیف های جدید برای خود 
برپا می کند و از حمایت گسترده طرف های منطقه ای، بین المللی و داخلی برخوردار 
است. براین اساس، از زمان شیوع کرونا، داعش قریب به ۱۵۰ یورش انجام داده است 
و این نشانگر رشد توان این تروریست ها و حمایت داخلی و خارجی است که از آنها به 
عمل می آید. اما در شرایط کنونی که عراق از یک سو با مسأله داخلی انتخاب نخست 
وزیر و معرفی کابینه و از سوی دیگر با بحران فراگیر و جهانی کرونا مواجه است، خیزش 
مجدد داعش از چه آبشخورهایی تغذیه می شود و دارای چه اهداف و رویکردهایی 

است؟ در پاسخ به این سؤال می توان چند سناریوی مختلف را مد نظر قرار داد.
سناریوی نخست؛ سوءاستفاده داعش از خلاء قدرت موجود در عراق و ضعف دولت 
مرکزی در بحبوحه مقابله با بیماری کرونا است که به این گروه امکان داده با تجدید 
قوای مجدد، به برنامه ریزی برای اشغال شهرها و مناطق مختلف عراق بپردازد و بار دیگر 

حوزه نفوذ خود در این دولت- ملت ضعیف و شکننده را تقویت کند.
بر اساس این سناریو نیروهای اطلاعاتی، امنیتی و نظامی عراق تحت تأثیر بحران های 
متعدد داخلی از رد گیری و ممانعت از جابجایی داعشی ها آن هم با حجم بالایی از 
نفرات، خودروها، سلاح و تجهیزات کامل بازماندند و این امر سبب افزایش اعتماد به 
نفس نیروهای داعش شد و حال آن ها با انجام اقدامات نمایشی و ایجاد فضاسازی های 
رسانه ای و رعب و وحشت، می کوشند تا شکست های گذشته خود در عراق را به نحوی 
جبران کرده و با ایجاد ناامنی و ترس، حضور و نفوذ مجدد خود در منطقه را اعلام کنند.
و  مواضع  از  منطقه  عرب  کشورهای  برخی  و  آمریکا  نگرانی  به  دوم؛  سناریوی 
رویکردهای »مصطفی الکاظمی« مأمور تشکیل کابینه عراق و ترکیب کابینه مد نظر او 
باز می گردد. بر اساس این سناریو، حملات و ناامنی های اخیر پیامی به الکاظمی 
محسوب می شود که چنان که در رویکرد خود منافع و خواسته های این کشورها را مورد 
توجه قرار ندهد، با عدم همکاری، کارشکنی و عوابقی از این دست مواجه خواهد شد.

شده اند،  عراق  وارد  سوریه  از  داعش  تروریستی  عناصر  اکثریت  که  نکته  این  اما 
سناریوی سوم را تقویت می کند که  مداخله آمریکا در این حمله، وجه مشترک آن با 
سناریوی دوم است. مفروضات این سناریو نیز بر اساس نگرانی های امنیتی مقامات 
آمریکایی از اوضاع عراق شکل گرفته که سبب حمایت آنها از حملات اخیر داعش در 
عراق شده است. در ماه های اخیر با وجود مصوبه صریح پارلمان عراق مبنی بر لزوم 
خروج نظامیان آمریکایی و دیگر نیروهای بیگانه از این کشور، واشنگتن همچنان بر 
باقی ماندن نظامیانش در عراق پافشاری می کند و به ترفندهای مختلف از جمله فعال 
کردن تروریست های داعشی می کوشد ادامه حضور خود در این کشور را توجیه کنند.

از آنکه درخواست عراقی ها برای اخراج نظامیان آمریکایی افزایش  در واقع پس 
یافت، آمریکایی ها به شکل علنی از بازگشت داعش و خطر این گروه سخن می گویند 
و در عمل نیز عملیات هایی را برای انتقال نیروهای داعشی  از سوریه و قاچاق آنها از 
زندان های الحسکه آغاز کرده اند. در نتیجه به نظر می رسد آمریکا از داعش به عنوان 
ابزاری برای باج خواهی از گروه های سیاسی عراق و دولت های منطقه استفاده می 
کند. در مجموع باید گفت طبق اطلاعات ارائه شده از سوی مقامات امنیتی عراق و نیز 
بر اساس سابقه عملکرد آمریکا و کشورهای عرب منطقه، هر سه سناریوی فوق دارای 
شواهد و مدارک متقنی است که دقت در آنها می تواند به تحلیل و درک عملیات های 
اخیر داعش در عراق کمک کند. در چنین شرایطی تسریع در تشکیل دولت قانونی، 
مشروع و فراگیر در عراق، همدلی و وفاق ملی و هوشیاری دولت و ملت این کشور 
مهمترین راه هایی است که با تقویت عراق راه را بر مداخلات خارجی و نفوذ مجدد 

گروه های تروریستی می بندند و می توانند ضامن امنیت و استقلال این کشور باشد.
                                                                                                                           *استاد دانشگاه

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت:

کرونا جان ۷۴ نفر دیگر را در ایران گرفت
رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۹۸ 
هزار و ۶۴۷ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۷۴ نفر در 

۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۶۲۷۷ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز دوشنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد 
فوت ناشی از آن در کشور افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز ) ۱۵ اردیبهشت( بر 
اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای علوم پزشکی ۱۲۲۳ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا 
به کووید- ۱۹ در کشور به ۹۸ هزار و ۶۴۷ نفر رسید.جهانپور بیان کرد: بر اساس این 
گزارش ها تاکنون ۷۹ هزار و ۳۷۹ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در کشور بهبود یافته 
و از بیمارستان ترخیص شده اند که حدود ۸۰ درصد مبتلایان است.۲۶۷۶ نفر از این 
بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری و به نوعی بحرانی تحت مراقبت قرار دارند که 
امیدواریم شفا پیدا کنند.وی گفت: تاکنون ۵۰۸ هزار و ۲۸۸ آزمایش تشخیص کووید- 

۱۹ در ۱۲۶ آزمایشگاه کشور انجام شده است.

وزیر بهداشت:

 یک میلیارد یورو صندوق ذخیره ارزی چه شد؟
از  یورو  پرداخت یک میلیارد  تاخیر در  از  آموزش پزشکی  و  بهداشت، درمان  وزیر 
صندوق ذخیره ارزی برای مقابله با کرونا که با موافقت مقام معظم رهبری و ابلاغ رییس 
جمهوری اعلام شده بود، گلایه کرد.  سعید نمکی روز دوشنبه در حساب توییتر خود 
نوشت: به لطف خدا و با جان فشانی همکارانم درمبارزه با کرونا از قدرتمندترین کشورها 
جلو افتادیم،  اما در مضیقه مالی و در مقایسه با آنها که میلیاردها دلار هزینه کردند، 
)همکارانم(  با حال خراب می پرسند حداقل یک میلیارد یورو صندوق )ذخیره ارزی(  چه 

شد؟ خبرش خراب تر کرد جراحت جدایی / چو خیال آب روشن که به تشنگان نمایی.

رییس جمهوری در نشست مجازی سران عضو گروه تماس جنبش عدم تعهد ؛

اقداماتآمریکابرنامهایرانبرایمقابلهکرونارابا
چالشمواجهکردهاست

حسین سلاح ورزی *

اخبار

 رئیس قوه قضائیه با تاکید بر تسریع در تعیین تکلیف 
کار  اتمام  و  روزرسانی  به  گفت:  معوقه  پرونده های 
پرونده های قضایی معوقه در همین روزهای ابتدای سال 
باشند  داشته  دقت  قضا  همکاران  اما  است  امکانپذیر 
معوقه شدن  موجب  نباید  پرونده ها  این  به  رسیدگی  که 

پرونده های جاری شود. 
به گزارش روز دوشنبه مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت 
الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در جلسه امروز 
جهادی  اقدام  از  قدردانی  با  قضائیه  قوه  عالی  شورای 
همکاران دستگاه قضا در سراسر کشور برای رسیدگی و 
تعیین تکلیف پرونده های معوقه در سال گذشته، افزود: 
استان ها  و دادگستری های  تهران  کاری که دادگستری 
برای تعیین تکلیف سریع پرونده های کثیرالشاکی انجام 
با  مردمی  مکاتبات  حجم  و  بوده  ارزش  با  بسیار  دادند، 

دستگاه قضایی را کاهش داده است.
رئیس قوه قضاییه با تسلیت وفات حضرت خدیجه )س(، 
به مجاهدت های ایشان در کنار پیامبر عظیم الشأن اسلام 
برای نشر معارف دین و موفقیت رسالت نبوی پرداخت 
و آن بانوی مکرم را الگوی جامعه اسلامی در انفاق و ایثار 
معرفی کرد. وی ادامه داد: مردم ما در هشت سال دفاع 
مقدس و دفاع از حریم و حرم همچنین در صحنه مقابله 
با ویروس منحوس کرونا و رزمایش کمک مؤمنانه نشان 
دادند در اندیشه، سلوک و رفتار به حضرت خدیجه )س( 
ارادتمندند و با تأسی از ایشان جلوه های زیبایی از همیاری 

و دگرخواهی در پرتو خداخواهی را به نمایش گذاشتند.
تاکید بر توجه به عوامل موفقیت در دوران 

مواجهه با موج اول شیوع کرونا
رئیسی با اشاره به نظر متخصصان درباره احتمال آغاز 
موج دوم ویروس کرونا و تداوم شرایط موجود، بر لزوم توجه 
اول شیوع  با موج  مواجهه  در دوران  موفقیت  به عوامل 
تأکید کرد و اظهار داشت: اولین چیزی که موجب نمایش 
موفقیت ایران اسلامی در مواجهه با ویروس کرونا در دنیا 
شد، تدابیر حکیمانه مقام معظم رهبری و سیره و سلکوک 
شخصی ایشان بود که همه ظرفیت های کشور را برای 

تلاش همدلانه بسیج کردند.
رئیس قوه قضائیه افزود: اقناع افکار عمومی توسط رسانه 
ها به ویژه رسانه ملی دومین عامل مهم در این موفقیت بود 
که باعث شد مردم عزیز ما در کنار حافظان سلامت خوش 
بدرخشند و عامل دیگر به میدان آمدن همه ظرفیت های 
دولت، نیروهای مسلح و نهادهای انقلابی بود که همه از 

این آزمون سربلند بیرون آمدند.       
ادامه داد: امیدواریم هر چه زودتر شر ویروس  رئیسی 
کرونا از سر بشریت و همه کشورها به ویژه امت اسلامی 
کم شود اما ادامه این وضعیت هر چه باشد، حفظ عوامل 
تواند در  بیماری می  موفقیت در مرحله نخست شیوع 
را صیانت  ما  نیز  شرایط جدید و حتی شرایط پساکرونا 

بیشتری بخشد.
تأکید بر لزوم پیگیری رفع موانع تولید از سوی 

همه دستگاه ها
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به نشست های هم اندیشی اخیر خود با اقشار مختلف از 
جمله کارگران و اصحاب تولید، توجه به نیروی کار در سال 
جهش تولید را مهم دانست و با تأکید بر لزوم پیگیری رفع 
موانع تولید از سوی همه دستگاه ها، افزود: نفس حمایت و 
پشتیبانی لفظی از تولید کافی نیست و باید در عرصه اقدام 

و عمل هم تلاش کرد.
با  پیش  چندی  که  نشستی  در  اظهارداشت:  رئیسی 
پرستاران برگزار شد، آنها تأکید کردند با این که این روزها 
مورد حمایت و تقدیر ملت هستند اما مشکلاتی دارند که 
کمتر مورد توجه قرار گرفته و یکی از بزرگ ترین مشکلات 
شان عدم اجرای قوانینی بود که برای حمایت از این عزیزان 

تصویب شده است.
٢٠٠ میلیارد تومان از مطالبات پرستاران 

پرداخت شده است
براساس این گزارش، حجت الاسلام والمسلمین حسن 
این  در  کشور  کل  بازرسی  سازمان  رئیس  درویشیان 
خصوص توضیح داد که این سازمان پس از دستور ریاست 
قوه قضائیه، موضوع مطالبات پرستاران را پیگیری کرده و 
بخشی از مطالبات آنها بالغ بر 200 میلیارد تومان پرداخت 

شده و بخش دیگری نیز به زودی پرداخت خواهد شد.
وی همچنین اعلام کرد جلساتی به منظور بررسی مسائل 
و مشکلات کارگران از جمله رقم دستمزد آنها در سال 99 
با حضور آنها و کارفرمایان برگزار شده است که گزارش آن 
را تقدیم رئیس دستگاه قضا خواهد کرد. رئیس سازمان 
و  خودرو  قیمت  افزایش  موضوع  به  کشور  کل  بازرسی 
التهابات ناشی از آن در جامعه نیز اشاره کرد و گفت: در 
این خصوص با معاون اول رئیس جمهوری مکاتبه کرده و 
سازمان بازرسی منتظر دریافت توضیحات مقامات ذیربط 

در این زمینه است.
رئیس قوه قضاییه در ادامه سخنانش با بیان این که برای 

حمایت از فضای کسب و کار هم قانون ویژه ای تصویب 
شده، بر لزوم اجرای کامل قوانین و پیگیری حسن اجرای 

آنها از سوی دستگاه های قضاوتی و نظارتی تأکید کرد.
اقدام آمریکایی ها برای مردم آزاده جهان و 

فرهیختگان شگفت آور است
رئیسی در عین حال از همکاران خود در دستگاه قضا 
و  تولید  از  حمایت  با  گذشته  سال  که  کشور  سراسر  در 
تولیدکنندگان برای رفع مشکلات و احیای هزار کارخانه، 
کارگاه و واحد تولیدی تلاش کردند تقدیر کرد و ارتباط آنها با 
کارآفرینان و کارگران را ضامن تحقق جهش تولید دانست.    
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به اقدام 
خصمانه آمریکا برای تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران 
اظهار داشت: اقدام آمریکایی ها برای مردم آزاده جهان و 
فرهیختگان شگفتی آور است که از یک سو می گویند از 
برجام خارج شده ایم و از سوی دیگر بعد از دو سال می 

گویند در این قرارداد شریک هستیم.
رئیس قوه قضائیه این رفتار را نشانگر تعارض آمریکایی 
ها در تصمیم گیری دانست و افزود: رفتار برخی کشورهای 
اروپایی هم برای جهانیان سوال برانگیز است که چرا در 
اوج مسأله کرونا که آلمان گرفتار آن شده و میزان مرگ و 
میر در آن بالاست و مردم این کشور دنبال نجات جان خود 
هستند، آنها دنبال نشان دادن عنادشان با حزب الله و 

جریان مقاومت مردمی هستند.
جبهه مقاومت جهانی شده است

رئیسی با بیان این که امروز جبهه مقاومت از مرزهای 
شکل  مقاومت  المللی  بین  جبهه  و  رفته  فراتر  لبنان 
گرفته است، برپایی راهپیمایی میلیونی اربعین و شکل 
گیری حرکت های مردمی علیه آمریکا و تروریست ها و 
حامیانشان در عراق و سوریه و دیگر کشورهای منطقه را از 
دستاوردهای این جبهه دانست. رئیس قوه قضائیه خاطر 
نشان کرد: امروز اخراج آمریکا از منطقه خواست همه مردم 
منطقه است و شاید زدوبندهای سیاسی باعث تأخیر در 
تحقق این مطالبه شود اما به برکت خون مطهر شهدای 
مقاومت به ویژه شهید حاج قاسم سلیمانی تحقق می 
یابد و اخراج آنها از منطقه قطعی است. در این نشست، 
با توجه به اهمیت تحولات بورس و استقبال گسترده مردم 
برای سرمایه گذاری در این حوزه، مقرر شد مسائل مربوط 
به بورس در جلسه  آتی شورای عالی قوه قضائیه با حضور 
مورد  اقتصادی  صاحب نظران  و  حوزه  این  کارشناسان 

بررسی قرار گیرد.

رئیس قوه قضائیه:
پرونده های معوقه باید سریع تر تعیین تکلیف شوند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید براینکه تضعیف مجلس 
به نفع ملت و مملکت نبوده و نخواهد بود، گفت: سازوکارهای قانونی موجود در کشور و 
تفسیرهای موثق از حدود اختیارات برخی نهادها شرایط دشواری را فراروی مجلس به وجود 

آورده است. 
»علی نجفی خوشرودی« روز دوشنبه در جلسه علنی مجلس در آخرین نطق میان دستور 
خود، با تبریک روز شوراها، معلم و روز کارگر و روز خلیج فارس و با قدردانی از نمایندگان 
مجلس برای رای به لایحه ایجاد منطقه آزاد تجاری در مازندران، اظهار کرد: شیوع ویروس 
کرونا بسیاری از معادلات اقتصادی و اجتماعی در سطح بین المللی را تحت تاثیر قرار داده 
است.  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: در محافل سیاسی و 
علمی دنیا مسئولیت و یا قصور برخی کشورها و همچنین میزان کارآمدی سازمان بهداشت 
جهانی به بحث گذاشته می شود.  از سوی دیگر از مناسبات بین المللی پساکرونا سخن 

گفته می شود. نجفی خوشرودی بیان کرد: برخی کشورها نیز از قبیل آمریکا در تلاش 
هستند تا از بحران کرونا برای مقاصد سیاسی خود از جمله در ارتباط با جمهوری اسلامی 

ایران سوءاستفاده کنند که البته با انتقاد جامعه جهانی مواجه شده اند.
وی اضافه کرد: بی تردید مقابله با تاثیرات منفی شیوع کووید ۱۹ بر اقتصاد جهانی که 
از جمله در کاهش بی سابقه قیمت نفت، کاهش مبادلات تجاری کشورها، قطع پروازها و 
ممنوعیت و محدودیت تردد مسافران و گردشگران قابل مشاهده است. بدون عزم مشترک 

و همبستگی جهانی امکانپذیر نخواهد بود.
نماینده مردم بابل در مجلس تصریح کرد: متاسفانه شمار قابل توجهی از اتباع کشورهای 
مختلف از جمله تعدادی از هموطنان عزیز ما جان خود را از دست داده اند از زحمات 
همه کادر سلامت اعم از مسئولین، پزشکان و پرستاران، کادر اداری و خدماتی و نهادهای 

مردمی و نظام قدردانی می کنم.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

تضعیف مجلس به سود کشور نیست

 محمدمهدی مظاهری*
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10 نشانه دیابت کنترل نشده را بشناسید سندروم کاوازاکی در کودکان و کرونا

ویروس شناس دانشگاه علوم پزشکی ایران:

حشرات ناقل نه اما عامل جابه جایی
 کرونا هستند 

ویروس شناس و استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران درباره نگرانی  از انتقال ویروس 
کرونا از طریق حشرات، گفت: هیچ مستندات علمی وجود ندارد که حشرات، ناقل 
ویروس کرونا از فرد بیمار به سایر افراد باشند اما می توانند ویروس را از مکانی به مکان 
دیگر انتقال دهند.  با توجه به گرم شدن هوا و افزایش حشرات مانند پشه و مگس 
این نگرانی به وجود آمد که آیا این موجودات ناقل بیماری کرونا هستند؟ از طرفی 
برخی مطالب فضای مجازی به این مطلب دامن زده که حشرات در این زمینه نقش 
دارند؛ این مطالب سبب اضطراب در بین برخی از مردم شده است. ویروس شناسان 
و متخصصان بیماری های عفونی بر این باورند که حشرات در انتقال بیماری کرونا 
از فردی به فرد دیگر نقشی ندارند و مردم نگران این موضوع نباشند.  دکتر حسین 
کیوانی با اشاره به اینکه حشرات در انتقال بیولوژیک بیماری کرونا اصلا نقشی 
ندارند، گفت: هیچ گونه مدرک علمی که بتواند ثابت کند حشرات ویروس را از طریق 
بیولوژیک، انتقال می دهند، تاکنون گزارش نشده و خیلی بعید است که این موضوع 

از نظر علمی تائید شود.
 امکان جابه جایی ویروس توسط حشرات وجود دارد

وی ادامه داد: هرچند حشرات مانند پشه و مگس ناقل بیماری کرونا از فردی به فرد 
دیگر نیستند، اما امکان جابه جایی مکانیکی ویروس به وسیله آنان وجود دارد، به این 
معنی که ویروس می تواند به پاها، بال و حتی دهان آنان بچسبد و به مکان دیگر جابجا 
شود. این ویروس شناس ادامه داد: این جابه جایی در مورد انواع ویروس، باکتری و 
میکروب امکان پذیر است و تاکنون با رعایت اصول بهداشت فردی و جمعی و عمل به 
توصیه های پزشکان متخصص، از این انتقال تا حد زیادی جلوگیری شده است. وی 
ادامه داد: این جابه جایی اصلا به معنی انتقال ویروس کرونا از فرد بیمار به سایر افراد 
نیست، بلکه به این معنی است که حشرات مانند مگس، پشه و سوسک می توانند 
ویروس را از محل آلوده به مکانی دیگر جابجا کنند که با رعایت اصول بهداشتی به 
خصوص شستن مرتب دست با آب و صابون می توان با این موضوع مقابله جدی کرد.

 آیا ویروس کرونا از طریق نیش حشرات منتقل می شود؟
موسسه ملی تحقیقات سلامت ایران اعلام کرد که در حال حاضر بررسی های 
مختلفی به دنبال پیدا کردن سرمنشاء و میزبان ویروس کرونا هستند. از آنجا که 
حشرات نیز یکی از بیماری زاترین موجودات بوده و منشأ انتقال بسیاری از بیماری 
ها به انسان هستند، این سوال مطرح می شود که آیا احتمال انتقال بیماری ویروس 

کرونا )کووید ۱۹( از طریق نیش حشرات نیز وجود دارد؟
 شواهد موجود در مورد کرونا

طبق گزارش های سازمان جهانی بهداشت تا به امروز هیچ گونه اطلاعات و مدرکی 
که نشان دهنده انتقال ویروس کرونای جدید توسط حشرات باشد، وجود ندارد. هم 
چنین با مرور منابع و بررسی گزارش های مراکز کنترل بیماری های آمریکا و اروپا  هیچ 
گونه شواهدی گزارش نشده است که تایید کند ویروس کرونا از طریق نیش حشرات 
منتقل می شود. در واقع ویروس کرونا یک ویروس تنفسی است که در درجه اول از 
طریق قطرات بزاق یا ترشحات بینی هنگام صحبت کردن، سرفه یا عطسه فرد مبتلا، 
یا آلودگی سطوح به این قطرات و ترشحات گسترش می یابد. از این رو برای محافظت 
از خود، به طور مرتب دست های خود را با آب و صابون یا شوینده های با پایه الکل 
ضدعفونی کنید. همچنین، از تماس نزدیک با هر فردی که سرفه و عطسه می کند، 
اجتناب کنید. تاکنون هیچ موردی مبنی بر انتقال ویروس کرونا با نیش حشرات 
گزارش نشده و شواهدی در این زمینه وجود ندارد. از آنجا که ویروس کرونای جدید 
یک بیماری تنفسی است می توان با رعایت نکات بهداشت فردی و شستشوی منظم 

دست ها از ابتلا به این بیماری جلوگیری کرد.

نسبتی از درشت مغذی ها که برای همه مناسب باشد، وجود ندارد و این بر 
اساس وضعیت سلامت فعلی و اهدافی که فرد در تلاش برای تحقق آنها است، 

تعریف می شود. 
ریزمغذی ها مانند ویتامین ها و مواد معدنی معمولا بیشترین میزان توجه را به 

سوی خود جلب می کنند، اما درشت مغذی ها نیز به همان اندازه اهمیت دارند.
به نقل از "د هلثی درشت مغذی ها شامل پروتئین، کربوهیدرات و چربی، گروه 
های تغذیه ای هستند که آنها را در مقادیر زیاد مصرف می کنیم و بیشترین نقش را 
در تامین انرژی مورد نیاز ما دارند. ما برای بقا و و رشد خود به هر سه درشت مغذی 

نیاز داریم.
کربوهیدرات ها ترکیباتی هستند که از مولکول های قند کوچک تر تشکیل 
شده اند. کربوهیدرات ها منبع انرژی مطلوب بدن ما هستند. زمانی که موضوع 
تامین انرژی پایدار مطرح می شود، برخی کربوهیدرات ها نسبت به دیگران گزینه 
های بهتری هستند. کربوهیدرات های دیرسوز  - گوارش و افزایش قند خون در 
نتیجه مصرف آنها به آرامی صورت می گیرد زیرا اغلب حاوی فیبر نیز هستند - 
شامل سبزیجات، میوه ها، لوبیاها، حبوبات و غلات کامل می شوند. این نوع 
کربوهیدرات ها به طور کلی برای تامین انرژی پایدار توصیه می شوند، در شرایطی 
که نان سفید، کلوچه ها، شکر و نوشیدنی های شیرین شده با شکر به شدت 

پردازش شده و معمولا موجب نوسانات ناگهانی قند خون می شوند.

برخی افراد برای کاهش وزن خود میزان درشت مغذی ها را محاسبه می کنند. 
این روشی انعطاف پذیرتر برای غذا خوردن است که اجازه می دهد افراد تا زمانی 
که مقدار مشخصی کالری مصرف کرده و یک نسبت از کربوهیدرات ها، پروتئین و 

چربی را رعایت می کنند، هر آنچه را دوست دارند، مصرف کنند.
مصرف  چشمگیر  کاهش  وزن  کاهش  های  برنامه  برخی  که  شرایطی  در   
کربوهیدرات ها را هدف قرار می دهند، همه کربوهیدرات ها شرایطی یکسان 
را ایجاد نمی کنند. نوع کربوهیدرات انتخابی شما در کاهش وزن نقش دارد. 
انتخاب غلات کامل فواید سلامت بیشتری را ارائه کرده و همچنین در کسب 
احساس سیری عملکرد بهتری نسبت به موارد تهیه شده از آرد سفید پالایش 
شده ارائه می کند. پس، انواع مختلفی از غلات کامل و مقادیر متوسط از میوه ها 

و سبزیجات نشاسته ای را در رژیم غذایی خود جای دهید.
پروتئین 

همانند کربوهیدرات ها، تمام پروتئین ها شرایطی مشابه را رقم نمی زنند. برخی 
منابع پروتئین حاوی چربی ناسالم هستند. برای تقویت سلامت قلب و کاهش 
ماهی،  مرغ،  گوشت  مانند  چرب  کم  پروتئین  منابع  مصرف  چربی،  دریافت 
بوقلمون، لوبیاها یا لبنیات کم چرب را مد نظر قرار دهید. پروتئین ها برای حفظ، 
ترمیم و بهبود بافت های پروتئینی در بدن استفاده می شوند. از دیگر منابع خوب 
برای پروتئین می توان به عدس، لوبیاها، حبوبات، سویا، و تخم مرغ اشاره کرد. 

بهتر است از مواردی مانند گوشت قرمز، پنیر و گوشت های فرآوری شده، از جمله 
سوسیس و کالباس، پرهیز کرده یا مصرف آنها را محدود کنید.

چربی ها 
همانند کربوهیدرات ها و پروتئین ها، برخی چربی ها برای انسان گزینه هایی 
سالم تر نسبت به موارد دیگر هستند. برخی انواع چربی ها فوایدی را برای سلامت 
قلب ارائه می کنند. مصرف چربی های تک و چند غیر اشباع از منابعی مانند 

سبزیجات، ماهی، و مغزدانه ها را مد نظر قرار دهید.
دسته بندی غذاها بر اساس درشت مغذی ها 

بر اساس فراوان ترین درشت مغذی دسته  را  متخصصان تغذیه مواد غذایی 
بندی می کنند. برخی مواد غذایی در بیش از یک دسته درشت مغذی جای می 
گیرند. به عنوان مثال، ماهی یک پروتئین است اما می تواند حاوی مقداری چربی 
نیز باشد. یک وعده سه اونسی )۸۵ گرم( ماهی سالمون وحشی پخته ۲۱ گرم 

پروتئین و حدود ۷ گرم چربی ارائه می کند.
انتخاب درشت مغذی ها 

نسبتی از درشت مغذی ها که برای همه مناسب باشد، وجود ندارد و این بر 
اساس وضعیت سلامت فعلی و اهدافی که فرد در تلاش برای تحقق آنها است، 
تعریف می شود. اگر در تلاش برای عضله سازی هستید، قصد شرکت در یک 
مسابقه دو ماراتن را دارید یا بهبود یک آسیب دیدگی را هدف قرار داده اید، میزان 
نیاز شما به درشت مغذی ها متفاوت خواهد بود. به طور کلی، دستورالعمل غذایی 
برای شهروندان آمریکا دریافت ۴۵ تا ۶۵ درصد کالری از کربوهیدرات ها، ۱۰ تا 
۳۵ درصد از پروتئین و ۲۰ تا ۳۵ درصد از چربی را برای بزرگسالان پیشنهاد می 
کند.    موارد مختلف توزیع درشت مغذی می توانند در کاهش وزن موثر باشند. 
عامل کلیدی برای موفقیت بلند مدت انتخاب های پایدار است که میزان مناسب 

از درشت مغذی ها و ریزمغذی ها را ارائه می کنند.
خطر حذف درشت مغذی ها 

معمولا رژیم های غذایی که درشت مغذی ها را حذف کرده یا مصرف آنها را به 
شدت محدود می کنند، در بلند مدت کارایی ندارند. افراد ممکن است با این 
نوع مداخلات غذایی در کوتاه مدت کاهش وزن خود را تجربه کنند، اما معمولا 
قادر به حفظ وزن از دست داده برای مدت زمانی طولانی نیستند. همچنین، در 
صورت مصرف بلند مدت، رژیم های غذایی که برخی گروه های غذایی را به طور 
کامل حذف می کنند می توانند خطر کمبود ویتامین ها را افزایش دهند. یک 
رژیم غذایی با محتوای کربوهیدرات بسیار کم احتمالا به طور قابل توجهی مصرف 
بیشتر میوه ها و غلات را ممنوع یا محدود می کند که ممکن است خطر کمبود 

ویتامین B را افزایش دهد.
افزودن فیبر را فراموش نکنید

فیبر بخشی ضروری از یک رژیم غذایی سالم است و پژوهش ها نشان داده اند 
که رژیم های غذایی سرشار از فیبر تولید اسیدهای چرب زنجیره کوتاه را افزایش 
می دهند. این مولکول های مفید از تخمیر فیبر توسط باکتری ها در روده حاصل 
می شوند و با کاهش خطر بیماری قلبی، سرطان و بیماری های دیگر پیوند خورده 

اند.
اگر در پی کاهش وزن خود هستید، مواد غذایی سرشار از فیبر که تمام سه گروه 
درشت مغذی ها را ارائه می کنند، مانند لوبیاها و عدس ها برای پروتئین، مغزدانه 
ها برای چربی سالم و غلات کامل برای کربوهیدرات ها را انتخاب کنید. بنابر نتایج 
مطالعه ای که در سال ۲۰۱۵ انجام شد، تنها تمرکز بر مصرف فیبر بیشتر نیز می 

تواند به کاهش وزن افراد کمک کند.  

کربوهیدرات ها چه هستند؟ 

درشتمغذیهاونقشآنهادرکاهشوزن

سلامت 
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قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: مراسم بزرگداشت روز جهانی 
قدس با رعایت پروتکل های بهداشتی شهرهای با موقعیت قرمز و سفید کرونایی در 

تمام کشور برگزار خواهد شد. 
نصرت الله لطفی روز دوشنبه درجلسه شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم ویژه 
روز قدس، اضافه کرد: موضع ایران در رابطه با برگزاری روز جهانی قدس بر تعطیلی 
ناپذیری، اقتضا پذیری و حفظ پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی است.
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: بزرگداشت روز جهانی قدس تعطیل 

ناپذیر است و تحت هر شرایطی این مراسم باید برگزار شود.
لطفی ادامه داد: درطول یک سال گذشته اتفاقاتی مانند شهادت سردار سلیمانی 
که به صورت مستقیم و غیرمستقیم رژیم غاصب اسرائیل در آن دخیل بود اهمیت روز 

قدس را افزایش داده است.
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور افزود: رونمایی از معامله قرن و 
برقراری تدریجی ارتباط برخی سران عرب با رژیم صهیونیستی نیز از دیگر مسائلی 

است که اهمیت بزرگداشت روز قدس را دوچندان کرده است.
وی بیان کرد: مساله روز قدس متعلق به تمام مردم جهان است و سال گذشته در 

۱۲۰ کشور دنیا این مراسم برگزار شد.
لطفی تصریح کرد: همان گونه که بحث اول جهان ازنظر بهداشتی بیماری کروناست 

ازنظر اعتقادی همچنان مساله نخست دنیا فلسطین می باشد.
پاسخ یک برداشت اشتباه رسانه ای

وی همچنین با اشاره به حواشی نشست روزیکشنبه شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی در تهران بیان کرد: این نشست یک جلسه کارشناسی بررسی نحوه برگزاری 

بزرگداشت روز قدس بود و افراد حاضر در آن پیشنهادهای خود را ارائه می دادند.
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور اضافه کرد: یکی از افراد حاضر 
در این نشست مدعی شد که امسال با گردن افراشته اعلام می کنیم که راهپیمایی 
نخواهیم داشت چراکه روز قدس ۹۹ در مقایسه با سال های گذشته شاهد حضور 

کم رنگ تر مردم خواهد بود.
وی ادامه داد: این فرد با اشاره به اینکه این حضور اندک مردم می تواند به خوراک 
تبلیغاتی رسانه های معاند تبدیل  شود و این مطلب را به مردم القا کند که ایرانیان از 

آرمان قدس کوتاه آمده اند.
لطفی خاطرنشان کرد: چنین مقایسه ای چه از سوی افراد داخلی و یا دشمنان 
خارجی کاملا اشتباه است چراکه هیچ عقلی سلیمی شرایط کرونایی امروز را با شرایط 

عادی سال ۹۸ یکسان قلمداد نمی کند.
وی بیان کرد: برجسته کردن این مطلب از سوی یکی از رسانه ها کج سلیقگی و 

بی دقتی بود که موجب استقبال رسانه های معاند شد.
نحوه برگزاری روز قدس در روزهای آینده مشخص می شود

لطفی گفت: دراین نشست هیچ مساله ای مبنی بر عدم برگزاری بزرگداشت روز 
قدس مطرح نشد ولی ازآنجایی که این یک جلسه کارشناسی بود یکی از افراد حاضر 

این پیشنهاد را ارائه داده بود.
وی گفت: روشنگری و پاسخ به شبهات یکی از مهم ترین محورهای بزرگداشت 
روز قدس است اما آن چیزی که به صورت ملموس بزرگداشت این روز را در سطح 

بین المللی برجسته می کند اقدامات میدانی است.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم گفت: مراسم بزرگداشت روز قدس در 
راستای رعایت پروتکل های بهداشتی و هماهنگی با ستاد ملی مبارزه با کرونا پیش 

خواهد رفت.
وی ابراز کرد: این که مراسم بزرگداشت روز قدس دقیقا به چه نوع و شیوه ای برگزار 
می شود در روزهای آینده و بر اساس اقتضائات در آستانه روز قدس مشخص می شود.

برگزاری راهپیمایی فیزیکی در شهرهای سفید کرونایی
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم ابراز داشت: در شهرهایی که وضعیت 
کرونا در آن ها سفید است امکان برگزاری راهپیمایی و حضور فیزیکی مردم مانند روال 
متعارف وجود خواهد داشت که می توانند قبل یا بعد از نماز جمعه در این شهرها انجام 
بپذیرد. لطفی افزود: تاکنون در ۱۳۰ شهر کشور وضعیت کرونا سفید است و پیش بینی 
می شود تا هفته آخر ماه رمضان شاهد سفید شدن وضعیت شهرهای بیشتری باشیم.
وی عنوان کرد: در شهرهایی که وضعیت کرونا در آن ها قرمز نیست، راهپیمایی 

خودرویی با پرچم های فلسطین و جبهه مقاومت راه اندازی می شود.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور ادامه داد: علاوه بر راهپیمایی 
خودرویی، راهپیمایی دیگری نیز در سطح فضای مجازی باهدف اطلاع رسانی با موج 

جهانی برگزار خواهد شد.
لطفی تصریح کرد: تشکیل حلقه های انسانی با حفظ فاصله گذاری اجتماعی یکی 
دیگر از پیشنهادهای درخور در برگزاری روز جهانی قدس به ویژه در شهر قم بوده است.
وی اظهار داشت: پیشنهاد اصلی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی برگزاری روز 
قدس در همان مسیرهای همیشگی در سطح شهرهای کشور می باشد.جمعه آخر ماه 

رمضان به روز جهانی قدس نامگذاری شده است.
مراسم رحلت امام راحل برگزار نمی شود

قائم شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور دربخش دیگری از سخنان خود بیان 
داشت: امسال مراسم رحلت امام راحل در مرقد امام خمینی)ره( برگزار نمی شود و 

هیچ مراسمی در سطح استان تهران در این خصوص پیش بینی  نشده است
وی اظهار کرد: مراسم روز ۱۴ خرداد امسال به رویکرد فرهنگی و تبیین سیره امام 

راحل از طریق رسانه ها دنبال خواهد شد.
پروژه قم هراسی از همان ابتدا مشکوک بود

وی در بخش دیگری از سخنان خود ابراز کرد: نام بردن از قم به عنوان نقطه آغاز کرونا 
در کشور از همان ابتدا مشکوک بود و قابل تأمل بود.

رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم اضافه کرد: در ماجرای کرونا به مردم 
و استان قم جفا شد و دیگر نباید اجازه بدهیم که چنین حواشی و سوءاستفاده هایی 

نسبت به این استان ایجاد شود.
وی ادامه داد: قم هراسی از ابتدای شیوع کرونا در کشور و معطوف کردن توجهات 
به قم یک روند سیاسی بود و در روزهای دیگر نیز با رونمایی از یک نقشه شیوع کرونا در 

کشور بار دیگر استان قم را مورد هجمه و حمله قرار گرفت.
لطفی عنوان کرد: به دلیل آنچه فضاسازی و جوی که علیه قم به راه افتاد برخوردهای 
ناشایستی با مردم این استان در شهرهای دیگر تحت تاثیر القائات رسانه ای انجام 

گرفت.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم در عین حال گفت: "ایرج حریرچی" 
معاون وزارت بهداشت که انسان صادقی است و از بیان واقعیت ها هراسی نداشته 
است، در روزهای گذشته از مظلومیت قم دفاع کرد و تصریح نمود که طلاب چینی 
عامل و منشا کرونا در ایران نبوده و این ویروس به موازات قم در بسیاری از شهرهای 

کشور مانند گیلان شیوع داده است.
وی اضافه کرد: بعد از مواضع سخنگوی وزارت بهداشت چند مرتبه به مراجع و 
علمای قم نامه نگاری کرده و نسبت به موج قم هراسی ایجادشده در کشور تذکر دادیم.

مظلومیت رییس برکنار شده نظام پزشکی قم
لطفی با انتقاد از آنچه بی تفاوتی برخی مسوولان قم در رابطه با موج قم هراسی، 

عنوان کرد، افزود: بی تفاوتی برخی مسوولان نسبت به این مساله قابل تأمل است.
وی با اشاره به عزل رییس نظام پزشکی قم بعد از روشنگری نسبت به کرونا و هجمه 
قم هراسی، اظهار داشت: چرا رسانه ها و مسوولان استان از برکناری این شخصیت 

دفاع نکردند، جرم او فقط دفاع از جفای به قم در مساله کرونا بود.
لطفی گفت: این قبیل بی تفاوتی مسوولان نسبت به انسان های ارزشمندی مانند 

دکتر عادلی به هیچ عنوان پذیرفته شدنی نیست.
سید حسن عادلی رییس نظام پزشکی قم چند روز بعد از یک مصاحبه ویدیویی در 

فضای مجازی و بیان جزییاتی از شیوع کرونا در کشور از سمت خود برکنار شد.
انتقاد از راهداری قم

وی در بخش دیگری از سخنان قم با اشاره به مصوبه شورای فرهنگ عمومی قم 
مبنی بر ساماندهی ورودی های قم گفت: درصحنه میدانی اثر چندانی از ساماندهی 

ورودی های این شهر مقدس مشاهده نمی شود.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم اضافه کرد: طبق این مصوبه تابلوها 
و تبلیغات میدانی ورودی های قم باید از کیلومتر ۱۵تمام محورهای مواصلاتی به این 

شهر تغییر پیدا کند.
وی اظهار داشت: این مساله امروز فقط به نصب چندسازه و بنر در عوارضی قم-

تهران محدوده شده که آن ها هم براثر بارش باران و باد در آستانه نابودی هستند.
از  بسیاری  همچنین  قم  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  کرد:  خاطرنشان  وی 

نمازخانه های بین راهی محور قم-تهران- را نیز تعطیل کرده که پذیرفتنی نیست.
زمینه تردد آسوده مردم درخیابان ارم تا چهار مردان فراهم شود

وی همچنین بیان کرد: اجرای پروژه های پیاده راه سازی شهرداری قم در محدوده 
حرم مطهر که از ماه های گذشته عملا راه عبور و مرور شهروندان را بسته خلاف شرع 

است.
لطفی گفت: در این شرایط می توان یکی از درهای حرم مطهر را به عبور و مرور مردم 

اختصاص داد و از سردرگمی و ایجاد مزاحمت برای مردم خودداری کرد.
وی اضافه کرد: استانداری قم باید در این مساله ورود پیداکرده و زمینه را برای تردد 

آسوده مردم در محور خیابان ارم تا چهار مردان را فراهم نماید.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم بیان کرد: تمام پروژه های عمرانی فعال 
شهرداری قم در طول مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( تا روز جهانی قدس باید متوقف 

شود و به مانعی در عبور و مرور خودروها تبدیل نشود.
تعویض پرچم اعتاب مقدس در روز ولادت امام حسن)ع(

لطفی در ادامه بیان داشت: با هماهنگی اعتاب مقدس ایران و عراق، پرچم اعتاب 
مقدس و بقاع متبرکه این دو کشور هم زمان با ساعت ۱۸ روز پانزدهم ماه رمضان 

تعویض خواهد شد.
وی اضافه کرد: این مراسم به صورت مستقیم از برخی شبکه های سیما پخش و 

زیارت نامه این امام همام نیز بعدازآن قرائت خواهد شد .

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

کرونا موجب رکود شدید صادرات
 استان قم شده است 

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت:  رونق یافتن فعالیت واحدهای 
صنعتی قم درشرایط ویژه به وجود آمده در اثر شیوع ویروس کرونا،  نیازمند اجرای 
سیاست های حمایتی از سوی دستگاه های مختلف به خصوص در حوزه امور بانکی، 

مالیاتی و تامین اجتماعی است. 
محمود سیجانی بیان کرد: برخی واحدهای تولیدی استان به علت رکود بازار و عدم 
فروش محصولات دراثر شیوع ویروس کرونا دچار کمبود نقدینگی شده اند و برای حفظ و 

توسعه فعالیت خود نیازمند حمایت جدی هستند.
کرونا  ویروس  شیوع  دلیل  به  مرزی  محدودیت های  اجرای  همچنین  افزود:  وی 
درکشورهای همسایه ایران که بازارهای عمده فروش محصولات تولیدی قم هستند، 

موجب رکود شدید صادرات استان شده است.
وی ادامه داد: درچنین شرایطی برای رونق یافتن فعالیت واحدهای صنعتی استان 
و تحقق جهش تولید نیاز است تا حمایت های ویژه ای از سوی نظام بانکی، مالیاتی و 

تامین اجتماعی در سطح ملی و استانی از تولیدکنندگان قمی به عمل آید.
که  است  این  پیشنهاد  اجتماعی  تامین  حمایت های  درحوزه  گفت:  سیجانی 
بدهی های قبلی تأمین اجتماعی واحدهای صنعتی مشمول استمهال شده و به شش 

ماه پس از پایان بحران کرونا و با امکان تقسیط شش ماهه موکول شود.
وی بیان کرد: همچنین سازمان تأمین اجتماعی حداقل به مدت چهارماه پس از 
خروج از دوره کرونا، بدون قید و شرط دفترچه خدمات درمانی بیمه شدگان را تمدید 
تأمین منابع مالی  نیز پیشنهاد می شود برای  بانکی  نماید. وی ادامه داد: درحوزه 
واحدها، تسهیلات حمایتی ارزان قیمت و یارانه دار به ویژه تسهیلات ۱۲ درصد به کلیه 
واحدهای تولیدی به ویژه تأمین کننده های کالاهای ضروری بدون لحاظ تغییرات و 
ملاحظات اشتغال داده شود. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: تمدید 
تسهیلاتی که سررسید تسویه آن ها از اسفندماه ۹۸ تا خردادماه ۹۹ است به مدت 
حداقل شش ماه برای واحدهای صنعتی و استمهال اقساط سررسید شده تسهیلات 
ازاسفند ۹۸ به مدت شش ماه از دیگر طرح های حمایتی است که اجرای آن می تواند به 

رونق یافتن فعالیت واحدهای صنعتی استان کمک کند.
استان،  تولید  چرخه  به  کمک  برای  می شود  پیشنهاد  همچنین  کرد:  بیان  وی 
چک های صادره از ابتدای اسفندماه تا سه ماه پس از خروج بحران کرونا که به دلیل 
عدم تکاپوی موجودی برگشت می خورند، نه تنها مشمول محرومیت ها و محدودیت های 
قوانین بانکی نشوند، بلکه به دلیل انطباق با شرایط خاص مشمول جرایم و تخلفات 
قضایی نیز محسوب نشده و محاکم قضایی مهلت حداقل سه ماهه پس از دوران مذکور 
برای آن قایل شوند. وی ادامه داد: دربخش مالیاتی نیز پیشنهاد می کنیم زمان تحویل 
تراز عملکرد مالی بنگاه ها از پایان تیرماه حداقل به پایان شهریورماه یا سه ماه پس از 
پایان شرایط دوره کرونا موکول گردد. سیجانی گفت:  پیشنهاد دیگر این است که بدهی 
مالیاتی قبلی بنگاه های تولیدی مشمول استمهال شده و به شش ماه پس از بحران 

کرونا و با امکان تقسیط شش ماهه موکول شود. 
وی افزود: همچنین درراستای کمک به رونق فعالیت واحدهای صنعتی پیشنهاد 
می شود تا دوره ابراز مالیات بر ارزش افزوده فصل قبل تمدید و به پایان شهریورماه 
موکول شود، دوره بعدی مشتمل بر دوره شش ماهه اول سال ۹۹ بوده و تسلیم اظهارنامه 
این سیاست های حمایتی  ادامه داد: اجرای  پایان آذرموکول گردد. وی  به  مربوطه 
می تواند کمک خوبی برای رونق هرچه بیشتر فعالیت واحدهای صنعتی استان و تلاش 
مضاعف آنان برای تحقق جهش تولید در سالجاری باشد که امیدواریم این مهم به همت 

همه دستگاه های متولی محقق شود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد:

انعقاد 2۴۴ قرارداد حق بهره برداری 
درشهرک های صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: سال گذشته ۲۴۴ فقره قرارداد 
حق بهره برداری درشهرک ها و نواحی صنعتی این استان منعقد شد. 

اسرافیل شعاعی بیان کرد: این موضوع نشان از جذب سرمایه گذاری و درنهایت 
افزایش تولید و سرمایه گذاری در سطح استان دارد.

وی افزود: همچنین حجم طرح های عمرانی در سطح شهرک ها و نواحی صنعتی 
استان در سال ۹۸، ۱۲۰ میلیارد تومان بوده که نسبت به سال ۹۷ حدود سه برابر 
افزایش داشته است. وی ادامه داد: در این راستا ضمن تشکر از دستگاه های خدمات 
رسان تقاضا داریم به لحاظ اهمیت فوق العاده راهبرد جهش تولید، خدمات موردنیاز 
واحدهای صنعتی همچون گاز، آب، برق و تلفن مورد درخواست واحدهای تولیدی 
مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی با سرعت بیشتری تامین شود. شعاعی گفت: 
دستاوردهای بخش تولیدی و صنعتی قم با شیوع ویروس کرونا متوقف نخواهد و 
امیدواریم با همکاری همه دستگاه های اجرایی به سرعت از این مرحله عبور کنیم. وی 
بیان کرد: شرکت شهرک های صنعتی قم برای جذب سرمایه گذاران و حمایت از آنان 
که منجر به افزایش سطح تولید و اشتغال استان خواهد شد، تمام تلاش خود را به کار 

گرفته است.

رئیس اورژانس ۱۱۵ قم خبر داد؛ 

افزایش 2۷ درصدی تلفات در حوادث ترافیکی 
 رئیس اورژانس ۱۱۵ قم گفت: از اول فروردین تا ۱۴ اردیبهشت امسال ۱۵ نفر در 
حوادث ترافیکی قم در صحنه تصادف جان خود را از دست داده اند که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۲۷ درصد افزایش داشته است.
محمد شهیدی با اشاره به افزایش ۲۷ درصدی تلفات در صحنه ناشی از حوادث 
ترافیکی در بازه زمانی ۴۵ روزه ابتدای سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸، بیان کرد: به رغم 
اینکه خوشبختانه امسال در طرح نوروزی شاهد کاهش قابل ملاحظه ای هم در تعداد 
تصادفات و هم در تعداد مصدومان حوادث ترافیکی بودیم و تعداد متوفیان در صحنه این 
حوادث نیز کاهش بی سابقه ۷۱ درصدی را نشان داد، متأسفانه بعد از ۱۷ فروردین ماه 
امسال آمار تصادفات شهر و جاده و مصدومیت های آن سیر صعودی به خود گرفته 
است. وی ادامه داد: تعداد موارد فوت در صحنه در حوادث ترافیکی از ابتدای امسال 
تا ۱۴ اردیبهشت به ۱۵ نفر رسیده است که در مقایسه با سال قبل ۲۷ درصد افزایش 
داشته است؛ این در حالی است که در بیشتر ایام این بازه زمانی محدودیت های تردد 
در محورهای جاده ای وجود داشته است. رئیس اورژانس ۱۱۵ قم با اشاره به اینکه هم 
چنان تعداد کل تصادفات و مصدومان نسبت به سال قبل در شهر و جاده کاهش قابل 
ملاحظه را نشان می دهد، افزایش موارد فوت در صحنه را حاکی از شدت تصادفات 
صورت گرفته دانست و از شهروندان خواست با رعایت نکات ایمنی در هنگام رانندگی از 

بروز تصادفات و به تبع مصدومیت ها و تلفات ناشی از آن جلوگیری کنند.
افزایش  با  کشور  استان  مواصلاتی ۱۷  محور  عنوان  به  قم  استان  است؛  گفتنی 

سفرهای برون شهری طی روزهای اخیر مواجه بوده است.
  

رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم اعلام کرد؛

تحصیل دو هزار دانش آموز استثنایی در قم
رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم با بیان اینکه ثبت نام دانش آموزان 
استثنایی از خردادماه آغاز می شود، افزود: حدود ۲ هزار دانش آموز استثنایی در این 

استان تحصیل می کنند.
هاجر شعاعی در خصوص نحوه آموزش دانش آموزان استثنایی در ایام تعطیلات 
افزود: دانش آموزان مدارس استثنایی از طریق فضای مجازی و سامانه شاد آموزش های 
لازم را دریافت می کنند. وی بیان کرد: دانش آموزانی که به تنهایی امکان آموزش 
غیرحضوری برای آنان وجود ندارد، به والدین توسط معلمان آموزش های لازم داده 
می شود تا آنها نیز آموزش ها را به فرزندانشان منتقل کنند. رئیس اداره آموزش و پرورش 
استثنایی استان قم گفت: دانش آموزان استثنایی که امکانات لازم برای تحصیل را 
ندارند، به منظور آموزش مجازی آنها جزوه هایی تهیه و در اختیارشان قرار داده شده 
است، همچنین معلم به دانش آموزان در صورت ضرورت با رعایت پروتکل های بهداشتی 

و به صورت تک نفره آموزش های لازم را در مدرسه ارائه می دهد.
وی اظهار داشت: آزمون پایان سال تحصیلی این دانش آموزان به صورت مجازی 

برگزار خواهد شد.
شعاعی با بیان اینکه ثبت نام دانش آموزان استثنایی از خردادماه آغاز می شود، افزود: 

حدود ۲ هزار دانش آموز استثنایی در این استان مشغول به تحصیل هستند.
وی با اشاره به فعالیت ۲۴ مدرسه استثنایی در استان قم تصریح کرد: توزیع کتب 
درسی این دانش آموزان از طریق سفارش آنلاین کتاب و یا از طریق مدرسه امکان پذیر 

است.

الزامی که کرونا آن را به یک اصل تبدیل کرد 

ناله کرونا در گوش دولت الکترونیک

 تحقق دولت الکترونیک، هدفی است که چند سالی است بر عملیاتی کردن آن 
توسط دولتمردان تاکید می شود و اقدامات گسترده ای نیز برای آن انجام شده است، اما 
شیوع کرونا و ضرورت های دورکاری، قرنطینه  و فاصله گذاری اجتماعی، بیش از پیش 
اهمیت خدمات الکترونیک و نیز کاستی های و ضرورت هر چه فراگیرتر شدن دولت 

الکترونیک و عبور از سد مقاومت ها و موانع زیرساختی و فرهنگی آن را آشکار کرد. 
دولت الکترونیک؛ هدفی که چند سالی است بر عملیاتی کردن آن توسط دولتمردان 
تاکید می شود و نام آن با شیوع کرونا بیشتر بر زبان ها افتاده است. زیرساختی که قرار 
است در بستر آن بخش زیادی از خدمات به صورت الکترونیکی ارائه شود و در این 

راستا، »قم پرتال« را می توان گام اول برای تحقق این هدف گذاری در استان دانست
کرونا که آمد، مدارس و دانشگاه ها را  تعطیل، پرچم بانک ها و ادارات را نیمه برافراشته 
و نان کسب و کارهای سنتی را آجر کرد تا نشان دهد دیگر روش های سنتی جوابگوی 
نیازهای کنونی نیست. در حالی که از همان روز اول قرنطینه خانگی و فاصله گزاری 
اجتماعی به عنوان مهمترین اصل در مقابله با قطع زنجیره کرونا در دستورالعمل 
های وزارت بهداشت بر آن تاکید شد ولی ازدحام جمعیت بانک ها،  ادارات و برخی 
اجتماعات دیگر از جمله خرید سیم کارت برای ثبت نام وام یک میلیونی در دفاتر 
پیشخوان و نمانیدگی اپراتورهای همراه اول و یا ثبت نام برای کد بورسی این سوال را 
در ذهن ایجاد کرد که ایراد کار کجاست؟ در نحوه ارائه خدمات الکترونیک،  فرهنگ 

استفاده از این خدمات غیرحضوری، نداشتن گوشی های هوشمند و یا هر سه آنها.
ارائه مناسب خدمات الکترونیک  از این اجتماع ها ناشی از عدم  اگر چه برخی 
توسط دستگاه های مختلف است ولی با بررسی وضعیت بانک ها می توان فهمید که 
فرهنگ سازی و اطلاع رسانی برای استفاده از خدمات الکترونیکی به عنوان اصلی 
مغفول باید مورد توجه قرار گیرد، با وجود فعال سازی انواع راه های پرداخت و ارائه 
انواع خدمات بانکی از طریق نرم افزارهای مختلف، دستگاه های خودپرداز و به صورت 
پیامکی  و تلفنی، نباید انتظار چنین جمعیتی را در بانک ها داشت. با شیوع کرونا، 
الزام برای توسعه دولت الکترونیک بیش از گذشته مورد تاکید قرار گرفت و در این راستا 
شناسایی خدماتی که امکان ارائه غیرحضوری آن وجود دارد، در دستور کار مجموعه ها 
و دستگاه های اداری،  آموزشی و خدماتی قرار گرفت که راه اندازی سامانه »قم پرتال« به 

آدرس http://qomportal.ir/ را به می توان اولین گام در این زمینه دانست.
این سامانه ۵۸۵ خدمت بیش از ۶۰ دستگاه و نهاد اداری،  آموزشی، فرهنگی و 
خدماتی به صورت الکترونیک تجمیع شده است، اگر چه این سامانه در حال به روز 
شدن است و تا نام نهادن آن به عنوان تحقق دولت الکترونیک فاصله بسیار دارد ولی 
عدم استقبال مردم از این خدمات غیرحضور روی دیگر سکه توسعه دولت الکترونیک 

است که باید مورد توجه قرار گیرد.
 نبود فرهنگی سازی مانع گسترش دولت الکترونیک است

فنی  و  نظر ساختاری  از  اینکه  بیان  با  وگویی  در گفت  باره  این  در  قم،  استاندار 
ظرفیت های بسیار خوبی دراستان وجود دارد، گفت:مهم ترین مانع توسعه خدمات 

الکترونیک مشکل های فرهنگی و نگرشی در زمینه استفاده از این خدمات است.
"بهرام سرمست" افزود: بیشتر خدمات بانکی به صورت الکترونیکی قابل انجام و 
سامانه های متعددی دراین زمینه توسط بانک های مختلف ایجاد شده ولی با این 
وجود همچنان شاهد حجم بسیار زیاد مردم برای انجام کارهای ابتدایی بانکی بودیم 
که این نشان از عدم آموزش مناسب در این زمینه می باشد. وی بابیان اینکه توسعه 
دولت الکترونیک نیاز به الزام های ساختاری، سخت افرازی و همچنین نرم افزاری و 
فرهنگی است، گفت: شبکه الکترونیکی توسط دستگاه های مختلف ایجاد شده است 
که با وجود چنین شبکه ای، مدیران به جای استفاده از آن، همچنان از روش سنتی 

استفاده می کنند.
میزخدمت به صورت ناقص در ادارات اجرا شد

فرماندارقم نیز با انتقاد از اجرای ناقص میز خدمت گفت: هدف اجرای طرح میز 
خدمت، الکترونیکی کردن تمام فرایندهای اداری بود ولی اهمیت این طرح به خوبی 

درک نشده و تنها به ایجاد یک میز فیزیکی در ادارات خلاصه شد.
مرتضی حیدری، اظهارداشت: در زمان راه اندازی این طرح ایجاد یک میز در ورودی 
ادارات به نام میز خدمت تنها برای تسهیل فرایند الکترونیکی کردن فرایندها در مدت ۶ 

ماه پیش بینی شده بود که این هدف به خوبی جدی گرفته نشد.
وی با تاکید بر اینکه فضای مجازی فراتر از سیستم های اداری بخش زیادی از زندگی 
ما را احاطه کرده است،گفت: استفاده حداکثری از زیر ساخت های الکترونیکی و بستر 

اینترنت به خوبی مورد توجه قرار نگرفته است.
وی گفت: بخش عمده ای از فعالیت و ارائه خدمات دستگاه های دولتی به سمت 
الکترونیکی شدن پیش رفته است ولی تکمیل و بهره برداری مناسب از این بستر به 

گونه ای مناسب مورد توجه قرار نگرفته است.
حیدری با بیان اینکه روند الکترونیکی کردن خدمات دولت در استان با فراز و نشیب 
هایی همراه بوده، گفت: درسال های گذشته روند ورود اطلاعات و ارائه خدمات به 

صورت الکترونیکی در مقطعی جدی و در مقطعی دیگر به فراموشی سپرده شد.
عدم استقبال کافی مردم از خدمات الکترونیکی آسیب شناسی شود

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم نیز در این زمینه استقبال مردم از خدمات 
الکترونیکی دستگاه های اجرایی استان را کم دانست گفت: تمایل نداشتن مردم به 

استفاده از خدمات الکترونیکی باید آسیب شناسی شود.
از خدمات  به منظور استفاده  لزوم فرهنگسازی  بر  تاکید  با  "سید رضا موسوی" 
غیرحضوری افزود: دفاتر پیشخوان استان آماده ارائه خدمات به مردم هستند تا با 
همکاری دستگاه های اجرایی، خدمات این دستگاه ها از طریق دفاتر پیشخوان به 

مردم ارائه شود.
وی با بیان اینکه توسعه دولت الکترونیک در استان بسیار ضروری است گفت: 
سطح اول اقدام باید شناسایی خدماتی است که به صورت الکترونیکی درحال انجام 

می باشد، ولی گام دوم ایجاد اتصال میان بانک های اطلاعاتی موجود در قم است.
وی اظهار داشت: پایه توسعه دولت الکترونیکی ایجاد ارتباط و دسترسی بانک های 
اطلاعاتی استان به یکدیگر است که در این زمینه با چالش های جدی در قم مواجه 

هستیم.
خدمات  توسعه  حوزه  در  جدی  موضوع  ها  داده  امنیت  اینکه  بیان  با  موسوی 
الکترونیکی است بیان کرد: اتصال بانک های اطلاعاتی در سطح کشور ایجاد شده 

،ولی نکته مهم، اتصال دستگاه های استان به این سامانه است.
 ارائه  ۵۸۵ خدمت به صورت الکترونیکی در »قم پرتال«

مدیر دفتر فناوری اطلاعات، ارتباطات و امنیت استانداری قم با اشاره به ایجاد پرتال 
واحد به منظور تجمیع تمام خدمات الکترونیکی دستگاه های مختلف گفت: در سامانه 
»قم پرتال« پنجره ای واحدی ایجاد شده  که در آن لینک خدمات تمام دستگاه ها قرار 

گرفته است.
"اکرم روح پرور" ادامه داد:  ۵۸۵ خدمت به صورت الکترونیکی در قالب »قم پرتال« 
ارائه می شود ولی به دلیل اینکه اطلاع رسانی لازم برای استفاده از این پرتال به خوبی 

انجام نشده، استقبال مردم از این سامانه مناسب نیست.
وی با انتقاد از موازی کاری و سیاست گذاری حوزه فناوری اطلاعات توسط دستگاه ها 
و نهادهای مختلف در سطح کشور افزود: تا زمانی که حوزه فناوری اطلاعات دارای 

متولی مشخصی نباشد،  گسترش دولت الکترونیک در کشور محقق نمی شود.
وی، فراهم کردن استعلام های بین دستگاهی را از جمله الزام های توسعه دولت 
الکترونیک دانست و ادامه داد: ساماندهی استعلام های بین دستگاه هایی با همکاری 

دستگاه اجرایی استان از سال ۹۶  در قم راه اندازی شده است.
روح پرور، با بیان اینکه ۳۱۰ دستگاه اجرایی قم به شبکه دولت متصل شده اند که از 
این تعداد تاکنون ۱۳۶ دستگاه کد کاربری گرفته اند، گفت: تعداد فرم های تبادل شده 
در این سامانه در سال ۹۸ حدود ۱۴ هزار فرم بوده است که به صورت دستی مبادله 

می شد. هزینه های بسیار زیادی را بر ادارات تحمیل می کرد.
وی گفت: حذف دریافت کپی کارت ملی و شناسنامه در سال های اخیر در دستور 
کار استان قرار گرفت و حدود ۱۰۰ دستگاه کد کاربری لازم را دریافت کرده اند که تا 

کنون حدود ۴۰۰ هزار استعلام از طریق این سامانه انجام شده است.
دولت الکترونیک، الزامی که کرونا آن را به یک اصل تبدیل کرد

دولت الکترونیک که تا پیش از این به عنوان یک الزام از آن یاد می شد، با شیوع 
کرونا به یک اصل و شاید تنها راه پیش رو برای توسعه تبدیل شد. این اصلی اساسی 
که تحقق آن می تواند فصل نوینی در ارائه خدمات، نوع حکومت داری، ارتقای 
مشاغل و فناوری های جدید، کاهش هزینه ها،  ارتقای بهره وری و در یک کلام 
توسعه چند وجهی فراهم کند، الزام هایی از جمله توسعه زیرساخت ها، تکمیل بانک 
های اطلاعاتی، اتصال سامانه های، گسترش سطح دسترسی به اینترنت و خدمات 
الکترونیک و از همه مهمتر فرهنگ استفاده از این زیرساخت را به همراه دارد.  از 
طرفی وجود نهادهای موازی مسئول در این زمینه و همچنین حجم اطلاعات 
پراکنده هر دستگاه از جامعه هدف خود، وجود مدیریت واحد برای تحقق دولت 

الکترونیک را ضروری کرده است. 

قائم مقام شورای تبلیغات اسلامی:

مراسمروزقدسدرهمهشهرهابرگزارمیشود
بزرگداشت روز جهانی قدس تعطیل ناپذیر است

اجتماعی

رئیس اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی گفت: موج اول اپیدمی 
کرونا و بیماری کووید ۱۹ که از اسفند شروع شده، 
خرداد امسال فروکش می کند اما تابستان موارد تک 
گیر دارد و موج دوم همه گیری این بیماری در فصل 

پاییز شروع می شود. 
حسین عرفانی افزود: ویروس کرونا در دو یا سه 
هفته گذشته روند نزولی و رو به کنترل داشته، هر 
چند بیماری کووید ۱۹ به طور کامل خاموش نشده 
است. پیش بینی این است که بعد از کنترل نسبی و 
فروکش کردن این بیماری با حرکت به سمت خرداد 
ماه، موارد این بیماری به صورت تک گیر در جامعه 

اتفاق بیفتد اما کاملا ریشه کن نمی شود.
وی گفت: موج اول کرونا در ایران از اول اسفند 
شروع شد و هنوز ادامه دارد، البته ممکن است در 
اپیدمی کووید ۱۹  نوساناتی در  این مدت شاهد 
بوده باشیم اما این نوسانات به معنای موج بیماری 
نیست و انتظار این است که موج دوم کرونا را در 

پاییز امسال و با سرد شدن شاهد باشیم.
رئیس اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
حدود  تا  کرونا  ویروس  رفتارهای  واقع  در  افزود: 
زیادی شبیه ویروس آنفلوانزاست و از نظر سرایت و 
علایم تا حدود زیادی شبیه آنفلوانزاست و مشابهت 

های زیادی دارند.
کاهش  شاهد  اخیر  روزهای  در  داد:  ادامه  وی 
موارد بیماری کووید ۱۹ و ابتلا به ویروس کرونا در 
کشور هستیم. پیش بینی وزارت بهداشت این است 
که این روند کاهشی ادامه پیدا می کند و انتظار 
حدود  تا  امسال  خرداد  در  کرونا  اول  موج  داریم 
زیادی تحت کنترل درآید و فروکش کند اما این به 
معنای ریشه کنی بیماری نیست و موارد تک گیر و 

پراکنده این بیماری وجود خواهد داشت تا این موج 
اول دست خود را به موج دوم بیماری در پاییز بدهد 
و در پاییز دوباره شاهد اپیدمی و همه گیری فصلی 

آن خواهیم بود.
عرفانی گفت: در این شرایط توصیه به مردم می 
شود که نکات بهداشتی و پیشگیرانه را حتما در 
کنند  رعایت  همچنان  آینده  ماههای  و  تابستان 
چون بیماری کووید-۱۹ به طور کامل خاموش نمی 

شود.
وی افزود: برآورد وزارت بهداشت این است، همان 
طور که هر سال در فصل پاییز و آبان یا آذر شاهد 
بروز و افزایش موارد بیماری آنفلوانزا هستیم و موارد 
آنفلوانزای فصلی افزایش پیدا می کند. انتظار داریم 
موج دوم اپیدمی کرونا و بیماری کووید ۱۹ را در 

فصل پاییز شاهد باشیم.
رئیس اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
گفت: ویروس کرونا مانند آنفلوانزا جزو انواع ویروس 
بیشتر  سرمادوست است که در فصل سرد سال 
شایع می شود. این ویروس ها در سرمای هوا هم 
چرخش  هم  و  دارند  بیشتری  محیطی  مقاومت 

انتقال آنها راحت تر صورت می گیرد.
عرفانی گفت: این ویروس ها در فصل گرم سال 
به طور کلی از بین نمی روند و مواردی از ابتلا به 
ویروس کرونا، آنفلوانزا یا انواع دیگر سرماخوردگی 
در فصل گرما و تابستان نیز دیده می شود اما موارد 

آن بسیار کمتر است.
وی ادامه داد: بر این اساس و با این پیش بینی، 
وزارت بهداشت برای موج دوم کرونا در پاییز در حال 
تدارک است و از اکنون تامین امکانات تشخیصی و 
بهداشتی و اقدامات پیشگیرانه برای آن ایام شروع 
برای  درمانی  و  حفاظتی  امکانات  است.  شده 

موارد سرپایی و بستری و نیز مراقبت و کنترل در 
همه جنبه ها تقویت می شود تا با آمادگی مناسب 
و نسبتا کامل در پاییز بتوانیم با موج بعدی این 

بیماری برخورد کنیم.
رئیس اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
به  تابستان  بیماری در  این  گفت: فروکش کردن 
رفتار مردم هم بستگی دارد. اگر رفتار مردم و مراقبت 
های عمومی در جامعه مثل یکی دو ماه اخیر باشد 
امیدواریم که با گرم شدن هوا از خرداد و در تابستان 

اپیدمی کرونا در کشور فروکش کند.
عرفانی افزود: شرط اول و اساسی کنترل کرونا 
همکاری مردم، شرط دوم هماهنگی بین بخشی 
تامین  و  تقویت نظام سلامت  است و شرط سوم 
امکانات بهداشتی و درمانی است. نظام سلامت 
در حال تقویت و به روزرسانی توانایی خود است تا 
بتوانیم موج اول کرونا را پشت سر بگذاریم و برای 

موج دوم در پاییز آماده شویم.
بیماری  و  کرونا  ویروس  مساله  گفت:  وی 
گیری  همه  و  پاندمی  یک  صورت  به  کووید-۱۹ 
از  اعم  دنیا  کشورهای  همه  و  درآمده  جهانی 
آن  درگیر  جنوبی  و  شمالی  نیمکره  کشورهای 
هستند، بیماری های عفونی که در این کشورها 
انتشار پیدا می کنند، در چنین شرایطی به صورت 
بیماری بومی در می آیند و انتقال ویروس بین دو 

نیمکره به وجود می آید.
عرفانی گفت: بیماری کووید ۱۹ هنگامی که در 
بهار ما رو به افول است در کشورهای نیمکره جنوبی 
در فصل پاییز است و زمانی که ما در پایان تابستان 
به سمت پاییز می رویم، نیمکره جنوبی به سمت 
بهار می رود و به این ترتیب چرخش و انتقال ویروس 

ادامه پیدا می کند.

رئیس اداره بیماری های واگیر وزارت بهداشت:

موج اول اپیدمی کرونا خرداد فروکش می کند

*محمد زمانی راد
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مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی می گوید: امسال حتماً 
مالیات بر خانه های خالی اجرایی خواهد شد. ما در حال انجام کارهای آن هستیم 

و امیدواریم ظرف چند ماه آینده به سرانجام برسد. 
قانون مالیات بر خانه های خالی در سال ۱۳۶۶ تصویب شد و تا سال ۱۳۸۰ 
نیز جاری بود، ولی به دلیل هزینه های بسیار زیاد ارزش گذاری املاک که برای 
دولت داشت و به طور کلی مالیات اثرگذاری نبود، سال ۱۳۸۰ از قانون حذف شد.
این پایه مالیاتی )مالیات بر خانه های خالی( مجدداً در سال ۹۴ در ماده ۵۴ 
مکرر اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم گنجانده شد که بر اساس این قانون، 
خانه هایی که بیشتر از یک سال خالی می مانند، مشمول درصدی از نرخ مالیات 

اجاره بها می شوند.
ماده ۵۴ مکرر این قانون می گوید: خانه های مسکونی واقع در شهرهای با 
جمعیت بیش از ۱۰۰هزار نفر که به استناد سامانه ملی املاک و اسکان کشور 
)موضوع تبصره ۷ ماده ۱۶۹مکرر این قانون( به عنوان واحد خالی شناسایی 
می شوند، از سال دوم به بعد مشمول مالیات معادل مالیات بر اجاره به این شرح 
خواهند شد: سال دوم معادل یک دوم مالیات متعلقه، سال سوم، معادل مالیات 

متعلقه و سال چهارم و بعد از آن معادل یک و نیم برابر مالیات متعلقه.
چالش های یک قانون پنج ساله

به تصویب مجلس شورای  مالیات های مکرر  ماده ۱۶۹ اصلاح  تیرماه ۹۴، 

اسلامی رسید و در مردادماه این سال به وزارت امور اقتصادی و دارایی ابلاغ شد. 
مطابق این قانون، وزارت راه و شهرسازی موظف شد ظرف ۶ ماه »سامانه ملی 
املاک و اسکان کشور« را راه اندازی کند. در حال حاضر پنج سال از تصویب این 
قانون می گذرد، ولی هنوز بین دستگاه ها آن همکاری لازم برقرار نشده که قانون 
مذکور به مرحله اجرایی برسد؛ موضوعی که برنده اصلی آن همان سرمایه داران 
املاک هستند که اقتصاد نامولد را در کشور مسلط کرده اند و از همین مسیر، 
مصرف کنندگان و نیازمندان اصلی و به طور کل، تولید را بازنده های بزرگ آن 
کرده اند. بررسی آمار نیز نشان از رشد سالانه تعداد خانه های خالی دارد. بنابر 
سرشماری نفوس و مسکن، تعداد واحدهای مسکونی خالی کشور از حدود ۶۵۰ 
هزار واحد در سال ۸۵ به ۱.۶ میلیون واحد در سال ۹۰ و همچنین ۲.۵۸ میلیون 
واحد در سال ۹۵ رسیده است.  این آمارها کاملًا بر ضرورت وجود سازوکاری برای 
کنترل تقاضاهای سرمایه ای در این بخش صحه می گذارد. در همه دنیا سیستم 
مالیاتی نه تنها به عنوان منبع درآمدهای سالم دولتی تعریف می شود، بلکه از آن 
به مثابه قدرتمندترین ابزار برای کنترل بازارها و هدایت سرمایه ها به بخش های 

مولد و همین طور، کاهش نابرابری ها استفاده می شود.  
شد؛  خواهد  مسکونی  واحد  عرضه  موجب  خالی  خانه های  بر  مالیات  ابزار 
این عرضه یا در بازار اجاره اتفاق خواهد افتاد که منجر به افزایش عرضه مسکن 

اجاره ای خواهد شد یا آنکه افزایش عرضه در بازار معاملات ملک را به دنبال دارد.

البته همین قانون هم خالی از اشکال نبوده و برخی نقدها در رابطه با عدم 
تأثیرگذاری آن مطرح شده است. به عنوان مثال، بر اساس فرمول ماده ۵۴ مکرر، 
مالک یک خانه خالی از سال دوم مشمول مالیاتی معادل سه درصد اجاره بهای 
روز واحد مسکونی می شود. مبلغ این مالیات برای یک آپارتمان ۸۰ متر مربعی 
در تهران حدود یک تا دو میلیون تومان در سال برآورد می شود که چنین مبلغی 
کاملًا بعید است باعث پشیمانی مالکان خانه های خالی و تصمیم به عرضه آنها 
به بازار مصرف شود. از سوی دیگر، شورای نگهبان هم در بررسی و اصلاح قانون 
بودجه امسال که مطابق با آن قرار است ۳۰۰۰ میلیارد تومان از این ردیف درآمد 
کسب شود، مقرر کرد تعداد خانه های مشمول مالیات مذکور بالای دو خانه باشد.

سامانه ما آماده است
با همه اینها، اشکال اصلی عدم اجرای این قانون مالیاتی، عدم تکمیل سامانه 
اطلاعاتی املاک و اسکان است. در این رابطه پروانه اصلانی، مدیر کل دفتر 
اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی به ایرناپلاس گفت: سامانه ما آماده است و 
منتظریم سازمان امور مالیاتی اطلاعات خود را در آن بارگذاری کند. به بیان دیگر، 

ملزومات فناورانه، زیرساختی و سخت افزاری این سامانه آماده است.
بنابراین به نظر می رسد با اینکه این مقام مسئول تأکید دارد که سامانه تکمیل 
است، این آمادگی تنها شامل زیرساخت ها و بخش سخت افزاری سامانه می شود، 
و بخش اطلاعاتی آن نیاز به تکمیل دارد. این در حالی است که محمد اسلامی، 
وزیر راه و شهرسازی قبلًا در یک برنامه تلویزیونی گفته بود: ما به تکلیف قانونی 
خود در خصوص طراحی سامانه جامع املاک و اسکان جامه عمل پوشاندیم و با 
یک متدولوژی متفاوت، این سامانه را طراحی و در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار 
دادیم و این سازمان می تواند با توجه به بانک داده ای که در اختیارش قرار داده ایم 
و با تحرک خود، خانه های خالی را شناسایی کند و قبض مالیات را برای صاحبان 
واحدهای خالی بفرستد. البته امیدعلی پارسا، رئیس سازمان امور مالیاتی هم 
گفته است: سامانه ملی املاک و اسکان هنوز در اختیار این سازمان قرار نگرفته 
است. با همه اینها، مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه، مسکن و شهرسازی 
معتقد است: امسال حتماً مالیات بر خانه های خالی اجرایی خواهد شد و ما در 
حال انجام کارهای آن هستیم و امیدواریم ظرف چند ماه آینده به سرانجام برسد. 
البته این قطعیت را بارها از سوی مسئولان در سال ۱۳۹۵ و سال گذشته )در مورد 

ابتدای امسال( شنیده ایم.
سرانجام برنامه پیامک به مالکان

پیش از این، مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی از یک برنامه 
اطلاعاتی ترکیبی در جمع آوری اطلاعات مربوط به خانه های خالی سخن گفته 
بود؛ این گونه که به افرادی که مشکوک به داشتن دو پلاک ثبتی هستند، پیامک 
می زنند و از او درخواست می  شود به سامانه مراجعه و اطلاعات خود را تصحیح 
کند. در این بین، مکانیزم های تشخیصی برای راستی آزمایی هم همان بانک های 

اطلاعاتی دستگاه هایی مانند سازمان ثبت و سازمان امور مالیاتی خواهد بود.
اصلانی در پاسخ این پرسش که اقدامات انجام  شده وزارت راه و شهرسازی در 
خصوص این پیامک ها به کجا رسیده، گفت: سؤالات برای مالکان ارسال شده 

که بخشی از آنها پاسخ داده شده، ولی بخشی  دیگر هنوز دریافت نشده است.

مدیر کل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی:

امسالمالیاتبرخانههایخالیاجراییخواهدشد

اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی:

اولویت وزارت راه شناخت متقاضیان 
واقعی مسکن است

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه عملیات ساخت مسکن ملی فرهنگیان به طول 
انجامید، گفت: وزارت راه، اولویت را تشخیص درست جامعه هدف و متقاضیان واجد 

شرایط قرار داده است. 
واحد مسکن ملی  و ٥٦٤ هزار  محمد اسلامی دیروزدر مراسم کلنگ زنی ۱٤ هزار 
فرهنگیان که به صورت ویدئو کنفرانس در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، گفت: از 
معاون اول رییس جمهوری که حامی طرح های توسعه ای و زمینه سازی برای خانه دار 

شدن مردم هستند تشکر می کنم.
وی گفت: در تفاهم نامه ای که پاییز سال گذشته بین وزارت راه و شهرسازی و وزارت 
آموزش و پرورش به امضا رسید، مهمترین بخش، رویکرد ما به جریان تولید پایدار مسکن 

به ویژه برای معلمان است.
اسلامی با بیان اینکه هدف ما پروژه های موقت مسکن نیست گفت:در این دولت 
جریانی را پایه گذاری کردیم تا در دولت های بعدی نیز جریان تولید مسکن ادامه یابد؛  
عملیاتی شدن تولید مسکن ملی، جریانی است که در تعاملی دو طرفه بین نهادهای 
مختلف به پیش خواهد رفت و امروز این تعامل بین وزارت راه و شهرسازی با وزارت آموزش 

و پرورش ایجاد شده است.
وی با بیان اینکه با تعامل دو طرفه با وزارت آموزش و پرورش و آزادسازی اراضی مازاد 
وزارت آموزش و پرورش سهم به سزایی در ارتقای معیشت و منزلت معلمان ایجاد شد 
گفت: هدف اقدامات وزارت راه و شهرسازی در تعامل با وزارتخانه ها و سازمان ها، تحرک 

بخشیدن به بازار تولید مسکن است.  
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ممکن است سوال این باشد که چرا اجرای تفاهمنامه 
ها به طول انجامید،  گفت: اولویت برای وزارت راه و شهرسازی، شناسایی دقیق واجدان 

شرایط بوده است که در سطح کشور انجام شد.
وی توضیح داد: معتقد هستیم که چنانچه متقاضیان واجد شرایط و جامعه هدف 
دریافت مسکن در شهرهای گوناگون دقیق شناسایی نشوند،  سرمایه گذاری های انجام 
شده و در دست انجام برای این جامعه، در سمت و سوی مناسب خود به جریان نمی افتد 

به همین منظور، شناسایی دقیق جامعه هدف، اندکی زمان بر شد.  
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: انطباق جامعه هدف با پروژه های تعریف شده در 

احداث مسکن فرهنگیان مورد توجه و تاکید بوده است.
٢٠٠ هزار واحد نیمه کاره مسکن در کشور وجود دارد

 معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی نیز دراین مراسم  از شناسایی 200 
هزار واحد نیمه کاره مسکن در کشور خبر داد که طی مذاکره با مالکین آنها، این خانه ها 
وارد طرح مسکن ملی می شوند.  »محمود محمودزاده« گفت: وزارت راه فراخوانی را در 
کل کشور و با هدف جهش تولید در بخش مسکن داشت که برای واحدهای نیمه ساخته 
یا تمام شده بدون مشتری تعیین تکلیف شود. وی گفت: در این بخشنامه از مالکین 
واحدهای نیمه ساز یا تمام شده دعوت کردیم در صورت علاقه به مشارکت در طرح مسکن 

ملی، با وزارت راه و شهرسازی وارد مذاکره شوند.
محمودزاده از شناسایی200 هزار واحد نیمه کاره در کشور خبر داد و گفت: با حمایت 

وزارت راه این خانه ها ساخته و وارد بازار مسکن می شود.
معاون مسکن وزارت راه ادامه داد: تاکنون مالکین ٥ هزار واحد مسکونی برای تفاهم با 
وزارت راه اعلام امادگی کردند و مذاکرات آن در حال اتمام است، همچنین مذاکرات برای 

تکمیل ٣ هزار و 200 واحد مسکونی نیمه ساز تمام شده است.
به گفته محمودزاده با ورود خانه های نیمه ساخته بخش خصوصی)مالکین( به بخش 

مسکن و عرضه آنها به بازار، اتفاق ویژه ای در بخش مسکن رخ می دهد.

روند تغییر قیمت ها در نیمه بهار ۹۹ در بازارهای طلا، سکه، دلار و بورس

سرمایه گذاران کدام بازارها بیشتر سود کردند؟
آن طور که از روند تغییر قیمت ها در بازارهای طلا، سکه، دلار و بورس برمی آید، بیشترین 

سودآوری را بازار سرمایه برای سرمایه گذاران آن به ارمغان آورده است.
هر چقدر از سال ۹۹ می گذرد، عددهایی که بازارها نشان می دهند، بیشتر نمایانگر 
آن است که امسال سال بازار سرمایه است. اگرچه در سال ۹۸ نیز بیشترین سودآوری 
را بورس برای سرمایه گذاران به دنبال داشت، اما بهار سال جدید، تقریبا بورس دو برابر 

جهش پیدا کرد؛ اتفاقی که هیچ یک از بازارها در ۴۵ روز اول سال ۹۹ تجربه نکردند.
شاخص کل بازار سرمایه در طول مدت گذشت یک ماه و نیم از فصل بهار، از رشد ۸۶.۴ 
درصد برخوردار بوده است؛ به طوری که از عدد ۵۱۲ هزار و ۹۰۰ واحد در آخرین روز 

کاری سال ۹۸ به عدد ۹۵۶۱۹۲ واحد افزایش یافته است.
کارشناسان معتقدند دو تصمیم راهبردی دولت و نظام، یعنی عرضه »سهام شرکتهای 
بزرگ دولتی و سهام عدالت« باعث شد بازار بورس به مرکز ثقل اقتصاد ایران در سال ۹۹ 
تبدیل شود. به همین دلیل اکنون بخش عمده ای از بحث های اقتصادی در داخل و 

خارج به سمت وضع حال و آینده بورس ایران رفته است.
تحلیلگران بازار سرمایه، عرضه سهام بزرگ دولتی ها و حتی آمدن سهام عدالت به بورس 
را اتفاقی مثبت می بینند، زیرا خروجی و نتیجه این اتفاقات، در بلندمدت به توسعه و عمق 
یافتن بازار منجر می شود؛ ضمن آن که مجوز بالاترین مقام نظام برای عرضه سهام عدالت، 

تضمینی مهم برای ایمنی بازار و آرامش خاطر سهامداران است.
فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد عنوان کرده است؛ عرضه های اولیه و حمایت از بازار سرمایه 
و بورس ادامه خواهد داشت. در نیمه دوم سال نیز عرضه هایی خواهیم داشت و مردم نباید 

در خرید سهام شتاب زده عمل کنند.
سکه تا نیمه بهار چقدر رشد کرد؟ 

گزارش ها نشان می دهد بعد از بازار سرمایه، بیشترین سودآوری برای سرمایه گذاران را 
بازار سکه داشته است.  روند تغییر قیمت ها نشان می دهد در حالی که در روز پایانی سال 
۹۸ هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید با قیمت ۶ میلیون و ۲۸ هزار تومان به 
فروش می رفت، در حال حاضر نرخ آن به ۶ میلیون و ۴۲۴ هزار تومان افزایش یافته است. 

این تغییر قیمت، از رشد ۶.۵ درصدی قیمت سکه در ۴۵ روز اول سال ۹۹ حکایت دارد.
نرخ طلا ۶ درصد بالا رفت

در مدت ۴۵ روز اول سال ۹۹ به نظر می رسد اثرات اقتصادی کرونا روی بازارها و به 
خصوص بازار جهانی طلا، در رشد قیمت طلا در بازار ایران نیز بی تاثیر نبوده است؛ به 

طوری که در این مدت نرخ هر گرم طلای ۱۸عیار با رشد ۶ درصدی روبه رو شد.
به گزارش خبرآنلاین، آن طور که از گزارش ها برمی آید، در حالی در روز پایانی اسفند ۹۸ 
نرخ هر گرم طلای ۱۸عیار ۶۰۲ هزار و ۶۰۰ تومان بود، در حال قیمت آن به ۶۳۹ هزار و 

۳۰۰ تومان افزایش یافته است.
ابراهیم محمدولی، رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره وضعیت بازار طلا گفته 
است: بازار طلا به دلیل شیوع ویروس کرونا، هنوز شرایط آرام و با ثبات خود را باز نیافته 
است. وی درباره چشم انداز بازار طلا در ماه مبارک رمضان عنوان کرده است: در ماه 
مبارک رمضان تقاضای خرید طلا کاهش می یابد و به همین دلیل پیش بینی می شود که 

شاهد بازاری آرام در این بخش باشیم.
نرخ دلار چقدر تغییر کرد؟ 

بررسی تغییرات قیمت ها در مدت ۴۵ روز گذشته نشان می دهد که نرخ دلار در این بازه 
زمانی از رشد ۴.۶ درصدی برخوردار بوده است.

هر دلار آمریکا در آخرین روز کاری اسفند ۹۸ با نرخ ۱۴ هزار و ۹۰۳ تومان به فروش 
می رفت، اما در حال حاضر قیمت آن به حدود ۱۵ هزار و ۶۰۰ تومان افزایش یافته است.

 
دبیر انجمن برنج ایران مطرح کرد :

دلالان مقصر افزایش ۴۴ درصدی 
قیمت برنج داخلی 

دبیر انجمن برنج ایران دلالان را مقصر افزایش بیش از ۴۴ درصدی قیمت برنج داخلی 
در بازار مصرف می داند و یادآور می شود این افزایش قیمت درحالی است که کیفیت 

محصولی که به دست مصرف کننده می رسد به دلیل تقلب پایین است. 
جمیل علیزاده شایق با اشاره به گزارش مرکز آمار درباره افزایش ۴۴ درصدی قیمت 
برنج داخلی در اسفند سال ۹۸ نسبت به مدت مشابه سال گذشته، گفت: تفاوت باور 
نکردنی بین قیمت برنج در مراکز تولید و مراکز مصرف وجود دارد. وی ادامه داد: تفاوت 
قیمت در محل تولید و مصرف به میزانی است که با هیچ یک از معیارهای اقتصادی و بازار 
تناسب ندارد. علیزاده شایق با تاکید بر اینکه تفاوت قیمت در حالی است که کیفیت در 
محل مصرف پایین تر از محل تولید است، افزود: برنج در محل تولید حداکثر ۲ تا ۳ درصد 
حاوی خرده برنج است، اما میزان خرده برنج در محل مصرف به ۸ تا ۸.۵ درصد می رسد.
به گفته وی: علاوه بر افزایش خرده برنج، برنج های عرضه شده در بازار مصرف مشکل 
اختلاط نیز دارند به این معنی که برنج کیفی ایرانی با برنج مشابه خارجی یا برنج رقم پر 
مصرف مخلوط می شود. علیزاده شایق یادآور شد: با تمام این تقلبات قیمت برنج در بازار 

مصرف بسیار بیشتر از مراکز تولید است.

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت پیشگام پالایش فرس با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۲۶۷۵ و شناسه ملی ۱۰۵۹۰۰۴۹۰۳۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 

مورخ ۱۳۹۸/۱۲/۱۵تصمیمات ذیل اتخاذ شد : شعبه شرکت در تهران منحل گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸۲3۸۸۶(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آروین پی راد ویرا با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۲۹۳ و 
شناسه ملی ۱۴۰۰۸۲۰۵۲۵۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱۳۹۹/۰۱/۱۷تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱-آقایان امیر قلندری به شماره 
ملی ۴۲۸۴۳۵۵۵۱۱ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۵۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
، محمد صادق ایرانی به شماره ملی ۴۷۲۳۳۵۷۰۲۵ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت 
مدیره ) خارج از شرکاء ( و خانم فاطمه خزرجی به شماره ملی ۰۳۷۴۴۳۵۱۴۶ به سمت 
عضو هیئت مدیره دارنده ۵۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه وشهرام حسن زاده اینانلو به 
شماره ملی۱۴۵۰۲۲۵۱۱۱ به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( برای مدت 
نامحدود انتخاب شدند.کلیه قراردادها و اسناد، اوراق و مکاتبات اداری و فنی و همچنین 
کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک ،سفته، بروات و عقود اسلامی با 

امضاء مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸۲3۸۹۲(

------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت توسعه عمران پردیس کریمه با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۰۷۰۴ و شناسه ملی ۱۰۵۹۰۰۲۵۵۰۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۸/۰۵/۱۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان ایرج جعفرزاده 
بشماره ملی۳۳۷۰۰۶۴۰۴۹ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۱۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال سهم الشرکه ، ابوالفضل اسحقی بشماره ملی۰۳۸۲۷۰۷۴۰۰ به سمت عضو هیئت 
مدیره دارنده ۶۷.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه و خانم فاطمه حسینی پیله ور به 
شماره ملی ۰۳۸۱۴۰۴۲۲۶ به سمت عضو هیئت مدیره )خارج ازشرکاء( و جواد اسحقی 
بشماره ملی ۰۳۸۰۹۶۸۹۵۹ به سمت مدیرعامل دارنده ۶۷.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه )خارج از هیئت مدیره ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند کلیه اوراق بهادار 
و اسناد تعهدآور از قبیل چک، سفته، بروات و نیز امضاء کلیه قراردادها و اوراق عادی و 

مکاتبات اداری با امضاء سه نفراز اعضاء هیئت مدیره به اتفاق و یا مدیرعامل با دونفر از 
اعضاء هیئت مدیره به اتفاق همراه با مهر شرکت معتبر می باشد واوراق عادی و اداری با 

امضای مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸۲3۸۹۵(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت سایه بان سازان شکوه پردیس قم با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت ۱۴۸۸۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۶۷۸۳۵۱۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۳۹۹/۰۱/۲۶تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱-آقای ناصر خلیفه قلی 
صندوق  به  ۱۱.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال  پرداخت  با   ۵۳۸۹۴۶۳۲۶۹ ملی  شماره  به 
شرکت سهم الشرکه خود را به مبلغ ۱۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال افزایش داد. ۲-آقای 
مهدی خلیفه قلی به شماره ملی ۰۳۷۰۱۹۶۰۰۷ با پرداخت ۳.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال 
به صندوق شرکت سهم الشرکه خود را به مبلغ ۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال افزایش داد. 
سرمایه شرکت از مبلغ ۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به ۲۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال افزایش 
یافت و ماده ۴ اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردیددر نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء 
پس از افزایش سرمایه عبارتست از :ناصر خلیفه قلی به شماره ملی ۵۳۸۹۴۶۳۲۶۹ 
به شماره ملی  ، مهدی خلیفه قلی  الشرکه  ریال سهم  دارنده ۱۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 

۰۳۷۰۱۹۶۰۰۷ دارنده ۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸3۱۴3۶(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آیدین کالای سروش زاگرس با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱۶۵۰۹ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۳۹۰۴۸۲ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ ۱۰/۱۲/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم رویا دبیر مایانی 
به شماره ملی ۱۳۶۰۲۶۰۷۹۱ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۲۵.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال سهم الشرکه ، آقای امیر علی کریمی راد به شماره ملی ۱۷۰۰۰۲۵۰۲۳ به سمت 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده ۲۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه برای مدت 
نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای مدیرعامل به تنهایی وبا مهر 

شرکت معتبر می باشد . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸3۱۴۴3(

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت پیشگام پالایش فرس با مسئولیت محدود به شماره ثبت 

۱۲۶۷۵ و شناسه ملی ۱۰۵۹۰۰۴۹۰۳۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱۳۹۸/۱۲/۱۲ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : تعداد اعضاء هیئت مدیره به دو 

نفر کاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸۲3۸۸۸(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت کیمیا پلیمر عماد سهامی خاص به شماره ثبت ۱۴۸۰۹ و شناسه ملی 
۱۴۰۰۶۷۰۲۸۰۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۱۳۹۹/۰۱/۱۸تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : ۱- آقایان مجید کریمی به شماره ملی ۰۳۸۴۱۴۱۳۴۱ ، علی کریمی به شماره 
بعنوان  ملی ۰۳۸۴۱۴۹۴۱۳  به شماره  فر  نسرین سبحانی  و خانم  ملی ۰۳۷۱۰۸۳۴۸۶ 
اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. ۲- آقایان سید روح اله قریشی به 
شماره ملی ۰۳۸۱۱۱۸۲۴۱ به عنوان بازرس اصلی و هادی فیروزی خاتون اباد به شماره ملی 
۱۷۱۹۲۵۰۱۵۴ به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. ۳- روزنامه 

کثیرالانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین شد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸3۱۴33(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

 ۱۴۸۰۹ ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  عماد  پلیمر  کیمیا  شرکت  تغییرات  آگهی 
مورخ  مدیره  هیئت  صورتجلسه  استناد  به   ۱۴۰۰۶۷۰۲۸۰۰ ملی  شناسه  و 
شماره  به  کریمی  مجید  آقایان   -  ۱  : شد  اتخاذ  ذیل  ۱۳۹۹/۰۱/۱۸تصمیمات 
ملی  شماره  به  کریمی  علی   ، مدیره  هیئت  رئیس  سمت  به   ۰۳۸۴۱۴۱۳۴۱ ملی 
۰۳۷۱۰۸۳۴۸۶ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و خانم نسرین سبحانی فر به شماره 
ملی ۰۳۸۴۱۴۹۴۱۳ به سمت عضو هیئت مدیره و محمد علی رحیمی به شماره ملی 
۰۳۸۶۲۴۵۶۵۷ به سمت مدیرعامل ) خارج از اعضای هیئت مدیره ( برای مدت دو 
سال انتخاب شدند. کلیه اسناد واوراق بهادار وتعهدآورشرکت با امضاء رئیس هیئت مدیره 
آقای مجید کریمی منفرداً وبا مهرشرکت معتبرمی باشد ونامه های عادی واداری با امضاء 

مدیرعامل آقای محمدعلی رحیمی وبا مهرشرکت معتبرمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۸3۱۴3۸(

درباره  ایران  اسلامی  جمهوری  مرکزی  بانک  کل  رییس   
شایعاتی مبنی بر اثر حذف چهار صفر در تورم کشور گفت: ما 
مطمئنیم حذف چهار صفر هیچ تاثیری در نرخ تورم ندارد زیرا 
تورم در اینجا علت است نه معلول که ناشی از تورم مزمن چندین 

دهه گذشته می باشد. 
» عبدالناصر همتی« روز دوشنبه در بررسی لایحه اصلاح چهار 
صفر از پول ملی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی افزود: با 
توجه به کاهش کارایی پول ملی که در نتیحه تورم مزمن و انباشته 
پنج دهه اخیر اتفاق افتاده، باعث شده تا در واقع  پول ملی که 

به عنوان ریال نامیده می شود، در جامعه  کاربرد نداشته باشند.
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه استفاده از دینار سالها 
است که در جامعه ما وجود خارجی ندارد، اظهارداشت: اکنون 
با عدم استفاده از ریال و دینار، عرف اصلی جامعه تومان شده  
و تا آنجا که مردم چک پول های ۵۰ هزار تومانی را ۵۰ تومان و 

اسکناس ۱۰ هزارتومانی را ۱۰ تومان می خوانند.
همتی با اشاره به اینکه حذف چهار صفر برای هماهنگی با 
عرف جامعه است از مجلس شورای اسلامی خواست تا  لایحه 
دولت که با فوریت در مهرماه سال گذشته تصویب شد اکنون نیز 

با فوریت به تصویب برسد.
سالانه ۴۰۰ میلیارد تومان صرف امحای یک میلیارد 

اسکناس می شود
امحای  و  چاپ  بالای  هزینه  درباره  مرکزی  بانک  کل  رییس 
اسکناس در کشور گفت: اکنون هشت میلیارد اسکناس در کشور 
موجود است که از این میزان پنج میلیارد مربوط به اسکناس های  
زیر دو هزارتومان می شود در حالی که ما با این تغییر می توانیم 
سکه های دو تومنی که در واقع دو هزارتومانی قبلی و سکه های 
یک تومنی که هزار تومانی قبلی است، را به صحنه آورده  و در 

جربان بیندازیم.  وی با بیان اینکه اکنون مسکوکات کشور ما از 
رده خارج شده است، افزود: در صورت بکارگیری از مسکوکات،  
استهلاک کاهش می یابد زیرا سالانه یک میلیارد اسکناس با 

هزینه سنگین  ۴۰۰ میلیارد تومانی امحا می شود.
همتی از سوی دیگر به افت حیثیت پول ملی کشور در جهان  
اشاره کرد و اظهارداشت: رابطه پول ملی ایران ریال با دلار و یورو 
با رقم قابل توجهی معادل  ۰.۰۰۰۰۰۶  اختلاف دارد که بیانگر 

ارتباط ضعیف پول ایران با ارزهای جهانی است.
وی سرانه مصرف اسکناس در جهان را پایین و مسکوکات را سه 

رقمی بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ عنوان کرد و گفت: این درحالی است که 
سرانه مصرف اسکناس در ایران ۱۰۲ و سرانه مسکوکات ۲۶ است 

که اختلاف رقم قابل توجهی است.
وی درباره شایعاتی مبنی بر اثر حذف چهار صفر در تورم کشور 
گفت: ما مطمئنیم حذف چهار صفر هیچ تاثیری در نرخ تورم 
ندارد زیرا تورم در اینجا علت است نه معلول که ناشی از تورم مزمن 

چندین دهه گذشته می باشد.
همتی وظیفه بانک مرکزی را تسهیل مبادلات بازرگانی مردم 
دانست و افزود: بانک مرکزی از طریق نظام پرداخت باید این 

تسهیل را انجام بدهد بنابراین  این لایحه حدود ۱.۵ سال پیش 
برای کارهای کارشناسی ارایه شد و یکسال در کمیسیون اقتصاد 
روی ان بحث می شود که نتیجه در دو کمیسیون اصلی اقتصاد و 

فرعی برنامه بودجه موجب تصویب این لایحه شد.
وی با تاکید براینکه تغییر پول ملی و حذف چهار صفر تدریجی 
انجام خواهد شد گفت: به طور حتم پس از اماده سازی امکانات 
برای پذیرش آسان تر مردم  به تدریج این امر اجرایی می شود تا 

هر دو پول به موازات هم تغییر کنند.
حذف چهار صفر پول ملی دو تا پنج سال زمان می برد

رییس کل بانک  مرکزی اظهارداشت: به طور مجدد هیات 
وزیران لایحه حذف چهار صفر از پول ملی را  بررسی کردند به 
طوری که در پی این اقدام پول ملی ایران تومان و آفش قران 
خواهد شد یعنی یک تومان معادل ۱۰۰ قران و یک تومان معادل 

۱۰ هزار ریال سابق خواهد شد.
همتی پیش بینی کرد: حداکثر زمان برای تغییر پول ملی از 
سوی کمیسیون اقتصاد بین دو تا ۵ سال بسته به شرایط و اماده 

سازی امکانات است.
تومان و قران جایگزین اسکناس  و مسکوکات فعلی 

می شوند
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه »تومان« و »قران« همزمان 
با پول فعلی، در کل کشور جاری و تدریجاً جایگزین اسکناس ها 
و مسکوکات فعلی می شوند، اعلام کرد: واحد پول ملی »تومان« 

می شود و هر یک »تومان« نیز معادل ۱۰۰ »قران« خواهد شد. 
از  بعد  براساس ماده واحده مصوب مجلس،  ادامه داد:  وی 
اقدامات اجرایی مورد نیاز، واحدپول ملی جدید »تومان« می شود 
که معادل ۱۰.۰۰۰ »ریال« جاری خواهد بود. هر یک »تومان« 

نیز معادل ۱۰۰ »قران« خواهد شد.

رییس کل بانک مرکزی:

حذف ۴ صفر از پول ملی تورم زا نیست
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محمدرضا داورزنی:

 مدیریت تیم کنونی والیبال ایران کار 
ساده ای نیست

 رییس فدراسیون والیبال می گوید: تیم های بزرگ دنیا برای انتخاب سرمربی 
به ملیت افراد توجه نمیکنند. بحث ما این نیست که مربیان ایرانی توانمندی کمی 

دارند؛ باید بدانیم که مدیریت تیم کنونی ایران کار ساده ای نیست.  
و  مربیان  هماندیشی  نشست  نخستین  در  دوشنبه  روز  داورزنی  محمدرضا 
المپیک و  کارشناسان والیبال کشور که در سالن استاد فارسی آکادمی ملی 
تعداد  به دلیل شرایط خاص کشور  افزود:  برگزاری است،  پارالمپیک در حال 
محدودی را به این نشست دعوت کردیم و از دوستانی که در این جمع قرار ندارند، 
عذرخواهی میکنم. هرچند برای موفقیتهای این رشته ورزشی، افراد زیادی زحمت 

کشیدند. انشاالله در نشست های بعدی سایر دوستان را نیز دعوت میکنیم.
رییس فدراسیون والیبال سپس به افتخارات والیبال اشاره کرد و گفت: همه 
اعضای این خانواده بزرگ برای دستیابی به اهداف مهم این رشته ورزشی نگران 

هستند و اینگونه نشستها، جهت برطرف کردن این نگرانیها برگزار میشود.
داورزنی با مطرح کردن این پرسش که از تیم ملی در آینده چه انتظاراتی داریم، 
گفت: هدف از برگزاری نشستهای هماندیشی، برآورده کردن انتظارات مردم از 
تیم ملی و والیبال ایران است و باید با استفاده از ظرفیت خانواده والیبال به ارتقای 
جایگاه جهانی این رشته ورزشی کمک کنیم. وی با یادآوری این که والیبال ایران 
در ردههای سنی نوجوانان و جوانان قهرمانی کسب کرده و در بزرگسالان نیز در 
جمع هشت تیم برتر جهان قرار دارد، می گوید: باید با برنامهریزی بهتر و استفاده از 
توانایی خانواده این رشته ورزشی، به تثبیت و ارتقای این جایگاه کمک کنیم. رییس 
فدراسیون والیبال تاکید کرد: این نشست برای نخستین بار در این سطح برگزار 
میشود و امیدوارم کمکی برای تعیین شاخصههای انتخاب سرمربی تیم ملی داشته 
باشد؛ هر چند که وضعیت ایران و جهان از نظر بحران ویروس کرونا، به گونهای است 
که هنوز تکلیف برگزاری مسابقات ۲۰۲۰ مشخص نیست. داورزنی یادآور شد: برنامه 
پیشنهادی کنفدراسیون والیبال آسیا برای مسابقات قهرمانی نوجوانان و جوانان این 
رشته در قاره آسیا تدوین شده اما هنوز برگزاری آنها نیز قطعی نیست.  وی ادامه 
داد: از سوی دیگر پیشبینی شده است که لیگ های ملی کشورها زودتر شروع 
شود تا تیمهای ملی فرصت مناسب برای آمادهسازی المپیک توکیو داشته باشند. 
داورزنی تاکید کرد: باید مشخص شود که برای آینده والیبال کشور از چه راهکارهایی 
و چه ظرفیتهای میتوانیم استفاده کنیم و یا این که از تیم ملی چه انتظاراتی داریم؟ 
استفاده از نظرات کارشناسان این رشته ورزشی برای اهداف بلندمدت والیبال و 
تعیین شاخصههای انتخاب مربیان تیم ملی در ردههای مختلف سنی، از جمله 
اهداف این همایش یک روزه است. همچنین بیش از ۶۰ کارشناس، پیشکسوت، 
مربی و نماینده رسانه در این نشست شرکت کردند و برای نخستین بار است که 
اینگونه هماندیشی کلان برای والیبال کشور برگزار میشود. وی درمورد انتخاب 
سرمربی آینده تیم ملی والیبال ایران اظهار داشت: بحث ارز که این روزها زیاد 
درمورد آن صحبت میشود یک موضوع ثانویه است. باید بدانیم که والیبال ایران آماده 
حضور در المپیک است. هرکسی به عنوان سرمربی آینده تیم ملی انتخاب شود از 
۵ فروردین ماه زودتر نمی تواند کارش را شروع کند و تا مردادماه زمان دارد تا تیم را 
آماده حضور در المپیک کند. رییس فدراسیون والیبال با بیان اینکه نمیخواهیم در 
فضای شعارزدگی و احساسی صحبت کنیم، گفت: همه دوست داریم که مربیانی 
از کشورهای دیگر استفاده کنیم، اما موضوع مربی آینده تیم ملی باید منطقی جلو 
برود. برخیها میگویند چرا مثل ژاپن پیش نمیرویم؟ در این جلسه شاخصها را جمع 
بندی میکنیم و سپس فرد مورد نظر را انتخاب خواهیم کرد. داورزنی ادامه داد: تیم 
های بزرگ دنیا برای انتخاب سرمربی به ملیت افراد توجه نمیکنند. برای مثال به 
روسیه، آمریکا، لهستان و ... نگاه کنید. باید همه چیز را مدنظر قرار داد. بحث ما این 
نیست که مربیان ایرانی توانمندی کمی دارند؛ باید بدانیم که مدیریت تیم کنونی 
ایران کار ساده ای نیست. ٨0 درصد مربیان تیم های ملی در رده های باشگاهی هم 

کار می کنند. برای تعیین شاخصهای باید تمام موارد را درنظر گرفت.
 

اتفاقات عجیب در جلسه فدراسیون کشتی؛ 

سرمربی تیم ملی قهر کرد؛
دبیر:چرخه انتخابی ولاغیر! 

در جلسه رئیس فدراسیون با مربیان تیم ملی، دبیر تاکید فراوانی بر انجام چرخه 
انتخابی داشت که این مساله با مخالفت غلامرضا محمدی روبرو شد. 

 علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی روز شنبه در یک جلسه مفصل تاکید بسیاری 
به احیای چرخه انتخابی در کشتی داشت و تاکید کرد که در دوره جدید با برنامه 
ریزی انیسیتو و یک تیم از دانشگاه شریف در حال تدوین برنامه رقابت های انتخابی 
است تا زین پس در کشتی همه چیز در حوزه انتخاب نفرات ملی پوش قانونمند 
باشد و هیچ ابهام و شبهه ای در گزینش ملی پوشان برای تورنمنت های مختلف 
بوجود نیاید. دبیر در این جلسه  با تاکید چند باره بر چرخه انتخابی اظهار داشت: 
از سال گذشته برنامه ام این بود که کشتی گیران به شکلی عادلانه راهی رقابت های 
جهانی و المپیک شوند و بر همین اساس با کمک از متخصصین و افراد فنی به 
دنبال این هستیم که چرخه انتخابی که یک پکیج کامل برای مشخص شدن ملی 
پوش اعزامی به رقابت های المپیک و جهانی است، تدوین و اجرایی شود و شروع 
کار ما نیز برای رقابت های المپیک توکیو خواهد بود. وی با اشاره به این فرآیند افزود: 
این طرح را بر عهده انستیتو بین المللی کشتی بعنوان یک نهاد علمی گذاشتیم. 
اما نظر کارشناسان فن از جمله سرمربیان تیم های ملی و دیگر کارشناسان کشتی را 
نیز برای هرچه بهتر شدن این چرخه جویا می شویم و باید بگویم که فردی خودمحور 
نیستم چراکه اگر اینطور بود تا الان این چرخه را ابلاغ کرده بودم اما نظر آقایان 
سوریان، کاوه، بنا و محمدی بعنوان مسئولان فنی برایم مهم است. در همین راستا 
روزیکشنبه  جلسه ای با حضور رئیس فدراسیون، حمید سوریان نایب رئیس، حسن 
یوسفی افشار رئیس انستیتو و غلامرضا محمدی و محمد بنا سرمربیان تیم ملی 
آزاد و فرنگی و محسن کاوه مدیر تیم های آزاد در محل انستیتو برگزار شد. در این 
جلسه علیرضا دبیر با تاکید بر چرخه انتخابی اعلام کرد هیچ راهی برای انتخابی 
تیم ملی بجز برنامه پیش رو و چرخه انتخابی وجود ندارد. اما این تصمیم دبیر با 
مخالفت سرمربی تیم ملی کشتی آزاد روبرو شد. محمدی اعتقاد داشت علاوه بر 
انجام چرخه، نظر کادر فنی نیز مهم است و باید اعمال شود. درخواستی که البته 
رئیس فدراسیون با آن موافق نبود و تاکید فراوان به پایبندی به چرخه انتخابی داشت 
و همین سبب شد تا محمدی در مخالفت با این طرح جلسه را نیمه کاره رها کند. 
شنیده ها حاکی از آن است رئیس فدراسیون از بنا و محمدی درخواست کرده که 
در صورت مخالفت با طرح فوق  برنامه پیشنهادی خود را اعلام کنند، در غیر این 
صورت تا چند روز آینده برنامه فدراسیون در خصوص چرخه انتخابی ابلاغ می شود.

مدیر تیم بسکتبال با ویلچر ایثار شیمیدر قم خبرداد:

آمادگی ایثار شیمیدر برای مرحله نهایی 
لیگ برتر بسکتبال با ویلچر

مدیر تیم بسکتبال با ویلچر ایثار شیمیدر قم گفت: بازی های مرحله نهایی فصل 
۹۹ – ۱۳۹۸ لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور نیمه دوم خرداد یا اوایل 
تیرماه برگزار می شود و تیم قم برای حضور در این مسابقات آماده است. یحیی 
ابطحی اظهار داشت: بعد از مسابقه ای که هفته پایانی بهمن ماه سال گذشته در 
مشهد و از مرحله نخست پلی آف لیگ برتر بسکتبال با ویلچر باشگاه های کشور 
برابر تیم آسایشگاه شهید فیاض بخش مشهد انجام دادیم، متاسفانه به دلیل شیوع 
ویروس کرونا بازی ها لغو شد. وی ادامه داد: بی صبرانه منتظر آغاز مجدد فعالیت های 
ورزشی هستیم تا دیدارهای باقی مانده این فصل لیگ برتر بسکتبال با ویلچر مردان 
کشور برگزار شود، اگر تیم مشهد برای انجام بازی برگشت پلی آف به قم بیاید با تمام 
توان به میدان خواهیم رفت و اگر آن ها در قم حاضر نشوند در مرحله نهایی بازی 
می کنیم. وی در پاسخ به اینکه آیا لیگ تعطیل می شود یا مرحله نهایی آن برگزار 
خواهد شد؟ اضافه کرد: روز گذشته مهرداد آگین رییس انجمن بسکتبال با ویلچر 
فدراسیون ورزش های جانبازان و معلولین در تماسی تلفنی جویای حال ورزشکاران 

باشگاه ایثار قم شد که راجع به مرحله نهایی لیگ برتر هم صحبت کردیم.

پیشکسوت پرسپولیس گفت: من و امیر قلعه نویی بچه محل بودیم، با هم زندگی 
می کردیم، حاشیه ای تو بازی شکل گرفت و دعوا شد، یک لحظه خون به مغزم نرسید 

اما نباید به قلعه نویی مشت می زدم. 
ایران  فوتبال  تاریخ  بازیکنان  بهترین  از  یکی  محرمی«  »مجتبی  شک  بدون 
است، بازیکنی که شماره ۸ می پوشید و خاطرات خوبی را از خودش در اذهان 

فوتبالدوستان باقی گذاشته است.
ستاره محبوب سال های دور پرسپولیس در گفت و گویی حرف های جذابی را بر 

زبان آورد.
فوتبال را از کجا شروع کردید؟

از  خیلی  که  میلان  اسم  به  بود  زمینی  نازی آباد،آنجا  خاکی  زمین های  از 
فوتبالیست ها در آنجا استارت زدند و بعدها توانستند برای خود اسم و رسمی دست 
و پا کنند.آن روزها مربی ای داشتیم به اسم عباس پناهی که زحمت زیادی کشید و 
بازیکنانی نظیر من، جمشید شاه محمدی، سعید عزیزیان و عباس آقایی را معرفی 

کرد.
دروازه بان هم بودید؟

من جثه ریزی داشتم، برای همین به من می گفتند برو درون دروازه قرار بگیر، اتفاقا 
گلر خوبی هم بودم،  مهاجم هم بودم، در شاهین من فوروارد بازی می کردم. آن موقع 
مهدی دینورزاده در تیم، چپ بازی می کرد و شکورزاده هم سمت راست بود. یک 
بازی ها شکورزاده مصدوم شد، دینورزاده به دفاع راست رفت و من در دفاع چپ به 
میدان رفتم، از آن مسابقه خوششان آمد و دیگر در این منطقه بازی می کردم، طوری 

شده بود که همه فکر می کردند من از ابتدا چپ پا بودم.
چی شد پرسپولیسی شدید؟

در شاهین بازی می کردم، علی آقا از عملکرد من خوشش آمد و پیشنهاد حضور در 
پرسپولیس را داد. به منزل ایشان رفتم و قراداد امضا کردم.

مبلغ قراردادت چقدر بود؟
سفید بود، یاد می آید نادر محمدخانی نیز آمده بود، او گفت برای قرارداد ۴۰۰ 
هزار تومان می خواهم و علی پروین گفت شما بروید، آن روزها خبری از پول نبود، 
علی پروین می گفت اگر خوب بودید تازه باید پول هم بدهید تا پیراهن پرسپولیس 

را بپوشید.
حضور در پرسپولیس با آن همه ستاره جذاب بود؟

خیلی، من وقتی رفتم سر تمرین پرسپولیس با بازیکنان بزرگی روبرو شدم که اسم 
آنها را تریلی هم نمی کشید. هر کدام از آنها برای من الگویی بودند که آرزویم بود کنار 

آنها بازی کنم.
اولین بازی شما برای پرسپولیس کدام دیدار بود؟

بازی شهرآورد بود؛ یک روز بارانی و در جام حذفی مقابل استقلال بازی داشتیم، 
من به عنوان تعویضی سوم به میدان رفتم، بازی به ضربات پنالتی کشیده شد و من 

پنالتی گل اول پرسپولیس را در این مسابقه به ثمر رساندم.
قبول داری به حق خودت در فوتبال نرسیدی؟

نه.
چرا، می توانستی خیلی بیشتر از این پیشرفت کنی؟

دارد،  ارزش  دنیایی  برایم  فوتبال رسیدم که  این  در  و محبوبیت  افتخار  به  من 
همین که در کوچه و خیابان قدم می زنم و یک جوان ۱۶ ساله که وقتی فوتبال را کنار 
گذاشتم هنوز به دنیا نیامده بود می گوید پدرم گفته است تو بهترین چپ پای تاریخ 

هستی برایم کافی است.
ولی با آن استعدادی که داشتید می توانستید به جایگاه های بالاتری 

برسید؟
اگر منظورتان این است که می توانستم در تیم های اروپایی بازی کنم آن زمان 
جنگ بود و شرایط به گونه ای نبود که چنین اتفاقی بیفتد، من در فوتبال به قهرمانی، 
وقتی  الان  همین  رسیدم،  دیگر  چیزهای  خیلی  و  افتخار  محبوبیت،   ، شهرت 
می گویم مشکل دارم، هواداری می گوید شماره کارت بده، وقتی می گویم کلیه ام 
درد می کند ۱۰۰ نفر زنگ می زنند و می گویند کلیه هایمان را به تو می دهیم، اینها 

عزت و افتخاری است که خدا به من داده است و نباید ناشکری کنم.
آن محرومیت ها به فوتبال شما لطمه نزد؟

من محرومیت داشتم و طولانی هم بود اما هر وقت که از محرومیت بر می گشتم 
بهتر از قبل بودم، چند شب پیش تلویزیون اریک  کانتونا را نشان می داد که بعد از ۹ 

ماه محرومیت برگشت و گل زد، یاد خودم افتادم، برایتان مثال می زنم.
چه مثالی؟

یک روز بازی داشتیم، استانکو سرمربی پرسپولیس بود، تازه محرومیت من به 
پایان رسیده بود و بیرون نشسته بودم، استانکو در رختکن رو باز کرد به بازیکنان و 
گفت چند گل دیگر بزنید تا مجتبی محرمی را به زمین بیاورم، من به او گفتم وقتی 
پرسپولیس جلو هست نمی خواهد مرا به زمین بیاورید وقتی عقب هستید این کار را 
انجام دهید، بازی بعد با پاس بازی داشتیم یک بر یک شد گل پرسپولیس را من زدم، 
دیدار بعد به صنعت نفت آبادان گل زدم، سومین بازی بعد از پایان محرومیتم مقابل 
برق شیراز بود که دروازه این تیم را هم گشودم، من اگر محروم می شدم می رفتم 
بیشتر از قبل تمرین می کردم، این طور نبود که در خانه بشینم و دنبال خوشگذرانی 

و تفریح بروم.
بستن بازوبند کاپیتانی پرسپولیس لذت بخش بود؟

 این یکی از افتخارات فوتبالی من است که برایم دنیایی ارزش دارد، این افتخار را 
دارم در حضور بازیکنانی همچون رضا شاهرودی، حسین عبدی، علی دایی، کریم 
باقری،جواد منافی، افشین پیروانی بازوبند را بر دستانم ببندم، من با همه بازیکنان 

تیم رفیق هستم، همین الان اگر حرفی بزنم می گویند هر چه شما بگویید.
اگر زمان به عقب برگردد چه کارهایی را انجام نمی دهید؟

نمی دانم شاید شیطنت هایی را که انجام می دادم دیگر تکرار نکنم، البته خیلی ها 
درباره من اشتباهات بدی دارند من در تمام دوران فوتبالم ۲ کارت زرد گرفتم، یکی 
بازی با ژاندارمری که کارت زرد گرفتم و به داور گفتم چرا کارت زرد می دهی کارت 
قرمز نشان داد! دومین بار کارت قرمز نیز به بازی با شهرآورد بستگی داشت و پس از 

برخورد با امیر قلعه نویی اخراج شدم.
از قلعه نویی اسم بردید چرا آن اتفاق جنجالی شکل گرفت؟

من و امیر قلعه نویی بچه محل بودیم، با هم زندگی می کردیم، حاشیه ای تو بازی 
شکل گرفت و دعوا شد، یک لحظه به خون به مغزم نرسید، این همه سال از آن دعوا 
گذشته اما هنوز من باید جواب پس بدهم، مگر در هر خانواده ای دعوا نمی شود، 
مگر ۲ برادر کتک کاری نمی کنند؟ بعضی وقت ها فکر می کنم من هم مثل هیتلر، 
چنگیزخان مغول، ناپلئون رفتم تو تاریخ و این حرکت ثبت شد، من با امیر قلعه نویی 
رابطه خوبی دارم، خیلی وقت ها با هم تماس تلفنی می گیریم، اگر مشکلی داشته 

باشم حل می کند.
باشگاه پرسپولیس که برای تماشای مسابقات لیگ برتر به من بلیت نمی دهد، 
همیشه به امیر )قلعه نویی( زنگ می زنم و می گویم برای تماشای فلان مسابقه 
می خواهم به استادیوم بروم او هم لطف می کند و برایم بلیت می فرستد. من جرات 

این را دارم که بگویم اشتباه کردم و نباید آن مشت را به قلعه نویی می زدم.
وقتی از محرمی به عنوان یک یاغی نام برده می شود چه حسی به تو 

دست می دهد؟
حس خوبی ندارم، من یاغی  نبودم، یاغی یعنی چی؟ من عصیانگر و سرکش 
نبودم، می توانم تا صبح برایتان مثال بزنم که خیلی از اتفاقات برایم ناخواسته رخ داد 
و هیچ نقشی در آن نداشتم. من چند سال پیش در کلاس مربیگری B شرکت کردم، 
استاد کلاس بعد از این که دوره به اتمام رسید در حضور همه گفت از تو عذرخواهی 
می کنم و حلالم کن، گفتم چرا ؟ جواب داد فکر می کردم در این دوره مربیگری با تو 

به مشکل بخورم اما ساکت ترین فرد تو بودی. می خواهید برایتان مثال دیگری بزنم.
به خدا قسم محرمی آن آدمی نبود که می گفتند، من سرم به زندگی خودم بود و 

کاری به کسی نداشتم، آزارم به یک مورچه نرسیده است.
حاشیه ایی هم برای شما و سیروس قایقران درست شد ماجرای آن چه 

بود؟
یک عکسی از من و سیروس قایقران خدابیامرز و مهدی مناجاتی چاپ شد، آن 
عکس را بروید ببینید، بطری آب وسط ما بود اما بدترین حرف ها را برای ما درست 
کردند. مناجاتی سرهنگ نیروی انتظامی بود و و کسی جرات داشت در کنار او کار 

غیر اخلاقی انجام دهد.
یک روز او تیم را تمرین می داد، من و قایقران کمتر تمرین کرده بودیم، گفت تمرین 

تمام شد شما چند دور زمین می دوید و بعد سوار اتوبوس می شوید، ما ۲ دور دویدیم 
و فکر کردیم او رفته است، ایستاده بودیم که دیدیم اتوبوس رفت، هر چی داد و فریاد 
کردیم ما را سوار نکردند، از پشت پنجره آقا مهدی گفت تا هتل بدوید تا جبران آن 
تمرین نکردنتان شود ، با هر زحمتی بود وانت گرفتیم و خودمان را به هتل رساندیم، 

او کنار درب هتل ایستاده بود و باز ما را دید، می دانید واکنش وی چه بود؟
چه بود؟

آن وقت شما  را در هتل دواند، مهدی مناجاتی چنین شخیصتی  داشت،  ما 
می توانستید در اردوی این آدم پا را کج بگذارید.

برای شما حرف و حدیث های زیادی درست شد، به طور حتم خودتان 
می دانید از چه موضوعی حرف می زنم؟

من هیچ وقت معتاد نبودم، هیچ وقت با مواد صنعتی یا هر چیز دیگر که مخدر 
است ارتباطی نداشتم، برای اولین بار می گویم، متاسفانه به الکل اعتیاد داشتم، 
چند باری در کلینیک های مختلف بستری شدم، می توانید بروید تحقیق کنید تا 

متوجه شوید مشکل من چه بوده است، خدا را شکر آن را کنار گذاشته ام.
مدت ها که نه، سال ها بود دخترتان را ندیده بودید و این برایتان عذاب آور 

بود؟
دوری پدر از فرزند عذاب آور است، هیچ وقت نمی خواهم به آن روزهای لعنتی فکر 

کنم، همه چیز تمام شد و اتفاقات خوبی برایم رخ داد.
دختر مجتبی محرمی به پدرش افتخارمی کند؟

این را از خودش باید بپرسید اما همیشه سعی کردم برای دخترم پدر خوبی باشم، 
او چند وقت پیش به ایران آمده بود، با هم در خیابان قدم می زدیم، مردم می آمدند 
عکس می گرفتند گفت بابا خسته نمی شوی این همه عکس و امضای یادگاری 

می دهی؟
جواب شما به دخترتان چه بود؟

گفتم همین مردم، من را مجتبی محرمی کردند و وظیفه  من این است به آنها 
احترام بگذارم، او از این اتفاقات لذت برد.

 بهترین مهاجمی که با او روبرو شدید چه کسی بود؟
ناصر محمدخانی، او در تاریخ فوتبال ایران بی نظیر بود، من در شاهین بودم و با 
پرسپولیس بازی داشتیم، او خیلی مرا اذیت می کرد، در یک صحنه آمد مرا دریبل 
کند طوری از پشت وی را زدم که نتوانست از زمین بلند شود، رفتم بالای سرش و 

گفتم دیگر نبینم بخواهی مرا دریبل کن ی.
واکنش ناصرمحمدخانی چه بود؟

بنده خدا سرش را پایان انداخت و حرفی نزد، صدا از دیوار در می آید از ناصر نه، او 
الان بهترین دوست فوتبالی من است.

بهترین بازی ای که برای پرسپولیس به نمایش گذاشتی کدام بازی بود؟
با جرات می توانم بگویم من در تمام بازی ها بهترین عملکرد را داشتم و از این بابت 

به خودم افتخار می کنم.
کار کردن با علی پروین چطور بود؟

عالی
عالی، او عصبانی می شد کسی جلودارش نبود؟

علی پروین خصوصیات رفتاری خاص خودش را داشت، این طورها هم نبود، علی 
آقا هر کسی را بیشتر دوست داشت بیشتر از او انتقاد می کرد.

از شما بیشتر انتقاد می کرد؟
یک بازی داشتیم پرسپولیس باخت، همه می گفتند اگر محمد پنجعلی   در زمین 
حضور نداشت پرسپولیس بیشتر گل می خورد، پروین در رختکن گفت موجی  
)مجتبی( اگر تو خوب بودی نمی باختیم ، من هم گفتم من آن چیزی که می توانستم 

انجام دادم.
هیچ وقت جواب علی پروین را ندادی؟

نه ، او استاد و بزرگ من بود، من هیچ وقت به مربی و بزرگ تر خودم بی احترامی 
نکردم، هر چه او می گفت فقط چشم می گفتم.

برای آینده چه برنامه ای داری؟
فعلا دنبال اسباب کشی هستم.

اسباب کشی؟
بله ، سعید شیرینی زنگ زده است که خانه ام را تخلیه کنم، او گفته صاحب خانه 
منزلش را می خواهد، من تازه ۶ ماه است که به این خانه رفته ام، هر کجا هم بروید 
حداقل یک سال می مانید، با این حال من گفتم در حال حاضر به خاطر کرونا 

نمی شود دنبال خانه گشت، خانه پیدا کنم حتما این کار را انجام می دهم.
این اتفاق به مصاحبه تو که علیه پروین انجام دادی مربوط است؟

نمی دانم شاید ارتباط داشته باشد و شاید هم نه، زحمت کشیدند خانه دادند و حالا 
می خواهند پس بگیرند، البته دنبال خانه هستند اما باید خانه ای باشد که باب میل 

من باشد، درباره مصاحبه ام نیز باید بگویم من چند بار با علی پروین تماس گرفتم.
حرف زدی، به علی آقا چی گفتی؟

جواب تلفن را نداد، می خواستم به او بگویم حرف هایم تحریف شده بود، به هر حال 
باید علی آقا را حضوری ببینم.

تو  سال ها پیش به خاطر علی پروین از پیشنهاد وسوسه  انگیز کشاورز 
گذشتی؟

سال ۱۳۶۸ کشاورز که تازه تاسیس شده بود ۷ ملی  پوش را خرید، همه بازیکنان 
خط دفاعی تیم ملی به کشاورز رفتند، آنها سه میلیون تومان پول نقد می دادند، آن 
زمان با ۲ میلیون می شد در بهترین نقطه تهران آپارتمان لوکس خرید، یه وانت نیز 
هدایا برایم فرستادند، فرش ، گاز ، ماشین لباسشویی، یخچال ، فریزر و کلی وسایل 
دیگر، هواداران به نمایشگاه پروین رفتند و گفتند چرا گذاشتی محرمی برود، هیچ 
وقت فراموش نمی کنم مرا به زور خانه بردند و گفتند تو نباید بروی، خوردبین رفت 
دم منزل مادر مرحومم و تمام وسایل را پس داد، آن سال پرسپولیس به من ۴۰ هزار 
تومان پول داد. این اتفاق چند سال بعد دوباره تکرار شد و این بار بانک تجارت مرا 

می خواست اما بازهم در پرسپولیس ماندم.

به خدا قسم محرمی آن آدمی نبود که می گفتند؛

محرمی:اشتباهکردمقلعهنوییرازدم

ورزشی

رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم گفت: رزمی کاران قم در دو رشته برای کسب سهمیه حضور در 
بازی های ۲۰۲۱ داخل سالن و هنرهای رزمی آسیا به میدان می روند. 

علی یزدی اظهار کرد: بازی های ۲۰۲۱ داخل سالن آسیا با رقابت ورزشکاران و تیم های رشته های مختلف به میزبانی تایلند 
برگزار می شود و از بین سبک ها و رشته های زیر مجموعه انجمن های ورزش های رزمی، دو رشته امکان حضور در این رقابت ها 

را دارند.
وی افزود: در جلسه اخیر شورای المپیک آسیا برای تصمیم گیری نهایی پیرامون برگزاری مسابقات سال ۲۰۲۱ داخل سالن 
که به شکل ویدئویی برگزار شد، رشته های پنچاک سیلات و سامبو که دو رشته زیر مجموعه فدراسیون و هیات های استانی 

انجمن های ورزش های رزمی هستند مجوز حضور در این بازی ها را به دست آوردند.
رئیس هیأت انجمن های ورزشی رزمی استان قم اضافه کرد: پنچاک سیلات سال ۲۰۱۸ نیز یکی از رشته های حاضر در 
بازی های آسیایی جاکارتا بود و با توجه به اینکه در ایران و به ویژه در استان قم از ورزشکاران بسیار خوب و توانمندی برخوردار 

است، امکان کسب سهمیه بازی های داخل سالن آسیا را برای ورزش قم بسیار بیشتر می کند.
وی با بیان اینکه بازی های این دوره با حضور ورزشکاران کشورهای مختلف در ۲۴ رشته به انجام می رسد، ابراز کرد: آخرین 
سهمیه حضور در مسابقات آسیایی رزمی که از قضا با کسب یک مدال ارزشمند نیز برای ورزش های رزمی قم همراه بود، چهار 

سال قبل در سبک وکوتورین به دست آمد.
یزدی افزود: سال ۲۰۱۶ که بازی های ساحلی آسیا در کشور ویتنام به انجام رسید، وکوتورین به عنوان یکی از سبک های 
زیر مجموعه ورزش های رزمی در این بازی ها حضور داشت و فیروز مختاری یکی از رزمی کاران با سابقه قم برای نخستین بار 
نماینده قم در مسابقات ساحلی آسیا شد و با کسب مدال برنز از وزن ۵۵ کیلوگرم این بازی ها برای ورزش قم افتخار آفرینی 

کرد تا نخستین مدال آور تاریخ ورزش قم در بازی های ساحلی قاره نیز لقب بگیرد.
رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم در پاسخ به زمان رقابت نمایندگان قم برای کسب سهمیه این بازی ها، 
گفت: خوب پاسخ این سوال کاملا مشخص است ابتدا باید منتظر پایان مشکلات ناشی از شیوع ویروس کرونا باشیم تا بین 
تعداد زیادی از رزمی کاران آماده قم مسابقه انتخابی برگزار کنیم و برترین ها در گزینشی تیم ملی برای کسب سهمیه اعزام به 
مسابقات ۲۰۲۱ هنرهای رزمی آسیا در تایلند به میدان بروند، با توجه به استعداد بالای ورزشکاران رزمی قطعا سهمیه این 

بازی ها نصیب ورزش قم می شود.

رییس هیات تکواندو استان قم گفت: تکواندوکار معلول و پرافتخار قم در جدیدترین رتبه بندی فدراسیون جهانی 
تکواندو، بهترین ورزشکار ایرانی وزن منهای ۷۵ کیلوگرم محسوب می شود.  محمد جمشیدی اظهار داشت: محمدرضا 
اردوهای  ثابت  تاکنون عضو  ایران  پاراتکواندو  از درخشش در رقابت های قهرمانی  بعد  و  از سه سال قبل  شعبانی 
آماده سازی و ترکیب نهایی تیم های اعزامی ایران به مسابقات مختلف برون مرزی بوده و اکنون برترین پاراتکواندوکار 
ایران در وزن منهای ۷۵ کیلوگرم رده بندی فدراسیون جهانی است. وی بابیان اینکه شعبانی در رتبه ششم برترین های 
دنیا قرار دارد، افزود: این ورزشکار نخستین بار در سال ۱۳۹۶ عضو تیم ملی ایران در مسابقات قهرمانی آسیا به میزبانی 
کره  جنوبی شد ولی نتوانست از نخستین تجربه اعزام آسیایی خود مدال کسب کند، تا اینکه در سال ۱۳۹۷ در دومین 
اعزام برون مرزی خود در مسابقات جام ملت های آفریقا که پاراتکواندوکاران سایر قاره ها هم امکان حضور داشتند به مدال 
نقره دست یافت. رییس هیات تکواندو استان قم اضافه کرد: شعبانی همان سال برای دومین بار متوالی عضو تیم ملی 
ایران در مسابقات پاراتکواندو ۲۰۱۸ قهرمانی آسیا شد، رقابت هایی که در کشور ویتنام به انجام رسید و ملی پوش استان 
قم نشان برنز را به ارمغان آورد تا نخستین مدال آور پاراتکواندو قم از پیکارهای آسیایی این رشته ورزشی لقب بگیرد. وی 
ادامه داد: این ملی پوش ارزنده پاراتکواندو قم پس از کسب نشان برنز آسیا در سال ۱۳۹۷ به مسابقات قهرمانی جهان 
هم رفت اما مدالی کسب نکرد ولی اسفندماه همان سال در پیکارهای جام فدراسیون جهانی تکواندو در جزیره کیش 
حضور یافت و با شکست تمامی حریفان خود مقام نخست و عنوان قهرمانی این رویداد بزرگ را رقم زد. جمشیدی گفت: 
ملی پوش پاراتکواندو استان قم بعد از تاثیرگذاری مثبت خود در نخستین قهرمانی قم در پاراتکواندو ایران در شروع سال 
۱۳۹۸، مردادماه سال گذشته برای سومین بار به رقابت های قهرمانی آسیا در کشور اردن رفت تا بعد از ناکامی سال ۹۶ 
و برنز سال ۹۷ رقابت های آسیایی، این بار قدرتمند ظاهرشده و نخستین بار قم را صاحب نشان طلای پاراتکواندو قاره 
کهن کند. وی افزود: مدال طلایی که شعبانی در مسابقات آسیایی ۲۰۱۹ اردن به دست آورد نام وی را بیش از هر زمان 
دیگری بر سر زبان ها انداخت و جایگاه وی را در رتبه بندی فدراسیون جهانی تکواندو نیز ارتقا داد، به طوری که اکنون در 
جدیدترین رتبه بندی پاراتکواندوکاران دنیا، با ایستادن در جایگاه ششم وزن منهای ۷۵ کیلوگرم بهترین ایرانی این وزن به 
شمار می آید. رییس هیات تکواندو استان قم خاطرنشان کرد: در شرایطی که ۶ پاراتکواندوکار ایرانی در رتبه بندی ماه می 
فدراسیون جهانی این رشته حاضر هستند، محمدرضا شعبانی در وزن منهای ۷۵ کیلوگرم با کسب ۵۳.۸۳ امتیاز رده 
ششم را به خود اختصاص داده است، درحالی که این رشته نخستین بار در بازی های پارالمپیک توکیو نیز حضور می یابد.

رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم مطرح کرد:

رقابت رزمی کاران قم برای کسب سهمیه هنرهای رزمی آسیا 
رییس هیات تکواندو استان قم خبرداد:

تکواندوکار معلول قمی در جمع برترین های جهان
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سخنگوی گفت: بنای دولت بر همکاری با رییس و اعضای هیات رئیسه مجلس آینده 
خواهد بود، ما همکاری مان را در بالاترین سطح خواهیم داشت و هر فرد و ترکیبی را که 

نمایندگان انتخاب کنند، برای دولت محترم خواهد بود.
»علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری در پاسخ به سوال دیگری درباره گمانه 
زنی ها درباره انتخاب رییس مجلس و اینکه دولت هم در انتخاب ریاست مجلس دخالت  
داشته و مشخصا از یکی از معاونان رییس جمهور نام برده شده آیا دولت مورد خاصی را 
دنبال می کند،اظهارداشت: آنچه که حساسیت دولت است این است که مجلسی پویا، 
قوی، بانشاط و همراه برای پیش بردن امور مردم و حل مشکلات جامعه قرار بگیرد. این 
دغدغه ماست.  دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری افزود: انتخاب رییس هیات 
رئیسه روسای کمیسیون ها مربوط به سازوکارهای داخلی مجلس و نمایندگان محترم 
انتخاب شده است. دولت هیچ نظر و دخالتی در مسائل داخلی مجلس از جمله انتخاب 

رییس، هیئت رییسه و اعضای کمیسیون آن نخواهد داشت و ندارد.
 ربیعی گفت: بنای دولت بر همکاری با رییس و اعضای هیات رئیسه مجلس آینده 
خواهد بود، ما همکاری مان را در بالاترین سطح خواهیم داشت و هر فرد و ترکیبی را 
که نمایندگان انتخاب کنند، برای دولت محترم خواهد بود. همین جا این خبر را کاملا 
بی اساس اعلام می کنم اگر نماینده محترمی اعلام کرده بگوید کدام معاون رئیس جمهور 
برای چه فردی تلاش می کند که به طور روشن مشخص شود. اما ما قطعا می دانیم که 

چنین نظریه در دولت وجود ندارد.
وی خاطرنشان کرد: ممکن است اعضای دولت طرف مشورت از سوی عده ای قرار 
بگیرند اما آنها هم نظر خاصی در این مورد ندارند دیروز معاون امور مجلس رییس جمهور 
که نزدیک ترین فرد به مجلس است صحبت می کردم، ایشان هم بی اطلاع بودند و هیچ 

مداخله ای ما نداریم و موکول به ساز و کارهای داخلی مجلس می کنیم.
نفیا یا اثباتا اعتقادی به دخالت در امور سایر قوا نداریم

سخنگوی دولت با بیان اینکه نفیاً یا اثباتاً در امور سایر قوا اعتقادی به دخالت نداریم، 
گفت: معتقد هستیم دخالت قوا در اموری که مربوط به آنها نیست پیام منفی به جامعه 

ارسال می کند و تلقی افکار عمومی ممکن است تلقی که شکاف باشد.
ربیعی تصریح کرد: دولت عمیقاً بر احترام به حقوق برنامه ها و کارایی سایر قوا احترام می 
گذارد و معتقد هستیم برای یک حکمرانی خوب و آرام بخش برای جامعه که مردم احساس 
کنند همگان در کنار هم چشم بر آنها دارند و می خواهند آن را بهبود بخشند ما چنین رفتار 

و همنشینی را از سه قوه دنبال خواهیم کرد  و مطلوب ما هست.

آمریکایی ها به واقعیات منطقه احترام بگذارند
ربیعی در پاسخ به سوالی درباره رویدادهای اخیر در عراق و به ویژه حمله اخیر داعش 
به نیروهای حشدالشعبی و همچنین امتناع کاخ سفید از مصوبه مجلس عراق مبنی بر 
خروج نظامیان آمریکایی از خاک این کشور و بازتولید داعش توسط آمریکایی ها، گفت: 
وقتی جریان اسلامی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی که اساس ملت و دولت بود و الگویی 
از کنار هم قرار گرفتن دولت و ملت شکل گرفت و دموکراسی اساس آن بود از همان روز 
ایالت متحده آمریکا با چنین همنشینی و سازگاری را برای خود خطرناک می دید بنابراین 
از هر راهی برای ضربه زدن استفاده کرد و جریان تند و افراطی را در مقابل این جریان 
تقویت کرد. وی ادامه داد: این ماجرا از افغانستان شروع شد در زمانی که در افغانستان 
علیه ارتش روسیه ترکیبی هم از مجاهدین و هم از افراد دیگر بودند در آنجا سربازگیری ها 
شروع شد و القاعده متولد چنین جریانی بود که بنابراین شواهد زیادی وجود دارد که 
آمریکا در شکل گیری گروه های تروریستی چون القاعده و طالبان نقش داشته است و 
داعش هم از دل آنها بیرون آمد.   سخنگوی دولت یادآور شد: معمولا این جریان ها در 
درازمدت به زیان خود آمریکا عمل کردند و مردم آمریکا هم بدانند که ۱۱ سپتامبر و امروز 

هم داعش چیزی جز کاشته برنامه ناقص اطلاعاتی آمریکا نیست.  
وی گفت: معتقدیم و اطلاع هم داریم که از ابتدای پدیدار شدن داعش مستقیم یا غیر 
مستقیم در شکل دادن آنها ایالت متحده نقش دارد و سازمانهای جاسوسی آمریکا هم 
در آن نقش داشتند. ربیعی افزود: روشن ترین کمک آمریکا به داعش، مبارزه با کسانی 
است که نقش اصلی را در شکست این گروه تروریستی در عراق داشتند؛ این بازی 

آمریکایی هاست که در این بازی حتما به زیان خودشان نیز عمل خواهد شد.
سخنگوی دولت تاکید کرد: اطمینان داریم که آمریکا در این اقدام شرارت آمیز هم 
شکست خواهد خورد و تردیدی هم وجود نخواهد داشت، چراکه جریان منطقه به نفع آن 
چیزی که آمریکا به دنبال آن است، نیست. وی گفت: به آمریکایی ها توصیه می کنیم که 
به جای دست و پازدن در باتلاق این روش ها که چیزی جز ناامنی در منطقه و هدر دادن 
سرمایه مالیات دهندگان آمریکایی نیست به این اقدامات خاتمه دهند و تلاش کنند تا 
با واقعیات کنار آمده و به مردم منطقه احترام بگذارند. ربیعی تاکید کرد: ایران بزرگترین 
کشور در رابطه حفظ ثبات و امنیت منطقه است و به طور قطع ما چه در خلیج فارس و چه 

درسایر کشورها و  منطقه به دنبال چیزی جز صلح و امنیت نیستیم.
 روابط ایران و ونزوئلا ارتباطی به سایرین ندارد

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره انتشار برخی خبرها مبنی بر ارائه خدمات 
مهندسی از سوی ایران به ونزوئلا و دریافت شمش طلا در ازای این خدمات، گفت: روابط 
ایران و ونزوئلا یک رابطه قانونی و برمبنای توافق دو دولت شکل گرفته است و به هیچ 
کشور ثالثی ارتباط ندارد. وی افزود: البته این خبر بیشتر از سوی کشورهای ثالث و به 
ویژه آمریکا دنبال می شود اما باید بدانند که نه آمریکا و نه هیچ کشور ثالثی حق دخالت 
و حتی اظهار نظر در تعاملات دوجانبه  ایران و ونزوئلا را ندارند و این اقدامات برخلاف 
قوانین بین المللی است. ربیعی ادامه داد: ایران ارتباطات تجاری و فنی با ونزوئلا را در 
حوزه های مختلف و  براساس قوانین معمول تجارت بین الملل انجام می دهد که جزییات 
این روابط هم حسب موضوع متفاوت است و دخالت دیگر کشورها در این زمینه معنی 
ندارد. سخنگوی دولت تاکید کرد: تفاهم و تعامل میان ایران و ونزوئلا بر مبنای اصول 
حقوق بین الملل شکل گرفته و به سایر کشورها ارتباط ندارد، ما دو دولت هستیم که تعامل 

و همکاری متقابل داریم.
رویکرد کلی دولت حمایت از توسعه بازار است

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری حمایت از توسعه بازار را رویکرد کلی دولت 
عنوان کرد و افزود: ما این رویکرد را داریم و کمک خواهیم کرد که این بازار رونق خودش را 
داشته باشد. البته بدیهی است در هر بازاری مهمترین عامل تعیین کننده قیمت، میزان 

عرضه و تقاضاست. ما این را برای عرضه دنبال می کنیم قطعا انتظارات تورمی به طور کلی، 
خود دیدگاه فعالان بازار نسبت به آینده اقتصاد هم نقش دارد و کسی منکر این مسئله 
نیست. سخنگوی دولت تصریح کرد: البته افزایش قیمت ارز هم نقش داشته و اندازه 
ارزش این شرکت ها افزایش پیدا کرده است و این اتفاق هم وجود داشته است. در نتیجه 
افزایش ارزش جایگزین شرکت ها، یعنی ارزش روز دارایی ها بر حسب قیمت های فعلی 

ارز، یکی از عوامل رشد قیمت برخی از این سهام ها بوده است.
حمایت دولت از توسعه کمی و کیفی بازار سرمایه 

ربیعی بیان داشت: در کنار این موارد بهبود وضعیت سودآوری برخی شرکت های 
بورسی به ویژه شرکت هایی که صادرات محور بوده اند قابل توجه بوده است. ضمن اینکه 
انتظارات مثبت سرمایه گذاران در مورد سودآوری شرکت های بورسی عامل مهمی در 
افزایش قیمت برخی سهام ها بوده است. سخنگوی دولت تصریح کرد: ضمن تاکید 
مجدد بر حمایت دولت از توسعه کمی و کیفی بازار سرمایه این نکته را هم ذکر می کنیم 
در هر صورت افرادی که برای خرید به بازار می آیند، باید مدیریت مناسبت ریسک، دانش 
کافی و بررسی کافی نسبت به ساختار مالی و سودآوری شرکت ها توجه کنند و نسبت به 
سرمایه گذاری در سهام با این دیدها اقدام کنند. ربیعی گفت: در هر حال دولت حمایت 
خودش را از توسعه کمی و کیفی انجام می دهد. اراده ما در غلبه بر کرونا و راه افتادن 
کسب و کارها موجب شد که چشم انداز مثبت در فعالیت کسب و کارها ایجاد شود. 
وی افزود: طبق گزارش بانک مرکزی، تورم انتظاری ما کاهنده است و به نظر می رسد 
ارزش جایگزینی در کنار سایر عوامل، در رشد بورس موثر بوده اند. خصوصا ارز دولت 
که واگذاری های بیشتر این انتظار مثبت را هم ایجاد کرده است و ما کماکان این را انجام 

خواهیم داد.
بازگشایی مدارس فقط برای شهرهای با وضعیت سفید است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوال دیگری در خصوص پروتکل های بازگشایی مدارس 
از بیست و هفتم اردیبهشت ماه، بیان کرد: حتماً همه ما اخبار بین المللی را نیز دنبال 
می کنیم. به تدریج بعضی کشورهایی که درگیر کرونا هستند به میزان اینکه موفقیت در 
مهار ویروس، موضوع بازگشایی مدارس در واحدهای آموزشی را در دستور کار خود قرار 
دادند، این چالش غالب کشورها است. با توجه به اعلام برخی از شهرستان ها به عنوان 
وضعیت سفید، به معنای آن که در آنجا بستری و فوتی نداریم یا بستری محدود داریم، 

ستاد ملی تصمیم به بازگشایی مدارس گرفت .
ربیعی افزود: رئیس جمهور هنوز اطمینان خاطری کسب نکرده بودند و از بیستم به 
بیست و هفتم تعویق انداختند که وزارتخانه های آموزش و پرورش، بهداشت و درمان و 
کشور بررسی کنند و پیشنهادات خود را بیاورند. بدیهی است در هر گونه تصمیمی رعایت 
پروتکل های وزارت بهداشت لازم و ضروری است. هر گونه مجوزی برای بازگشایی نیازمند 
تاکید از سوی وزیر بهداشت خواهد بود. وی تصریح کرد: با فاصله نشستن، تعداد کم 
دانش آموز در کلاس ها، ضدعفونی کردن مدارس در نوبت های مختلف و ضدعفونی 
کردن سرویس ها، نگرانی از مسیر رفت و آمد دانش آموزان و توصیه به والدین مهمترین 
این  بنابراین  پروتکل های بهداشتی مدنظر قرار خواهد گرفت.  مسائلی است که در 
امر فقط برای شهرهای سفید است و در سایر موارد مانند امتحانات به موقع و کنکور 

تصمیم گیری و اطلاع رسانی خواهد شد.
کسری بودجه کمتر از ۵۰ هزار میلیارد تومان است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در زمینه برنامه دولت برای جبران کسری بودجه 
اظهار داشت: در حال حاضر ما هم رکود ناشی از کرونا را داریم و هم بحث کاهش قیمت 
نفت که منجر به کاهش قیمت فرآورده می شود و از همین رو ما مشکلاتی در موضوع 
بودجه خواهیم داشت. ربیعی ادامه داد: عددهایی که مطرح می شوند، غلط بوده و جز 
اینکه بحث کسری بودجه را مطرح می کنند، ارقامی از تبعات اقتصادی را نیز به آن اضافه 

می کنند. قطعاً اعدادی مانند ۲۴۰ هزار میلیارد غلط است. وی گفت: بر اساس رقمی که 
در بودجه پیش بینی شده بود ما با رقمی حدود کمتر از ۵۰ هزار میلیارد مواجه هستیم 
که برای جبران آن تمهیداتی دیده شده است. صرفه جویی در مصارف، انتشار اوراق و 
عملیات بازار باز، واگذاری سهام شرکت های دولتی بر اساس اصل ۴۴ که در بودجه ۹۹ 
و پیش از رخ دادن این جریانات پیش بینی شده بود و مبلغ آن حدود ۱۱ هزار میلیارد 
تومان است. دولت مولد سازی اموال، افزایش بهره وری، صرفه جویی، انتشار اوراق و 
فروش سهام را در برنامه دارد. سخنگوی دولت افزود: ما قطعاً پروژه ای عمرانی را در سال 
آینده ادامه خواهیم داد و پروژه های با پیشرفت ۹۰ درصد به بالا را تکمیل خواهیم کرد. 
ربیعی عنوان کرد: از اشتغال شرکت های دانش بنیان، پایین دستی و خرد حمایت خواهد 
شد و در موضوع مالیات ها نیز تسهیلاتی خواهیم داد. وی تصریح کرد: وزارت اقتصاد 
و سازمان برنامه و بودجه روی ارقام توافق کرده که کار کارشناسی روی ان انجام شده و 

نگرانی نداریم.
بازگشت زندانی ایرانی دربند آمریکا، بزودی به کشور 

ربیعی در پاسخ به سوالی در رابطه با اعلام منابع خبری مبنی بر ابتلای »سیروس 
عسگری« دانشمند ایرانی در آمریکا و آخرین اقدامات دولت برای پیگیری حقوق و 
تضمین سلامتی این شهروند ایرانی، عنوان کرد: دفتر نمایندگی ما به طور کامل پیگیر 
این موضوع بوده است . ما معتقد هستیم ایالات متحده آمریکا در کنار ادعاهایی که دارد 
متأسفانه در این مورد و در مورد زندانیان رفتار غیراخلاقی و غیرانسانی داشته است. ما 
پیگیر این موضوع هستیم. وی ادامه داد: یکی از افراد هم دچار بیماری کرونا شده و 
اگر تست این فرد منفی باشد حتماً به ایران بازخواهد گشت و وضعیت مابقی زندانیان 
را هم پیگیری خواهیم کرد و امیدواریم ایالات متحده آمریکا برخلاف ادعاهایی که دارد 
نگرانی ایرانی ها را در مورد زندانیان خود درک کند. همه اینها به اتهامات واهی در زندان 
هستند. ما گزارشاتی از نحوه نگهداری اینها داریم که بدون امکانات بهداشتی و درمانی 
هستند. این شرم آور است و به هر حال جمهوری اسلامی خواهان آن است که هرچه 
زودتر بی قید و شرط این افراد آزاد شوند. سخنگوی دولت بیان کرد: ما متعهد به استفاده 
از همه ابزارهای دیپلماتیک خود برای اطمینان از سلامت شهروندانمان در زندان های 
آمریکا هستیم. به امید خدا یکی از زندانیان به زودی به ایران بازخواهد گشت. ما معتقدیم 
آمریکا مسئول سلامت همه گروگان های ایرانی در خاک آمریکا و زندان های آمریکا است. 
دفتر حفاظت منافع ما در واشنگتن به شدت پیگیر وضعیت این فرد و سایر زندانیان است .

درباره خروج از برجام تصمیمی نگرفته ایم
ربیعی درباره احتمال خروج ایران از برجام، افزود: درباره خروج ایران از برجام در 
واکنش به احتمال تمدید تحریم تسلیحاتی هنوز تصمیم گیری نشده است و درباره نحوه 
واکنش و گزینه های مختلف که در اختیار داریم، قطعا تصمیمات لازم را اتخاذ خواهیم 
کرد. وی افزود: برداشت ما این است کشور های باقی مانده در برجام و اعضای شورای 
امنیت سازمان ملل متحد به خوبی نسبت به درخواست های زورگویانه آمریکا واقف 

هستند که این ناشی از برداشت های مختلف مقامات بوده است.
ربیعی گفت: بر این اساس و گفته ها مشخص است که آن ها نمی خواهند در برهم زدن 
برجام و توافق های بین المللی با آمریکا سهیم باشند، قطعا نقض برجام توسط شورای 

امنیت برای ایران غیرقابل تحمل است و موجب بی اعتباری این شورا می شود.
دامنه  می کند،  بررسی  دقت  به  را  سناریو ها  تمام  ایران  افزود:  دولت  سخنگوی 
انتخاب های ما باز است و می توانیم پیش بینی کنیم که ملایم ترین پیامد چنین تصمیم 

خصمانه برای آمریکا و ثبات بین المللی بسیار سخت خواهد بود.
ربیعی در ادامه گفت: ایران در صنعت دفاعی خود بی نیاز است، اما این مساله باعث 
نمی شود برابر رفتار های ناسنجیده افرادی که نقض حقوق بین الملل را مرتکب می شوند، 

عکس العملی نداشته باشیم.

سخنگوی دولت:

بالاترینسطحهمکاریرابامجلسآیندهخواهیمداشت
دولت هیچ نظر و دخالتی در مسائل داخلی مجلس ندارد 

 یک عضو شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان در واکنش به انتقادات اخیر برخی اصلاح طلبان مبنی بر پوست اندازی 
این جریان و حذف رهبر معنوی آن می گوید: منتقدان آقای خاتمی باید بگویند اصرار بر حضور در قدرت به هر قیمتی چه 
آورده ای برای تقویت دموکراتیزاسیون در مناسبات حقیقی و حقوقی قدرت در کشور داشته و تا چه حد به مناقشات داخلی 

و خارجی ایران پایان داده است؟ به نظرم اینها مقدم بر مطرح کردن افراد برای انتخابات بعد است. 
 طی روزهای اخیر چالش میان اصلاح طلبان بر سر شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان و مسائل آن که سال های 
اخیر گریبانشان را گرفته و در معرض نقد قرارشان داده، بیش از پیش نمود پیدا کرده است. غلامحسین کرباسچی، دبیرکل 
حزب کارگزاران که در انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی لیستی منتشر کرد اما موفقیتی کسب نکرد، در گفت وگویی با 
روزنامه »جهان صنعت« گفته است »کار سیاسی که رودربایستی ندارد. درباره بقیه بزرگان هم همین طور است. حتی دیگر 
کسانی که شاید برای ما کاریزما بوده و شخصیت مورد علاقه ما باشند. حالا آقای خاتمی یا هر کدام از رفقا. اگر به خاطر 
شخصیت های بزرگوار و خصلت های قابل تحسینی که دارند، به خاطر اینکه نمی توانند به هیچ کسی نه بگویند و… نباید 
تعارف داشته باشیم«. وی در بخش دیگری از این مصاحبه در باب نقد عملکرد دیگر چهره های این جریان گفته است 
»قبلًا هم بارها گفته ام که اصلاح طلبان باید اول بگویند که تعریف اصلاح طلبی چیست؟ کجا را می خواهند درست کنند؟ 
بناست از چه مسیری عبور کنند؟ فاصله اصلاح طلبی با دیگر تحول خواهان چقدر است؟ وضعیت جامعه و توقعات مردم به 
خصوص نسل جدید که به تدریج کل نیروهای فعال سیاسی جامعه را پوشش می دهند چیست؟ بالاخره یک پوست اندازی 
انجام می شود و همه نیروهای گذشته حذف می شوند. حالا یا حذف فیزیکی یا اینکه حذف سیاسی. یک نسل جدید و 
آدم های جدید در کار هستند«. پیش از این نیز عبدالواحد موسوی لاری، وزیر کشور دولت اصلاحات که طی سال های اخیر 
از چهره های فعال در شورای عالی سیاستگذاری محسوب می شد، از این شورا استعفا داد. البته سال گذشته نیز محسن 

رهامی از عدم شرکت برخی چهره های این جریان در جلسات شورا خبر داده بود. 
در همین راستا با آذر منصوری، قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت گفت وگویی مکتوب داشتیم که مشروح آن در ادامه 

می آید:
شورای عالی در همه دوره ها به اهداف خود رسیده است 

با توجه به اظهارات اخیر برخی چهره های اصلاح طلب درباره شورای عالی سیاستگذاری، گزاره »شکست 
اهداف اصلی شواری عالی سیاستگذاری« را می پذیرید؟

قاعده کار جبهه ای و ائتلافی این است که پس از هر انتخاباتی به نقاط ضعف و قوت آن پرداخته شود و بر مبنای آن 
تصمیم گیری شود که چنین ائتلافی برای انتخابات بعد می تواند پاسخگوی نیاز اصلاح طلبان به حرکت جمعی باشد. از 
نگاه من کار شورای عالی سیاستگذاری ایجاد انسجام حداکثری بین مجموعه اصلاح طلبان بوده و در هر سه انتخابات 
۹۶،۹۴ و ۹۸ به هدف خود رسیده است، چه بسا اگر امروز هم در اقتضائات زمانی ۹۴یا ۹۶ بودیم، امکان اینکه تصمیم 
دیگری بگیریم یا سازوکار دیگری برای انسجام داشته باشیم فراهم نبود. بنابراین، حیات و فعالیت شورای عالی کاملا 
اقتضایی بوده و بنا نبوده در قامت یک حزب عمل کند. اینکه اصلاح طلبان در انتخابات ۹۸ اعلام کردند زیر بار کاندیداهای 
اجاره ای نخواهند رفت و در نهایت در بیش از سه چهارم حوزه های انتخابیه هم لیست ندادند، نمی توان شکست در انتخابات 
نامید؛ یا اینکه تعدادی از احزاب تصمیم گرفتند مستقل از شورای عالی لیست بدهند و لیست  آنها هم رای  نیاورد هم دلیلی 
بر شکست شورای عالی نیست. به هرحال تصمیم اکثریت قریب به اتفاق اعضای شورای عالی، لیست ندادن بود و وقتی 

لیستی ارائه نمی شود اسمش را نمی توان شکست در انتخابات گذاشت.
اما به نظرم همین که عده ای از احزاب ائتلاف  ولو اقلیت حاضر شدند به هر قیمتی در انتخابات لیست 
بدهند اتفاقاً می تواند نقطه عزیمتی برای آسیب شناسی و نقد عملکرد شورای عالی باشد یا اینکه مثلا شورای 
عالی، عدم ارائه لیست را تصویب می کند و رئیسش در ستاد احزابی که لیست داده اند، حاضر می شود هم از 
جمله مسائلی است که باید در آسیب شناسی مد نظر قرار گیرد که آیا با این روند و این ترکیب می توان در آینده به 

تصمیم واحد در انتخابات رسید یا نه؟
در مجموع، شورای عالی در همه دوره ها به اهداف خود رسیده است، چه دوره ای که بر مبنای حداقل ها به دنبال مشارکت 
حداکثری بود و چه در دوره ای که بنابر اقتضائات تن به حداقل ها نداد و در همراهی با مردم لیستی هم ارائه نکرد. اینکه 
نمایندگان منتخب این لیست عملکرد قابل دفاعی داشته اند یا نه، بحث جداگانه ای است که از قضا به اقتضائات و شرایط 

ناگزیری که پیش روی اصلاح طلبان بود، باز می گردد.
با اینکه به شورای عالی سیاستگذاری نقدهای جدی وارد است اما برای رسیدن به ساختاری کارآمدتر از شورای عالی برای 
هر نوع حرکت جبهه ای اصلاح طلبان در آینده باید در قدم اول بر روی نوع سیاست ورزی تفاهمی شکل گیرد. اینکه عده ای 
حاضر شدند بر خلاف نظر اکثریت در انتخابات گذشته تحت هر شرایطی لیست بدهند به نظرم نشان از همین  عدم توافق 

است و اینها مسائلی است که مقدمتاً باید روی آن بحث شود.
تا چه حد با خود انتقادی چهره های این جریان که طی دو سال اخیر مطرح می شود، موافقید؟

انتقاد در هر سطحی به نظرم لازم و ضروری است. به خصوص انتقاد به اصلاح طلبان که خود را مدعی حق انتقاد می دانند. 
شورای عالی یا هر نهاد سیاسی که در جامعه ایران ادعای سیاست ورزی دارد نباید خود را مصون و بری از انتقاد دیگران بداند 
و همین نقدهاست که می تواند به اثربخشی بیشتر سیاست ورزی اصلاح طلبان کمک کند. با این حال، باید توجه داشته 
باشیم که  پس از هر نقدی باید پیشنهادات سازنده نیز ارائه شود. به نظرم فرصت پسا انتخابات ۹۸تا ۱۴۰۰فرصت خوبی 

برای طرح دیدگاه ها وپیشنهادات است.
آقای خاتمی هیچ گاه برای اصلاح طلبان تعیین تکلیف نکرده اند 

یکی از چهره های کارگزاران گفته است »بالاخره پوست اندازی انجام می گیرد، یا با حدف سیاسی یا حذف 
فیزیکی« و در تقابل با آن عده دیگری از اصلاح طلبان دفاع سرسختی از عملکرد آقای خاتمی کردند؛ در حالی 
که بسیاری از اصلاح طلبان  به شکست لیست امید و شورای عالی معترف اند و آن را عامل خدشه دار شدن 
چهره ایشان می دانند. این تأکید بر افراد و نه باورها، آیا خلاف مشی اصلاح طلبی که داعیه دار جامعه مدنی است، 

نیست؟!
به نظرم احزابی که در انتخابات لیست دادند قبل از ورود به مباحثی از جمله پوست اندازی یا حذف دیگران باید به نقد و 
آسیب شناسی عملکرد خود در انتخابات ۹۸ بپردازند و بر اساس  آرایی که در انتخابات کسب کردند به این سوال پاسخ دهند 
که ماحصل نوع سیاست ورزی که آنها در انتخابات اتخاذ کردند، چه آورده ای برای حزبشان و جریان اصلاح طلبی داشته 
است؟ آقای خاتمی هیچگاه داعیه دار رهبری جریان اصلاحات نبوده اند و برای اصلاح طلبان نیز هیچ گاه تعیین تکلیف 
نکرده اند، بلکه اتفاقا هر جا از ایشان کمک خواسته شده سرمایه احتماعی خود را به میدان آورده اند.آن هم در شرایطی 
که خودشان با محدودیت های بسیاری مواجه هستند. در انتخابات قبل هم با تصمیم اجماعی اصلاح طلبان همراهی 

کردند و از هیچ لیستی حمایت نکردند.
کانون اصلی قدرت اصلاح طلبان رای مردم است 

شرکت در انتخابات چه آورده ای برای احزاب و جریان اصلاح طلبی داشته است؟
سوال اصلی که منتقدان آقای خاتمی باید به آن پاسخ دهند این است که این اصرار بر حضور در قدرت به هر قیمتی چه 
آورده ای برای تقویت دموکراتیزاسیون در مناسبات حقیقی و حقوقی قدرت در کشور داشته است؟ تا چه حد به مناقشات 
داخلی و خارجی ایران پایان داده است؟ به نظرم به جای تخطئه و یا تهدید به حذف افراد باید به این سؤالات پاسخ داده 

شود. اینها مقدم بر پرداختن بر سازوکارها و یا مطرح کردن افراد برای انتخابات بعد است.
طی سه سال گذشته شاهد بروز اعتراضات و تغییراتی در جامعه ایران بودیم که بخشی از مردم از رهبران 
جریان اصلاحات، در مطالبه گری و اصلاح عبور کردند؛ در چنین شرایطی رهبران و نیروهای این جریان لزوم عبور 
از مواضع پیشین را حس کرده اند؟ اساسا با تغییر رویه ها، چهره ها و رویکردها موافقید؟ به نظر شما این تغییر باید 

به سمت مطالبات عمومی باشد یا اصولگرایی؟
کانون اصلی قدرت اصلاح طلبان رای مردم است. اینکه عده ای تصور کنند از راه های دیگر امکان کسب قدرت برای آنها 

وجود دارد به نظرم اول باید تکلیف خود را با سیاست ورزی اصلاح طلبانه روشن کنند.
اصلاح طلبان اگر اعتبار و سرمایه اجتماعی خود را از دست بدهند نه قدرت فشار از پایین را دارند ونه چانه زنی در بالا. 
این اصرار بر حضور در قدرت بدون توجه به آنچه در بطن و زیر پوست جامعه ایران می گذرد و نگاه یک سویه به قدرت باعث 
می شود، اصلاح طلبان هم چوب را بخورند و هم پیاز را. مسئله به نظرم روشن است. گروه های جامعه ایران مطالباتی دارند، 
اگر اصلاح طلبان نتوانند صدای این گروه ها و مطالبات جامعه باشند بدون تردید، ]تاکید می کنم[ بدون تردید همراهی 
جامعه ایران را که مهم ترین اهرم وکانون قدرت آنهاست، از دست خواهند داد. در حالی که این باید وجه تمایز اصلاح طلبان 
از اصولگرایان باشد؛ اصلاح طلبان برای این همراهی باید بتوانند مطالبات جامعه ایران را نمایندگی کنند اگر این نمایندگی 
از آنها گرفته شود، در واقع قدرت اثرگذاری از آنها در مناسبات قدرت سلب شده است. تقویت رکن جمهوریت نظام منوط 

به این همراهی است .

پاسخ آذر منصوری به کرباسچی:

 حضور در قدرت به هر قیمت چه آورده ای داشته؟

 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اگر پرونده ایران به شورای امنیت برود و تحریم های 
تسلیحاتی تمدید شود، پاسخ ایران به این حرکت و اقدام، مقتضی و قاطع خواهد بود. 

»سید عباس موسوی« پیش از ظهر دیروز در نخستین نشست مطبوعاتی حضوری 
به  توجه  با  برگزار شد، گفت:  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  با  که  در سال ۹۹  خود 
شرایطی که نظام بین الملل و کشورهای مختلف با آن درگیر هستند، دیپلماسی ادامه 
دارد و تعطیل بردار نیست. در سطوح مختلف در ایران، هم رئیس جمهور و هم وزیر امور 
خارجه و همچنین همه دست اندرکاران سیاست خارجی در داخل و خارج دیپلماسی را 
پیش می برند.   سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تلاش آمریکا برای تمدید تحریم های 
تسلیحاتی ایران یادآور شد: برجام دستاوردهایی دارد که رفع تحریم های تسلیحاتی 
یکی از آنها است. آمریکا با خروج غیرقانونی خود از برجام خواست تمام دستاوردهای 
سیاسی، اقتصادی و امنیتی و... برجام را از بین ببرد. بعد از خروج از برجام، تحریم ها را 
اعمال و سیاست فشار حداکثری را در پیش گرفتند اما با مقاومت ملت ایران و در پیش 
گرفتن سیاست اقتصاد مقاومتی و همکاری با شرکای سنتی و همسایگان به هدف خود 

نرسیدند.  
موسوی اضافه کرد: من فکر نمی کنم آمریکایی ها به هدف کنونی خود برسند چراکه 
خواسته شان مبنای حقوقی ندارد و آنها دیگر عضو برجام نیستند. ما با دیگر اعضای 
برجام در ارتباط هستیم و مطمئن هستیم آمریکایی ها به هدفشان نمی رسد چراکه 

کارشان خلاف بیّن است و بعید دنیا به زورگویی آمریکا تن دهد.  
 آمریکا دیگر عضو برجام نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به سالگرد خروج آمریکا از برجام تصریح کرد: 
آمریکا دیگر عضوی از توافق هسته ای نیست. آمریکا سابقه تاریخی در عدم پایبندی به 
تعهدات بین المللی خود دارد که برجام یکی از این رویکردهای یکجانبه گرایانه اش است 
که نشان داد رژیمی است که اعتقادی به حاکمیت قانون و حقوق بین الملل ندارد و 
بزرگترین ناقض حقوق بین المللی است.   وی ادامه داد: فهرست زیادی از عدم پایبندی 
آمریکا به تعهداتش در عرصه بین المللی وجود دارد که همه با آن آشنا هستند ولی مجددا 
یادآوری می کنم رویکرد کنونی آمریکا، خطرناک است و نظم بین المللی را به هم می ریزد. 
نظام بین المللی دارای نظم و حقوق بین المللی و قواعدی است اما آمریکا نشان داده به 
تعهدات و حقوق بین المللی پایبندی ندارد.   سخنگوی دستگاه دیپلماسی  با اشاره به 
قطع حمایت های مالی آمریکا از سازمان بهداشت جهانی خاطرنشان کرد:با وجود شیوع 
کرونا، این رژیم این سازمان بین المللی را در این موقعیت حساس و سرنوشت ساز تهدید 
به قطع بودجه و کمک های خود می کند و لازم است همه کشورها از سازمان بهداشت 
جهانی حمایت کنند. رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره 
برخی شایعات مبنی بر استخدام ها در وزارت امور خارجه ابراز داشت: این خبر اشتباه 
است. وزارت امور خارجه از معدود وزارتخانه هایی است که اساسنامه دارد و این علاوه بر 

مصوبات کشوری و نظارت سازمان امور استخدامی است. براساس بند ۲۰ به وزیر امور 
خارجه اجازه می دهد افراد خاصی را بدون در نظر گرفتن شرایط استخدام کند که در 
دوران وزارت ظریف، فقط چهار نفر براساس ماده ۲۰ استخدام شدند که همه آنها دکتری 
دارند.   موسوی افزود: پنج نفر هم معرفی شدند که اینها باید به شورای معاونین بروند 
و بررسی شوند. استخدام چهار نفر هم یکسال و نیم طول کشید. اینها هم باید مراحل 

سخت ورود به وزارت خارجه را طی کنند.  
مرجع تشخیص مسائل امنیتی وزارت اطلاعات است 

وی درباره سابقه امنیتی سفیر آلمان بیان کرد: مرجع تشخیص مسائل امنیتی و اینکه 
یک فرد چه کاره است، وزارت اطلاعات است و یک رسانه نمی تواند چنین قضاوتی داشته 
باشد. ما تابع قوانین هستیم و دیپلمات هایی هم که در ایران هستند، باید تابع قوانین 
باشند و دیپلمات باشند و برای کار دیپلماتیک وارد ایران شده باشند. اگر خلاف این باشد، 

وزارت اطلاعات ورود می کند و گزارش های رسانه ای مبنای قضاوت ما نیست.  
 شهروندان افغانستان همیشه برای ما محترم هستند

موسوی درباره برخی از اخبار مبنی بر دستگیری تعدادی از شهروندان افغانستانی در 
مرزهای دو کشور طی روزهای اخیر اظهار داشت: در تماس نزدیک با مقامات افغانستانی 
هستیم؛ هم مقامات ارضی و هم مقامات سیاسی و دیپلماتیک. این مسئله از سوی 
مقامات مرزبانی ایران رد شده و صحت ندارد اما اینکه تعدادی از شهروندان افغانستانی 

جان خود را از دست دادند، ما هم ناراحت هستیم.   وی با بیان اینکه تلاش برخی  برای 
برهم زدن روابط دو کشور در منطقه است، تصریح کرد: ایران اقدامات دیپلماتیک خوبی 
را شروع کرده تا وحدت ملی و دولت آشتی در کابل شکل بگیرد. این نوع اخبار به نوعی 
برای به حاشیه بردن تلاش های ایران است. شهروندان افغانستان همیشه برای ما محترم 
بوده و هستند و توصیه می کنیم رسانه ها و مقامات دو کشور متوجه دسیسه ها باشند و 

اعلام هم کردیم حداکثر همکاری را برای مشخص شدن حادثه خواهیم کرد.  
اراده کشورهای همسایه باز بودن مرزها برای مبادلات تجاری است

موسوی درباره آخرین وضعیت مبادلات مرزی با کشورهای منطقه گفت: موضوع 
مرزها و تبادلات تجاری میان کشورها در زمان کرونا، بسیار مهم است و از جمله مسائل 
در دستورکار میان ما و کشورهای دیگر است. تدابیر دوجانبه ای با تک تک کشورها دنبال 
کرده ایم و براساس توافقاتی که می شود، مرزها به صورت مشخص و در بازه های زمانی 
خاص، با توجه به وضعیت شیوع کرونا در آن روزها، باز می شود.   وی با بیان اینکه سه مرز 
با کردستان عراق باز است و تبادلات تجاری در حال انجام است، اظهار داشت: بعضی 
از مرزها به خاطر احتیاطات طرفین بسته است و بسته به شیوع کرونا در آن مقطع، 
تصمیم گیری می شود اما در مجموع، اراده کشورها باز بودن مرزها و تداوم تبادلات تجاری 
و کالایی است تا کمبودهایی در کشورهای مختلف ایجاد نشود. این مبادلات با رعایت 

پروتکل های بهداشتی ادامه خواهد داشت.   

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 پاسخ ایران به تمدید تحریم تسلیحاتی قاطع خواهد بود



احتمالبازگشاییمدارسدربعضیاستانها
وزیر آموزش  و پرورش در خصوص بازگشایی مدارس در شهرهایی که وضعیت سفید دارند، گفت: 
تصمیم گیری در مورد بازگشایی مدارس بر عهده ستاد مبارزه با کرونا و بر اساس پروتکل های بهداشتی 
اعلام شده از سوی وزارت بهداشت است. سلامت دانش آموزان برای ما بسیار اهمیت دارد و هر زمان که 
مسئولان بهداشت کشور اجازه دهند مدارس را بازگشایی خواهیم کرد.محسن حاجی میرزاییادامه داد: 
در جلسه روز یکشنبه ستاد ملی مبارزه با کرونا مأموریتی از سوی رئیس جمهور به وزارت آموزش وپرورش، 
وزارت بهداشت و وزارت کشور داده شد که در مناطقی که مناطق کم خطر یا سفید نامیده شده موضوع 
بازگشایی مدارس را به بررسی قرار دهند و با در نظر گرفتن مخاطرات موجود و وضعیت سلامت دانش 
آموزان، گزارش نهایی را در جلسه آینده ستاد کرونا ارائه دهند تا در مورد آن تصمیم گیری شود.وی 
گفت: با توجه به وضعیت شیوع کرونا در استان های مختلف، ممکن است در بعضی از استان ها مدارس 
بازگشایی شوند و در برخی دیگر همچنان بسته بمانند. هم اکنون بیش از ۱۳۰ شهرستان به عنوان مناطق 
کم خطر هستند و قطعاً اگر بازگشایی تصویب شود مدارس این شهرستان ها بازگشایی خواهد شد. حاجی 
میرزایی در مورد برگزاری امتحانات به صورت حضوری، بیان کرد: امتحانات پایه دوازدهم تعیین تکلیف 

شده و از ۱۷ خرداد آغاز می شود که به استان ها ابلاغ شده است. 

بازماندگانسهامعدالتمیگیرند؟
علیرضا صالح رئیس کل سازمان خصوصی سازی در مورد جاماندگان سهام عدالت، گفت: میزان 
سهامی که دولت در سال ۸۵ در اختیار داشت، محدود بود، در نتیجه سهام عدالت به ۶ دهک اختصاص 
یافت و این فهرست واگذاری سهام بسته شد. روند ثبت نام این افراد تا سال ۹۴ تکمیل شد، اما بعد از واریز 
سود در سال ۹۶، این لیست بسته شد.رئیس کل سازمان خصوصی سازی تاکید کرد: در حال حاضر 
دولت سهام کافی در اختیار ندارد که بخواهد به بقیه افراد جامعه سهام عدالت بدهد.وی تأکید کرد: سهام 

باقی مانده دست دولت کفاف این را نمی دهد که مشمولان جدیدی برای سهام عدالت انتخاب کنیم.

تکذیبشایعهبازگشاییحرمرضویدرشبهایقدر
در  حرم  صحن های  بازگشایی  شایعه  رد  ضمن  رضوی  قدس  آستان  رسانه  و  ارتباطات  مرکز  مدیر 
شب های قدر خاطرنشان کرد: برای بازگشایی صحن های حرم در زمان شب های قدر نیز ابلاغیه ای از 
سوی ستاد به ما اعلام نشده است و قطعا اگر خبری در این زمینه باشد ما به طور رسمی اعلام می کنیم.
مهدی رضوی کیا اظهار کرد: بازگشایی حرم یا بازگشایی صحن های حرم توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا 
تصمیم گیری می شود.وی در خصوص احتمال بازگشایی صحن های حرم در شب های قدر نیز گفت: 
تصمیم با ستاد است و ما منتظر تصمیم آن ها هستیم هر تصمیمی هم گرفته شود آستان قدس آمادگی 

کامل برای اجرای آن را دارد.

بازگشتزندانیفراریازدیارباقی
فرمانده انتظامی گلستان گفت: زندانی فراری که برای او گواهی فوت جعلی و مراسم ختم گرفته بودند، 
دستگیر شد.روح الامین قاسمی اظهار کرد: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه زندانی فراری که از ۳ 
سال قبل بنا بر اعلام خانواده اش فوت کرده بود زنده است، مراتب در دستور کار پلیس آگاهی شهرستان 
گنبدکاووس قرار گرفت.وی افزود: اقدامات اطلاعاتی و تحقیقات میدانی پلیس در این راستا آغاز شد 
و سرانجام با پیگیری های بی وقفه ماموران مشخص شد متهم در یکی از روستاهای اطراف شهرستان 
اقامت دارد. وی با بیان اینکه مراجع قضائی برای این زندانی فراری ۲۵ سال حبس در نظر گرفته بودند، 

خاطرنشان کرد: متهم پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی به مراجع ذیصلاح معرفی شد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اعلام کرد :

ثبت ۱۷هزار پیام مردمی در فروردین 
در سامانه ۱۳۷ 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: در فروردین ماه بیش از 
۱۷ هزار تماس مردمی در سامانه ۱۳۷ ثبت شده است.

مهدی کلانترزاده با اشاره به آمار پیام های مردمی ثبت شده در سامانه ۱۳۷ 
طی  مجموعا  کرد:  اظهار  ماه،  این  پایان  تا  فروردین ماه  ابتدای  از  شهرداری 
فروردین ماه بیش از ۱۷ هزار تماس با سامانه ۱۳۷ شهرداری قم برقرار شده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه بیشترین تماس 
برقرارشده با این سامانه در حوزه اطلاع رسانی و راهنمایی شهروندان بوده است، 
گفت: تماس های برقرارشده در این گروه موضوع بالغ بر ۸ هزار و ۶۵ مورد بوده که 
بیشترین تماس شهروندان نیز مربوط به منطقه سه بوده است. کلانترزاده ادامه 
داد: به تربیت موضوعات آب گرفتگی معابر با ۲ هزار و ۱۰۸ تماس، آسفالت با 
هزار و ۳۶۷ تماس و جمع آوری خاک و نخاله، پارک ها و فضای سبز و سدمعبر و 
ساخت و ساز با بیش از ۹۰۰ تماس بیشترین موارد مد نظر مردم در تماس با سامانه 
ارتباطات مردمی شهرداری بوده است. وی با اذعان به اینکه بیشترین پیام های مد 
نظر مردم در فروردین ماه در حوزه سازمان ها مربوط به سازمان مدیریت پسماند 
بوده است، خاطرنشان کرد: استقرار باکس جمع آوری خاک و نخاله، مزاحمت 
سگ های ولگرد و انتقال باکس های خاک و نخاله بیشترین موضوعات در حوزه 
کاری این سازمان بوده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
زیباسازی  پارک ها هرس درختان، سازمان  ادامه داد: در حوزه کاری سازمان 
درخواست پلاک شهرداری، سازمان ترافیک اعلام خرابی چراغ راهنمای، سازمان 
اتوبوسرانی و سازمان تاکسیرانی پیشنهادات و انتقادات بیشترین موضوعات مد 
نظر مردم بوده است. کلانترزاده گفت: با توجه به بارندگی های شدید فروردین ماه 
بیشترین درخواست های مردمی در این مدت در خصوص آب افتادگی معابر بوده 
است. وی بیان کرد: مقایسه آمار تماس فروردین ماه و اسفندماه نشان می دهد 
که جمع آوری لاشه حیوانات، رفع سد معبر، اضافه بنای ساختمان ها بیشترین 
افزایش را داشته و بیشترین کاهش مربوط به درخواست تخلیه چاه رفع آب های 

سطحی، لکه گیری آسفالت بوده است.

شهردار منطقه شش قم  خبرداد

تخصیص 2۸۵ میلیارد ریال 
برای تملک املاک 

شهردار منطقه شش قم از تملک و تخریب املاک در مسیر با هدف بازگشایی، 
تعریض معابر و آسان سازی عبور و مرور شهروندان با اعتباری بالغ بر ۲۸۵ میلیارد 
ریال در سال جاری خبر داد. سید رضا حسینی با اشاره به اینکه تملک و آزاد سازی 
املاک در مسیر قرار گرفته در سطح منطقه جزء اولویتهای شهرداری منطقه است، 
بیان داشت: پیرو تأکیدات شهردار قم مبنی بر اجرا و تکمیل بدون وقفه راههای 
می شود،  شهروندان  برای  زحمت  موجبات  بعضاً  که  شهری  درون  مواصلاتی 
شهرداری منطقه شش برنامه توسعه و تعریض را با اهتمام ویژه در دستور کار قرار 
داد. شهردار منطقه شش قم با توجه به اجرای پروژه ایستگاه های مترو، عنوان 
کرد: جهت تسریع در امر اجرای پروژه همچنین کنترل و رفع ترافیک و توسعه 
حمل و نقل عمومی، اقداماتی از سوی مجموعه صورت گرفته است که از جمله 
آن تملک املاک واقع در مسیر طرح بوده است که تملک املاک مسیر پروژه 
 A۱۴ تا A۱۱ ایستگاه های مترو با تملک و تخریب املاک محدوده ایستگاه های
حدفاصل خیابان امامزاده ابراهیم و بلوار حضرت معصومه )س( صورت می گیرد.
حسینی افزود: با توجه به بررسی های صورت گرفته، معابری از سطح منطقه که 
نیاز به دسترسی های جدید و بازگشایی داشتند شناسایی شده و تملک املاک 
در مسیر آنها به صورت پروژه ادامه دار در دستور کار می باشد. وی گفت: در سال 
جاری ادامه بلوار کارگر، خیابان شهیدان هوشنگی، ادامه تملک بلوار توحید و 
حضرت معصومه )س(، تملک احداث فضای سبز و ایستگاه های مترو به عنوان 
مسیرهای اولویت دار در خصوص پروژه های مسیرگشایی تعیین شده که بخش 
اصلی بازگشایی شده و به بهره برداری رسیدند. شهردار منطقه شش قم با اشاره 
به پروژه های سال ۹۹ بر اساس بودجه مصوب، بیان نمود: تملکات خیابان شهید 
امامی، ادامه بلوار شهید صیاد شیرازی، تقاطع غیر همسطح امینی بیات، رمپ و 
لوپ تقاطع بلوار حضرت معصومه)س( و کمربندی امام علی )ع( و تملک پارکینگ 
ایستگاه های مترو بر اساس برنامه  ریزی صورت گرفته است و مشارکت و تعامل با 

مالکین املاک در مسیر تملکات در حال انجام می باشد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:

تکمیل محوطه سازی باغ پرندگان و 
شهربازی غدیر

و  پرندگان  باغ  محوطه سازی  تکمیل  از  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
شهربازی غدیر خبر داد. عباس حلوائی زاده با اذعان به اینکه تمام کارگاه های 
پروژه های عمرانی شهر فعال بوده و کار خود را پیش می برند، تصریح کرد: اگرچه 
از زمان شیوع کرونا ویروس مشکلاتی در کارگاه های عمرانی به دلیل سطح ارتباط 
بین کارگران به وجود آمده اما با پیش بینی مسائل بهداشتی همچنان کارگاه ها 
فعال هستند و پیشرفت پروژه ها ادامه دارد. حلوائی زاده با تاکید بر فعال بودن 
پروژه های عمرانی در ایام نوروز با رعایت پروتکل های بهداشتی، گفت: یکی از 
پروژه هایی که پیشرفت قابل توجهی داشته شهربازی غدیر است که محوطه 
سازی آن تمام شده و پیمانکار در مرحله تست و راه اندازی برق است. وی با اشاره 
به محوطه سازی باغ پرندگان، گفت: تست و راه اندازی آبنماهای پروژه و اجرای 
شبکه برق و تابلوهای برق ایستگاه پمپاژ، احداث فنداسیون قفس حاره ای، تولید 
و مونتاژ قفس پرندگان حاره ای در حال انجام است و ضمن کاشت فضای سبز 

تلاش داریم در اسرع وقت پروژه را به بهره برداری برسانیم.

شهردار منطقه دو قم مطرح کرد:

افزایش ایمنی بوستان های سطح منطقه
شهردار منطقه دو قم گفت: با هدف تامین ایمنی شهروندان و جلو گیری از برق 
گرفتگی تمامی پایه چراغ های پارک ها و بوستان های سطح منطقه در قالب طرحی 
ایمن سازی شد. رضا رحیمی با اشاره به اجرای طرح ایمن سازی پایه چراغ های 
پارکی، عنوان کرد: تامین امنیت، رفاه و ایجاد شرایط مناسب برای شهروندان جامعه، 
یکی از مهمترین وظایف دستگاه های اجرایی است و از جمله مواردی که می تواند این 
شرایط را فراهم کند تامین روشنایی در اماکنی مانند بزرگراه ها، خیابان ها، فضاهای 
تفریحی و سیاحتی و به طور کلی معابر عمومی است. شهردار منطقه دو قم افزود: 
با هدف حفظ امنیت و رفاه حال شهروندان و جلوگیری از خطر برق گرفتگی تمامی 
پایه چراغ های بوستان ها که احتمال بروز خطر در آنها وجود داشت ایمن سازی شد. 
رحیمی در پایان اشاره کرد: شهروندان با دیدن مواردی از این قبیل می توانند با 

سامانه ۱۳۷ تماس حاصل فرمایند و شهرداری در اسرع وقت رسیدگی می نماید.
 

نایب رئیس اتاق بازرگانی استان قم :

بانک های خصوصی هیچ حمایتی از 
بخش تولید ندارند 

نایب رئیس اتاق بازرگانی استان قم گفت: متأسفانه مسئولان قم همکاری لازم را 
با اتاق بازرگانی ندارند و راه دسترسی نمایشگاه بین المللی قم با مشکل روبرو شده 

و به سختی توانسته ایم اعتباری را از سرمایه گذار بگیریم.
حسن آقاجانی با بیان اینکه دولت هیچ برنامه ریزی برای آینده در جهت استفاده 
اتاق  با  بانک های خصوصی هیچ همکاری  اظهار داشت:  ندارد،  از فرصت ها 

بازرگانی نکردند و این مسئله سبب ایجاد مشکل شده است.
نایب رئیس اتاق بازرگانی قم با اشاره به قوانین سخت و دشوار بخش صادرات 
گفت: اگر بخواهیم زندگی کرده و رشد کنیم باید جا پای کشور چین بگذاریم، 
چند روز پیش چین تصمیمی مبنی بر اهدای وام بدون سود به تمام صادرکنندگان 

گرفت، این کار سبب جمع کردن مشتریان ایران می شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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گرسنگی ، چه خوب یاوری برای 
اسیر کردن نفْس و شكستن عادت 

آن است!

سه شنبه -شانزدهم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5028

عیون الحكم و المواعظ : ٤9٤

طرح: علیرضا پاکدل

تلاش مجاهدانه کادر درمان برای نجات کرونایی ها! 

استاندار قم گفت: مدافعان سلامت همچون دفاع مقدس از جان خود در دفاع 
از جان مردم گذشتند و این جان فشانی ها و ازخودگذشتگی ها به عنوان نقطه 

عطفی در تاریخ ایران اسلامی خواهد درخشید. 
بهرام سرمست عصر یکشنبه در آیین تجلیل از بانوان خیر استان قم آرامش 
نسبی امروز را مدیون رفتار ستودنی کادر درمانی، پرستاری ،پزشکی و خدماتی 

استان در مبارزه با کرونا دانست.
وی ادامه داد: نمایش و تبلور درخشان ازخودگذشتگی و ایثار زمانی محقق 
شده که تمامی اقشار جامعه اعم از بانوان و آقایان ، اصناف و تولیدکنندگان 
و  مشارکت ها  با  و  گذاشته  کرونا  با  مبارزه  عرصه  پادر  خودجوش  به صورت 

همراهی های خود موجب موفقیت نسبی استان در مبارزه با کرونا گردیدند.
وی همچنین با اشاره به خصوصیات بارز ام المومنین حضرت خدیجه کبری 
)س( در خیراندیشی و خیرخواهی ، اقدامات خیرین بانوان استان قم را نمونه 

بی بدیل و ارزشمند در استان برشمرد.
و  الهی  توفیقی  را  )س(  اهل بیت  کریمه  شهر  در  خدمتگزاری  سرمست، 
ارزشمند توصیف و تصریح کرد: خدا را شاکریم که توفیق خدمت به مردمان 

شریف قم را در این شرایط سخت و بحرانی نصیب ما نموده است.
وی هم افزایی و تعامل بی مثال تمامی ارکان نظام را در استان اتفاقی ویژه خواند 
و گفت: قدردان رهنمودها ، ارشادات و توصیه های حکیمانه علما و مراجع عظام 
تقلید در این شرایط بحرانی بوده و سعی در اجرای دغدغه های مراجع عظام 

تقلید در راهبری استان داریم.
استاندار قم تشکیل و حضور قرارگاه مردمی ، ستادهای مردمی مسجد محور 
و خیرین سلامت در حمایت معیشتی از اقشار آسیب پذیر را مایه افتخار مدیریت 
مهارت آموزی  راستای  در  مشارکت ها  این  باید  کرد:  تصریح  و  عنوان  استان 

کارآفرینی و توانمندسازی بانوان بی سرپرست و اقشار آسیب پذیر تداوم یابد.
وی بابیان تاثیر بسزای خیرخواهی و خیراندیشی بانوان و آثار مضاعف آن در 
اجتماع گفت: مدیریت استان حامی برنامه های خیرخواهانه و خیر اندیشانه 
بانوان استان است. سرمست، جمهوری اسلامی ایران را یک الگوی بی بدیل در 
مبارزه با کرونا دانست و افزود: تاب آوری اجتماعی ، اقتصادی و نظام سلامت در 

کشور و جهان مثال زدنی بوده است.
انقلاب در اجرای رزمایش  به فرمایشات رهبر معظم  با اشاره  استاندار قم 
مواسات ، همدلی و کمک مومنانه که مبتنی بر اعتقادات دینی و فرهنگ ایرانی 
اسلامی است گفت : مساجد همچون گذشته در راستای رزمایش مواسات 
محل پایگاه مشارکت های مردمی شدند و تمامی اقشار در این رزمایش در حال 

خدمت به همنوعان خود هستند.
جزو  را  عرصه ها  تمامی  در  خیرین  حضور  سازی  قاعده  و  نهادسازی  وی 
اولویت ها دانست و ابراز امیدواری کرد: با جهت دهی ، هدفمندسازی و تلاش 
برای حضور مدنی خیرین شاهد رفع آسیب ها و نقاط ضعف در این مشارکت های 

مردمی خواهیم بود.
سرمست انسجام بخشی ، احصاء اولویت ها ، ایجاد بانک اطلاعات خیرین و 
ایجاد هیات های اندیشه ورز را از ضروریات حضور بانوان خیر استان دانست و 
گفت: با حضور هدفمند و موثر خیرین می توانیم با اجرای رویکردهای نوین و 

جدید به موفقیت های بیشتری دست یابیم.
در پایان این آیین از خانواده دو تن از شهدای دفاع مقدس و جمعی از خیرین 
بانوان استان با اهدا لوح سپاس توسط آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های 

علمیه و استاندار قم تجلیل شد.

استاندار قم در آیین تجلیل از بانوان خیر تاکید کرد: 

حمایتوساماندهیخیرینبرایحضوردرهمهعرصهها

توسط سامانه 3۱۲۱ برق استان قم درسال گذشته صورت گرفت؛ 

پاسخگویی به بیش از ۱۳۴ هزار مشترک برق 
معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع نیروی برق استان قم اظهار داشت:در سال گذشته، 

کارشناسان سامانه تلفنی ۳۱۲۱ پاسخگوی ۱۳۴ هزار تماس مشترکین بوده اند. 
سید مجتبی حسینی قبا اشاره به اینکه انجام خدمات غیر حضوری باعث کاهش مراجعات  به شرکت، 
صرفه جویی در وقت مشرکین و همچنین کاهش ترافیک می گردد ادامه داد:در حال حاضر ۲۸ خدمت 

توسط سامانه ۳۱۲۱ شرکت توزیع برق استان به صورت غیر حضوری به مشترکین ارائه می گردد. 
وی افزود: مشترکین با شماره گیری ۳۱۲۱ میتوانند خدماتی از قبیل :درخواست انشعاب ،تسویه 
حساب ، تغییر تعرفه ، صدور قبض المثنی، بررسی صورتحساب، سوابق مصرف و پرداخت، تغییر مکان 
داخلی لوازم اندازه گیری ،جمع آوری موقت و دائم انشعاب، اصلاح اطلاعات،تغییر نام،آزمایش کنتور، 
اصلاح سرویس انشعاب، قطع و وصل موقت و دائم انشعاب، افزایش و کاهش امپراژ،تفکیک یا ادغام 
انشعاب امپری، واگذاری برق موقت، اعلام کارکرد، ثبت شماره تماس مشترک، اعلام بدهی را بدون 
حضور در شرکت برق دریافت کنند.  حسینی با بیان اینکه کارشناسان واحد ۳۱۲۱ به طور میانگین روزانه 
پاسخگوی ۵۰۰ الی ۶۰۰ تماس می باشند ادامه داد:در فصل تابستان این میزان پاسخگویی به جهت 
افزایش درخواست تسویه حساب و درخواست انشعاب جدید توسط مشترکین ،میزان تماس ها روزانه بالغ 
بر ۱۰۰۰ مورد افزایش می یابد.  معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع نیروی برق استان قم  با 
بیان اینکه مشترکین می توانند با مراجعه به دفاتر پیشخوان از خدمات غیر حضوری شرکت توزیع برق 
استان استفاده نمایندخاطرنشان کرد:در حال حاضر با ۴۶ دفتر پیشخوان قرارداد همکاری  ارائه خدمات 
غیر حضوری منعقد شده است .  وی در ادامه از واگذاری تعداد ۲۵۲ فقره انشعاب رایگان به مددجویان 
بهزیستی و کمیته امداد امام راحل)ره( ،آزادگان و جانبازان بالای ۲۵ درصد در سال گذشته خبر داد و 

افزود: در سال ۹۸ بالغ بر ۱۵هزار و ۵۱۷ اشتراک جدید به متقاضیان انشعاب واگذار شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

۵0 نفر از بیماران کرونایی در قم بدحال هستند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۱۶۰ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم 

بستری هستند و حال حدود ۵۰ نفر از آنها بد گزارش شده است. 
محمدرضا قدیر اظهار کرد: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به پانزدهم اردیبهشت ماه، ۴۵ نفر در مراکز 

درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.
وی بیان کرد: ۱۷ نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در 

بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار کرد: در شبانه روز گذشته، ۱۲ نفر از کل بیماران بستری در 

بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۱۶۰ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند 
و حال حدود ۵۰ نفر از آنها بد گزارش شده است. قدیر با بیان اینکه وضعیت استان قم هنوز قرمز است 
گفت: هوشمندی ما در رعایت فاصله گذاری باعث مغلوب کردن کرونا می شود و در غیر اینصورت کرونا 

هوشمندتر از ما عمل کرده و آسیب های غیرقابل جبرانی برجای خواهد گذاشت.

 ازسوی شرکت مخابرات ایران  صورت گرفت:

تقدیر از عکاس قمی منتخب مسابقه عکاسی اربعین 

هدیه و لوح سپاس منتخب مسابقه عکاسی شرکت مخابرات ایران به آقای مهدی جعفری عکاس جوان 
قمی اهداء شد. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه قم ، بمناسبت ایام اربعین حسینی سال ۱۳۹۸ 
شرکت مخابرات ایران با هدف شناسایی و حمایت عکاسان مستعد و فعال در حوزه عکاسی مذهبی و آیینی 
و کمک به رشد کیفی و حمایت از تولید آثار هنری فاخر با موضوع محرم و آیین های عزاداری و همچنین 
ارج نهادن به فرهنگ والای شهادت اقدام به برگزاری مسابقه عکاسی اربعین نمود. از میان عکاسانی که 
عکس خود را به مسابقه ارسال نموده بودند مهدی جعفری عکاس جوان قمی در لیست منتخبین این 
مسابقه عکاسی قرار داشت. مراسم اهداء لوح سپاس و هدیه ارسالی ایشان از سوی شرکت مخابرات ایران 
با حضور مدیر مخابرات منطقه قم مهندس دهناد برگزار و این عکاس جوان قمی هدیه خود را از دست 

ایشان دریافت کرد.

بودجه،۱۰  قانون  در  امسال  فرماندار قم گفت: 
هزار میلیارد ریال به ستاد اشتغال و سرمایه گذاری 

قم اختصاص یافت.
حیدری در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری 
قم که در تالار معصومیه برگزار شد، اظهار داشت: 
در سال جهش تولید باید از شعار بگذریم و به معنای 
واقعی آن را تحقق دهیم و در مسیر تولید و اشتغال، 

گام های اساسی برداریم.
فرماندار قم افزود: مبلغ ۲۱۶ میلیارد تومان با سود 
۶ درصد از سال قبل در حوزه اشتغال باقی مانده 
و امسال می توان بر این رقم افزود، در این میان 
۶۵ میلیارد تومان حمایتی و ۱۵۱ میلیارد تومان 

طرح های عادی غیرحمایتی است.
وی تصریح کرد: از مجموع ۱۸۱ میلیارد تومان 
تومان  میلیارد   ۱۶۰ و  شد  بررسی  طرح   ۶۶۵ با 
است.  شده  ایجاد  اشتغال   ۲۱۷۳ و  پرداخت 
حیدری بیان کرد: جذب سرمایه گذار رمز مهمی 
دولتی  دستگاه های  از  و  است  زایی  اشتغال  در 
انتظار داریم همراهی بیشتری با طرح ها و ایده های 
سرمایه گذاری و اشتغال زایی داشته باشند و موانع را 

رفع کنند.
توسعه  تولید  جهش  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
اساسی  راهبردهای  جز  صنعتی  نواحی  ایجاد  و 
است و باید شرکت شهرک های صنعتی در واگذاری 
زمین و توسعه نواحی صنعتی، در مرحله ابتدایی 
استعلامات اصلی زیست محیطی و دیگر الزامات 
را بگیرد و اگر مانعی وجود نداشت این طرح ها را 

توسعه دهد.
فرماندار قم گفت: سال قبل بیش از ۳۰۰ طرح 

اشتغال زایی به نتیجه رسید و امسال نیز در قانون 
و  اشتغال  ستاد  به  ریال  میلیارد  هزار  بودجه،۱۰ 
های  طرح  تا  یافت  اختصاص  قم  سرمایه گذاری 

اشتغال زایی مورد حمایت قرار بگیرد.
طرح  جاری ۴۰۰  سال  در  افزود:همچنین  وی 
در دست اقدام است، اما محدودیتی در این زمینه 
قم  در  تواند  می  نیز  طرح  تا ۶۰۰  و  ندارد  وجود 
تامین اعتبار و عملیاتی شود. حیدری عنوان کرد: 
اجرای  برای  را  مردم  کامل،  اطلاعات  ارائه  با  باید 
طرح های اشتغال زایی، تشویق کرد در این باره سپاه 
داری ظرفیت های مهمی در اشتغال زایی است و 
اگر به میدان بیاید با تشکیل یک مثلث با حضور 
بخشداری ها و ستاد اشتغال و سپاه، در طرح های 

جدید می توان موفق تر عمل کرد.
وی خاطرنشان کرد: لازم است انقلابی در جهش 
تولید در روستاها شکل بگیرد و در هر روستایی از 
قم، بتوانیم اشتغال برای تمامی جوانان و روستائیان 

را جشن بگیریم.
استخدام در دستگاه های دولتی دیگر 

امکان پذیر نیست 
فرماندار قم تصریح کرد: استخدام در دستگاه های 
دولتی دیگر امکان پذیر نیست و جوانان باید به طور 
مستقل به فکر کارآفرینی و اشتغال باشند و ایده ها و 

طرح های خود را ارائه دهند.
وی اظهار داشت: اینترنت و فضای مجازی نیز در 
حوزه اشتغال، دارای ظرفیت های مهمی است، در 
برخی از کشورها همچون چین با استفاده از فضای 
مجازی، در حوزه اشتغال خانگی نیز به موفقیت 

رسیده اند.

حیدری گفت: خوشبختانه جریان مهاجرت به 
شهر در سالهای اخیر معکوس شده است و مردم 
استفاده  و  روستانشینی  مورد  در  را  لازم  آگاهی 
کرده اند  کسب  اشتغال  در  روستایی  امکانات  از 
به  روستا  در  زندگی  پیرامون  خوبی  فرصت های  و 
وجود آمده است.  وی ادامه داد: سال قبل ۱۲ هزار 
میلیارد تومان برای رونق روستاهای کشور اعتبار 
اختصاص یافت، بخشداران دارای نقش مهمی در 
مطالعه طرح ها و واگذاری این تسهیلات هستند و 
باید امامان جمعه در ترغیب جوانان به سمت و سوی 

اشتغال زایی تلاش کنند.
باید طرح ها، براساس مدل های اقتصادی و 

نیاز استان ارائه شود 
براساس  طرح ها،  باید  کرد:  بیان  قم  فرماندار 
مدل های اقتصادی و نیاز استان ارائه شود و جهاد 
کشاورزی و امور عشایر و میراث فرهنگی در ارتباط 
با اشتغال روستایی وارد میدان شود، ضمن اینکه 
می توان از فناوری نیز در اشتغال روستایی استفاده 

کرد.
شهرت  قم  ابریشم  قالی  کرد:  خاطرنشان  وی 
جهانی دارد و نیاز فراوانی به مواد اولیه یعنی تولید 
بالا  با درآمد  از روستاها  ابریشم داریم و در برخی 
آن  تولید  به  نیز  قم  در  می توان  و  می شود  انجام 
پرداخت، همچنین در دامداری و کشاورزی و زنبور 

داری نیز می توان فرصت هایی را به وجود آورد.
بحران  مدیریت  در  ایران،  کرد:  عنوان  حیدری 
کرونا، مقام سوم را در جهان آن هم در شرایط تحریم 
کسب کرده است پس می توانیم در چنین شرایطی، 

بحران های اقتصادی را نیز پشت سر بگذاریم.

فرماندار قم :

۴00 طرح اشتغالزایی درقم اجرایی می شود

به آخرین  اشاره  با  استان قم  ارزش های دفاع مقدس  و نشر  آثار  مدیرکل حفظ 
وضعیت موزه دفاع مقدس قم گفت :: این موزه ۸۰ تا ۸۵ درصدی پیشرفت فیزیکی 

دارد، امسال ردیف بودجه در استان برای موزه تخصیص یافته است.
حجت الاسلام علی لقمان پور اظهار داشت: انقلاب اسلامی از قم آغاز شد و قم از 
بزرگترین یگان های عملیاتی در زمینه دفاع مقدس برخوردار است. وی افزد: باید در 
زمینه معرفی سرداران، فرماندهان و امیران شهید استان اقدامات بیشتری صورت 
بگیرد و در زمینه اسناد انقلاب اسلامی نیز مکاتبات خوبی با دفاتر بیوت علما و مراجع 
عظام، مرکز اسناد انقلاب اسلامی و کتابخانه انجام شده است. مدیرکل حفظ آثار 
و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم بیان کرد: تدوین دانشنامه انقلاب و دفاع 
مقدس استان قم از سوی این اداره کل در دست اقدام است و رایزنی هایی با نمایندگی 
ولی فقیه در سپاه و پژوهشگاه امام صادق )ع( در زمینه امور پژوهشی دانشنامه انجام 

شده است. لقمان پور با اشاره به ابلاغ ستاد کل نیرو های مسلح مبنی بر اجرای 
برنامه های گرامیداشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس عنوان کرد: برنامه ها به صورت 
هفتگی با سرفصل های ملی و استانی به ادارات و دستگاه های استان اعلام شده به 
صورتی که در طول سال ۹۹ که هم سال جهش تولید، افتتاح موزه و برگزاری کنگره 
شهدای استان است، هر هفته برنامه ای مناسب با گرامیداشت دفاع مقدس داشته 
باشیم. وی افزود: با تعامل گسترده ای که در بستر شورای هماهنگی در سطح استان 
ایجاد شده، حوزه های علمیه و دانشگاه ها و مراکز آموزشی دو واحد درسی آشنایی با 
معارف دفاع مقدس را ارائه داده اند و در موضوع کتاب و ادبیات دفاع مقدس نیز ارتباط 
خوبی با کنگره شهدا داریم. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم 
با اشاره به آخرین وضعیت موزه دفاع مقدس قم بیان کرد: این موزه ۸۰ تا ۸۵ درصدی 
پیشرفت فیزیکی دارد، امسال ردیف بودجه در استان برای موزه تخصیص یافته است.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم خبرداد
پیشرفت ۸۵درصدی موزه دفاع مقدس قم


